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معاون سیاسی امنیتی  استانداری قم:

شور و نشاط انتخاباتی و سیاسی 
بین مردم حفظ شود

نماینده اصلاح طلب مجلس:

تریبون داران دین گریزی نکنند

برگرداندن یک مداح از فرودگاه زاهدان به قم

مسعود پزشکیان:

نباید در جامعه بگیر و ببند راه انداخت

نایب رییس مجلس اگرچه می گوید مداحان هم مانند سایر اقشار جامعه حق اظهارنظر درباره مسائل سیاسی روز را دارند 
و حتی ارائه لیست جداگانه مداحان در انتخابات را بلامانع می داند، اما معتقد است ورود مداحان به مسائل سیاسی که پیوند 

مستقیم با کسب قدرت دارد، ممکن است از میزان تاثیرگذاری آنها بکاهد.
مداحان در سال های اخیر نقش پررنگ و جنجالی در مسائل سیاسی روز داشته اند. نقشی که مخالفان و موافقانی دارد. 
عده ای بر این باورند که منبر، ذات مذهبی دارد و استفاده سیاسی از آن، سوءاستفاده از عرق و ارادت مذهبی پامنبری هاست 
ولی برخی دیگر معتقدند نمی توان سیاست را از مدح و مرثیه گویی برای ائمه جدا کرد و به اعتقاد آنان، این دو رابطه ای تنگاتنگ 
با یکدیگر دارند. علی مطهری اما رویکرد میانه ای دارد. او ضمن آنکه می گوید نمی توان حق ورود به مسائل سیاسی را از مداحان 

سلب کرد، معتقد است »مداحان نباید ابزار دست گروه های سیاسی واقع شوند.«

علی مطهری:

مداحان ابزار دست 
گروه های سیاسی نشوند

معاون سیاسی امنیتی استانداری قم گفت: مسئولان باید 
شور و نشاط انتخاباتی و سیاسی را خارج از هرگونه تنش بین 

مردم حفظ کنند.
احد جمالی در آیین تودیع و معارفه بخشدار کهک، با 
اشاره به انتخابات پیش رو، افزود: انتخابات شوراها و ریاست 

جمهوری که در 29 اردیبهشت ماه سال آینده برگزار می 
شود از ماموریت های مهم دولت یازدهم است. وی اضافه 
کرد: اقدام برای زمینه سازی برگزاری باشکوه و پرشور این 
انتخابات و همچنین آماده سازی فضای جامعه از هم اکنون 

آغاز شده است ...
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روزنامه صبح ایران
رییس فراکسیون امید گفت: این فراکسیون تلاش دارد به دولت در انجام 
تعهداتی که به مردم داده است کمک کند اما هیچگاه وظیفه نظارتی خود را 
فراموش نخواهد کرد و به هیچ یک از وزرای محترم چک سفید امضاء نمی دهد.

محمدرضا عارف در دیدارهای جداگانه با نمایندگان انجمن های اسلامی 
دانشجویان دانشگاه های تهران و شورای مرکزی مجمع فرهنگیان ایران اسلامی 
با تسلیت ایام سوگواری ابا عبدالله الحسین )ع( گفت: نکته ها و پیام های مهمی 
در زندگی امام حسین )ع( وجود دارد و نسل جوان ما باید از روش و منش زندگی 
ابا عبدالله آگاهی کافی داشته باشند و آنها را سرلوحه زندگی خود قرار دهند و 

اسیر برخی تحریفات درباره حرکتی که امام حسین انجام داد نشوند.
وی ادامه داد: اباعبدالله مظهر عزت الهی و خواستار عزت انسان 

بود و این بر خلاف چهره ای است که از ایشان تصویر می شود. در 
دنیای امروز متاسفانه کرامت و عزت انسان به نام دین به پای منافع 
نامشروع قدرت ها در حال نابود شدن است. عضو مجمع تشخیص 
برپایی  برای  )ع(  حسین  امام  تلاش  به  اشاره  با  نظام  مصلحت 

حکومتی مبتنی بر اخلاق، یادآور شد: جامعه امروز ما باید پیرو مکتب 
امام حسین )ع( باشد. در مکتب امام حسین دروغ، تزویر ...

محمد رضا عارف:

به هیچ یک از وزرا چک سفید امضاء نمی دهیم
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نباید انقلاب از عاشورا جدا شود
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چهره های جدیدی که فقط پُز اصلاح طلبی می دهند

چالش چپ گراها 
با نوآمدگان 
به سیاست

خود نظارتی مجلس؛ مصونیت همراه با محدودیت

شمشیر دو دم هیئت 
نظارت بر نمایندگان 

حامی یا ناهی؟

حفظ  برای  تلاش  در  دهم  مجلس  اصولگرایان  اگر   
نیروهایشان و ممانعت از پیوستن شان به فراکسیون مستقلین 
هستند، فراکسیون امید مجلس که برچسب اصلاح طلبی 
خورده است، در یک ابهام به سر می برد »اعضای فراکسیون 
اصلاح طلب واقعی هستند؟« اوضاع در جناح اصلاح طلبان 
این روزها متفاوت شده با آنچه که در برون داد رسانه ای آنها 
دیده می شود. این خفای درونی و بروز بیرونی البته در جایی 
مانند پارلمان اکنون بیش از هر جای دیگری نگاه ها را به خود 
جلب کرده؛ سوال این است »آنهمه دل آشوبگی که با صدای 
بلند به گوش همه رسانده شده حالا چرا آرام گرفته و هیچ 
خبری از اصلاح طلبی در بهارستان نیست؟« قبل از ورود 
به بحث حتما باید تکلیف یک سوال دیگر را مشخص کرد 
»آیا منظور از اصلاح طلبی در پارلمان، »دگر« بودن و تولید 
اپوزیسیون از پارلمانتاریست هاست؟« پاسخ این سوال حتما 
منفی است. مبنای تحلیل پیش رو، خاصه آنجا که درباره 
اصلاح طلبی بحث می شود با »دگر« بودن و »هم صدایی« با 

اپوزیسیون زمین تا آسمان توفیر دارد...

هیئت نظارت بر نمایندگان مجلس وجهی از قانون است 
که به نمایندگان رخصت می دهد خود قاضی و حتی شاکی 
تخلفات اهالی مجالس باشند. مایندگان مجلس زیر ذره بین 
خودشان؛ این خواسته ای بود که با تصویب طرح نظارت 
مجلس بر رفتار نمایندگان، تبدیل به ماده قانونی در آیین نامه 
داخلی مجلس شد. قانونی که همچون شمشیر دو دم برای 
نمایندگان مجلس عمل می کند، از یک سو میتواند موجب 
محدود کردن و از سویی نیز راهی برای افزایش مصونیت 
قضایی نمایندگان باشد. بر اساس  قانون نظارت مجلس بر 
رفتار نمایندگان، اهالی خانه ملت پس از تشکیل هیئتی، 
میتوانند کار نظارت بر خودشان را  آغاز کنند. این هیئت 

میتواند مواردی همچون  سوءاستفاده و تخلف مالی ... 87
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با مجوز هیئت مدیره به شماره 55/15286 مورخ 1394/06/08در نظر دارد از طریق مزایده عمومی نسبت به 
فروش تعدادی از اراضی شهرک محدث قمی باشرایط پرداخت بصورت 50 درصد نقد مابقی طی چهار ماه و پیش 
فروش واحدهای تجاری مجتمع مسکونی انارستان با شرایط پرداخت به صورت 50 درصد نقد و 20 درصد زمان 

تحویل و30 درصد طی چهار ماه طبق مشخصات ذیل اقدام نماید.

توضیحات:
1. بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ، مشخص، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده)دربسته( 

تسلیم گردد.
2. مبلغ سپرده شرکت در مزایده معادل5 درصد مبلغ پایه واحد یا قطعه مورد مزایده مندرج در آگهی می باشد که 
شرکت کنندگان باید به حساب سپرده شماره 1006220288 بانک شهر شعبه صفائیه به نام سازمان توسعه و عمران 

واریز و یا به صورت اوراق مشارکت و اوراق ضمانت تحویل نمایند.
3. شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شروط طبق ضوابط جاری آئین نامه معاملات شهرداری می باشد.
4. متقاضیان محترم می توانند جهت دریافت مدارک و اطلاعات تکمیلی و اسناد شرکت در مزایده و ارائه پیشنهادات 
از آگهی نوبت دوم تا تاریخ 1395/08/05 از ساعت 8 الی13 به نشانی قم- خیابان معلم – مجتمع ناشران- طبقه پنجم- 

سازمان توسعه وعمران شهرداری قم مراجعه و یا با تلفن 37840660 الی 61 تماس حاصل نمایند.
5. تمامی اوراق و اسناد شرکت در مزایده باید از سوی متقاضیان با قید کلمه)قبول است( امضا شود.

6. مدت قبول پیشنهادات از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم، تا پایان وقت اداری تاریخ1395/08/05 می باشد.
7. محل تسلیم پیشنهادات: قم،خیابان معلم،مجتمع ناشران،طبقه پنجم، دبیرخانه سازمان توسعه وعمران،

8. سازمان توسعه وعمران شهرداری قم در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات واصله مختار است.
9. برنده مزایده موظف است ظرف یک هفته از تاریخ ابلاغ نتیجه مزایده نسبت به انجام معامله اقدام نماید. در 
غیراین صورت ضمن ضبط سپرده وی به نفع سازمان توسعه و عمران شهرداری قم موضوع مزایده به شخصی که 

پیشنهاد او در رتبه دوم قرار گیرد واگذار می گردد.
10. کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض – مالیات و غیره( به عهده برنده مزایده می باشد.

11. هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.
12. شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مدخله کارکنان دولت)مصوب 1337( اقدام نمایند.
13. پیشنهادات رسیده در تاریخ 1395/08/06 ساعت10صبح در محل سازمان توسعه و عمران مفتوح و  قرائت 

می گردد.

سازمان توسعه و عمران شهرداری قم 

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران شهرداری قم

 آگهی مزایده عمومی  )نوبت دوم(

حجت الاسلام والمسلمین سیدعلی خمینی در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم
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برخورد حقوقی با جنایات 
آل  سعود در یمن

در رابطه با اقداماتی که در سطح بین المللی به  وسیله دولت 
ها یا به واسطه آنها انجام می شود، مانند حمله اخیر عربستان 
سعودی به صنعا، دو مساله قابل طرح است؛ یکی این موضوع 
که احیانا این اقدامات چه وصف مجرمانه ای دارد و آیا یک 

جنایت بین المللی محسوب می شود یا خیر. نکته دوم این که به فرض احراز عنوان مجرمانه 
خاص چه راه هایی برای پیگرد مساله در محاکم داخلی کشورها یا محاکم بین المللی 

وجود دارد.
در مورد موضوع اول، تردیدی وجود ندارد که آنچه رژیم سعودی در یمن انجام می دهد، 
عناوین مجرمانه متعددی را تشکیل می دهد. از یک سو، اعمال جنایت علیه بشریت است 
که با توجه به گستردگی اش بدون تبعیض علیه زن، مرد، کودک، نظامی و غیر نظامیان 
انجام می شود. از سوی دیگر این اعمال چون علیه پیروان مذهب یا نژاد خاصی است، 
ممکن است در شرایط بدتر حتی نسل کشی هم محسوب شود که بزرگ ترین جنایات بین 
المللی است، اما هر وقت در هرکدام از عناوین هم تردید و تشکیک داشته باشیم در این که 

این جنایات، جنایت جنگی محسوب می شود هیچ تردیدی وجود ندارد.
به خاطر این که این جنایات در جریان یک جنگ بین المللی انجام شده و بسیاری از آن 
مثل حمله به مناطق مسکونی و غیر نظامیان، اشغال کشور دارای حاکمیت و ... می تواند 
از مصادیق جنایات جنگی باشد. البته از دیگر سو، خود این اعمال می تواند محقق عنوان 
مجرمانه دیگری هم باشد که آن را تجاوز ارضی یا سرزمینی می نامیم و آن هم از زمره 

جنایات جنگی شناخته شده است.
در مورد موضوع دوم، یعنی چگونگی پیگرد این جنایات که حتی دبیر کل سازمان 
ملل متحد هم به نوعی بر تحقق آن از سوی رژیم سعودی صحه گذاشت، کار قدری 

مشکل تر است.
امروزه محاکم بین المللی که بدون قید و شرط بتوانند به جنایاتی که دولت ها یا 

مسئولان آنها مرتکب می شوند رسیدگی کنند، وجود ندارد.
دادگاه کیفری بین المللی که از سال 2002 در شهر لاهه هلند آغاز به کار کرده 
است، درصورتی صلاحیت رسیدگی پیدا می کند که یا دولت کشور محل ارتکاب یا دولت 
متبوع مجرمان، اساسنامه آن دادگاه را پذیرفته باشد که در اینجا نه دولت یمن و نه دولت 
عربستان، اساسنامه را نپذیرفتند، از این رو طبق اساسنامه این دادگاه دولتی می تواند 
صلاحیت دادگاه کیفری بین المللی را به طور موردی درباره جنایاتی که در قلمرو آن 
یا توسط اتباع آن ارتکاب یافته است، بپذیرد بنابراین در این مورد دولت یمن می تواند 
چنین درخواستی از دادگاه کیفری بین المللی داشته باشد. چنان که چندی پیش دولت 
فلسطین در رابطه با وقایع غزه به صورت موردی از دادستان دادگاه کیفری بین المللی این 

درخواست را کرد.
البته راه دیگر صلاحیت یافتن دادگاه کیفری بین المللی هم ارجاع وضعیت به این 
دادگاه از سوی شورای امنیت سازمان ملل متحد است که در این حالت احتمال وتوی دولت 
آمریکا و در نتیجه ارجاع نشدن موضوع به دادگاه وجود دارد بنابراین به رغم محرز بودن 
عناوین مجرمانه و شنیع ارتکابی در مورد چگونگی پیگرد مرتکبان این جرایم، کار چندان 
آسانی پیش رو نیست و شاید مرتکبان این جنایات هم مثل بسیاری از جنایات دیگر ارتکابی 

در جهان، پاسخ درخوری در قبال این اعمال خود دریافت نکنند.

التقاط رفتاری
ایران بر اساس بلوک بندی منسوخ، جزو کشورهای 
شرقی محسوب می شد که طی ان جزو کشورهای جمع 
گرا )Collectivist( تقسیم بندی می شد. این فرمول، با 
برهم  و  فناوری  شتاب   ،)Globalization( شدن  جهانی 
خوردن نظم ژئوپولوتیک، تغییر کرده است؛ به گونه ای که 

نمی توان بطورقاطع فردگرایی - جمع گرایی را متناظر با بلوک بندی های رایج بشمار آورد.
ایران بر اساس بلوک بندی منسوخ، جزو کشورهای شرقی محسوب می شد که طی 
ان جزو کشورهای جمع گرا )Collectivist( تقسیم بندی می شد. این فرمول، با جهانی 
شدن )Globalization(، شتاب فناوری و برهم خوردن نظم ژئوپولوتیک، تغییر کرده است؛ 
به گونه ای که نمی توان بطورقاطع فردگرایی - جمع گرایی را متناظر با بلوک بندی های 
رایج بشمار آورد. به همین دلیل نوعی درهم شدگی در مقیاس فردگرایی-جمع گرایی 
دردنیا دیده می شود؛ اما ایران جداازاینکه دربخش شرق قرارداشته باشد، یک کشور تمدنی 
با هویت ایرانی اسلامی است. ایرانی بودن، بدلیل فرهنگ وتمدن کهن، یک هویت مستقل 
محسوب می شود و اززمانی که ایرانیان با خصلت توحیدی خود، دین اسلام را به دلیل 
فطری بودن آن، با آغوش باز پذبرفتند؛ بتدریج هویت ایرانی اسلامی شکل گرفت. براساس 
رگه های معرفتی الگوی ایرانی اسلامی- نه به دلیل شرقی بودن- بلکه بخاطر هویت مستقل 
خود، ایران، یک کشور جمع گرا بشمار می رود. حداقل انتظاراین است که جمع گرایی، 
مولفه برتر رفتار فردی واجتماعی مردم ایران باشد.  نمونه های جمع گرایی جامعه ایرانی را 
در زندگی رایج مردم و در رفتارهای نوع دوستانه و رعایت مناسک دینی می توان دید. این 
رفتار درمناسبت های ملی ومذهبی بوضوح بیشتری مشاهده می شود. دهه های محرم را 
درنظر بگیرید. دراین وهله زمانی، جلوه های جمع گرایی، تعلق اجتماعی، مناسک و آداب 
و روسوم عاشورایی و نوع دوستی را بیشترمشاهده می کنیم. رفتارهای اینچنینی برای چند 
روز جلوه های زیبایی از رفتار اسلامی واجتماعی را درمردم کشورمان درهمه شهرها به رخ 
می کشند. این موضوع، یک واقعیت را اثبات می کند که رفتارهای دینی ومناسک، خاصیت 
جمع گرایانه دارند؛ اما همه می دانیم که اینگونه رفتارها درچندروز بعد کمرنگ می شوند 
و دوباره فردگرایی درمناسبات آدمها  بروز می کند. چرامتوسط جامعه ما به راحتی وبه 
فاصله چند روز ازحالت جمع گرایانه به حالت فردگرایانه تغییر رفتار می دهد؟ این همان 
سوالی است که نشان می دهد جامعه ما بویژه جامعه شهری ما دچار نوعی التقاط فرهنگی 
ورفتاری است. این سوال را باید متخصصان جامعه شناس، روان شناسان اجتماعی و دین 
شناسان جامعه نگر، مورد وارسی قرارداده وآن را تعلیل کنند. کوچ رفتاری از جمع گرایی 
به فردگرایی وبرعکس، درجامعه ای که هویت ایرانی اسلامی دارد؛ باید مورد وارسی علمی 
ومحیطی قرارگیرد. درهرصورت پیش آگهی چنین روندی خوب نیست؛ اما اگر علل آن 
مشخص گردد، می توان کاری کرد. به نظر من دورشدن از مولفه های اساسی هوبت ایرانی 
اسلامی / پذیرش انفعالی برنامه ریزان وسیاستگذاران در ورود فناوری افسارگسیخته / و 
ورود بدون مطالعه وگاهی توام با عطش! و رعب فرهنگی درپروسه جهانی شدن می تواند 
عامل اساسی درغلبه فرد گرایی جامعه نسبت به جمع گرایی باشد. مولفه هایی که جامعه 
مارا برای چند روز به جمع گرایی سوق می دهد و عواملی که مارا دوباره به رفتار فردگرایانه 
می کشاند، چه عواملی است؟ اینها همه سوالاتی است که باید پاسخ داده شوند و اگر مورد 

مطالعه دقیق قرار نگیرند، شاهد آسیب بیشتری درجامعه خواهیم بود.

تریبون های مذهبی می توانند 
سیاسی باشند اما...

مراسم های مربوط به عزاداری امام حسین )ع( از قداستی 
برخوردار است که اگر خدای ناکرده به نگاه هایی خاص آلوده 

شوند قطعا به فلسفه عاشورا و اعتقادات مردم لطمه میزند.
مطرح شدن مباحث سیاسی از منبرها و تریبون های سیاسی فی نفسه ایرادی ندارد 
چرا  که به هرحال در قیام اباعبدالله )ع( نیز مسائل سیاسی نهفته اما اینکه افراد به صورت 
جهت دار نگاه سیاسی خود را به نحوی مطرح کنند که گویا قیام امام حسین )ع( نوع نگاه 

و عملکرد آنها را تایید میکند، قطعا منطقی و قابل قبول نیست.
نکته دیگراین است که مداحان انصافا و حقا نباید به این موضوعات ورود کنند چراکه 
مداح به نوعی ذاکر است و وظیفه ذاکر بیان ذکر و منزلت حضرت و یارانشان است بنابراین 
ورود آنها به مسائل سیاسی خوشایند نیست چون هرکسی نمی تواند این مباحث را به 

صورت پخته به مردم ارایه دهد.
درحال حاضر ما فاصله زیادی با برگزاری انتخابات ریاست جمهوری و شوراهای 
اسلامی شهر و روستا نداریم و اکثر افراد و گروه های سیاسی بیان مباحث انتخاباتی 

را آغاز کردند.
طبیعتا طرح مباحث انتخاباتی نیز در تریبون های مذهبی به دلیل اینکه افراد 
خاصی در راستای تبلیغ شخصیت های مورد نظر خود هستند، مطلوب نیست و 
قداست عزاداری امام حسین )ع( نباید به مباحث شخصی، حزبی و گروهی آلوده 
شود. باید به مردم اجازه داد تا براساس بینش و اطلاعی که به مرور زمان تا انتخابات 
پیدا میکنند در زمان مطلوب، تصمیم گیری کرده و در انتخابات نسبت به برگزیدن 

شخص اصلح اقدام کنند.

وزیر اطلاعات خبر داد:

دستگیری تعدادی از 
تروریست های تکفیری غیرایرانی 

وزیر اطلاعات از دستگیری تعدادی از تروریست های تکفیری غیرایرانی در داخل کشور 
خبر داد.

حجت الاسلام و المسلمین سید محمود علوی در مصاحبه اختصاصی با خبرنگار 
خبرگزاری صداوسیما و در حاشیه مراسم شام غریبان سید الشهدا )ع( در تهران با بیان 
این مطلب افزود: به برکت توسلات و دعاهای مردم محب اهل بیت )علیهم السلام(، 
رحمته واسعه خداوندی مشمول این سرزمین گردید و سربازان گمنام امام زمان )عج( 
در وزارت اطلاعات با همکاری سایر دستگاه های امنیتی و مردم شریف استان فارس 
توانستند یکی از توطئه های ضد امنیتی گروه های تروریستی تکفیری را خنثی نموده و از 
ارتکاب یک جنایات غیر انسانی در مراسمات تجدید بیعت با الگوی آزادگان جهان ممانعت 
به عمل آوردند. وی با تسلیت ایام سوگواری شهادت سرور و سالار شهیدان حضرت ابا 
عبدالله حسین )ع( و یاران بزرگوارش به امت عزادار افزود: در این عملیات تعدادی از 
عناصر تروریست که همگی اتباع غیر ایرانی بودند دستگیر و بیش از 100 کیلو گرم مواد 
انفجاری و تجهیزات متعلقه از تروریست ها کشف و ضبط گردید. وزیر اطلاعات افزود: اسناد 
موجود نشان دهنده خط دهی دشمنان ایران اسلامی از آن سوی مرزها در هدایت عناصر 
تروریست برای ایجاد نزاع های مذهبی در داخل کشور بوده که با هشیاری  مردم شریف 
ناکام مانده است. به گفته حجت الاسلام والمسلمین علوی، اطلاعات تکمیلی در آینده 

نزدیک به اطلاع مردم شریف رسانده خواهد شد.

عضو فراکسیون امید:

رفتار جریان احمدی نژاد 
قابل  پیش بینی و کنترل نیست 

عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی گفت: رفتار جریان احمدی نژاد 
به هیچ وجه قابل پیش بینی و قابل کنترل نیست چراکه آنها مواضع روشنی ندارند.

علی بختیار در گفت وگو با ایلنا، منع رهبری از حضور محمود احمدی نژاد در انتخابات 
ریاست جمهوری اردیبهشت ماه سال آینده اعلام کرد: رهبر انقلاب به   همان شکل که 
از تمامی روسای جمهور حمایت کردند، از احمدی نژاد نیز در طول هشت سالی که 
رییس جمهور بود، پشتیبانی کردند اما احمدی نژاد تنها رییس جمهوری بود که با 11 
روز خانه نشینی، به طور آشکار به فرمایش رهبری بی توجهی کرد. او گفت: احمدی نژاد 
با شرایطی که برای حوزه های سیاست خارجی، اقتصاد و بخش های مختلف فرهنگی و 
اجتماعی ایجاد کرد، کشور را به قهقرا برد و خسارت هایی به بار آورد لذا قطعاً  دوستداران 
نظام و انقلاب نخواهند گذاشت احمدی نژاد به عنوان رییس جمهور به دولت برگردد که 
رهبر انقلاب نیز در این زمینه تذکرهایی را مطرح کردند و اطلاع رسانی لازم نیز صورت 
گرفت. عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی همچنین با اشاره به تاکید 
همیشگی رهبر انقلاب درخصوص رسیدگی به پرونده کهریزک، اعلام کرد: امکان دارد 
احمدی نژاد به دنبال این باشد که با بازگشت به قدرت مانع از رسیدگی به تخلف های دولت 
نهم و دهم شود اما واقعیت این است که این شیوه ها بی فایده است؛ چراکه مقام معظم 

رهبری به دنبال این است که همه موارد و مسائل شفاف شود.
بختیار در تحلیل واکنش احمدی نژاد به منع رهبری، گفت: جریان احمدی نژاد کاملًا در 
رفتار سیاسی خود کاملًا متزلزل است و این مسئله را در هشت سال ریاست جمهوری در 
دولت ها نهم و دهم و پس از آن، نشان داده است. به دلیل همین تزلزل جدی، به هیچ وجه 
قابل پیش بینی و قابل کنترل نیست و مواضع روشنی ندارد و وجود چنین فردی برای اداره 

حوزه اجرایی کشور به مصلحت نیست.

نماینده اصلاح طلب مجلس:

تریبون داران دین گریزی نکنند
یک نماینده اصلاح طلب مجلس، با بیان اینکه آنهایی که تریبون دستشان است مواظب 
باشند دین گریزی نکنند گفت: مردم موقعیت ها را می سنجند و تشخیص می دهند و ما باید 

به مردم اعتماد داشته باشیم.
محمد قمی در گفت و گو با ایسنا با بیان اینکه مردم در هر شرایطی وضعیت را تشخیص 
داده و موقعیت را می سنجند به برگزاری بازی فوتبال ایران و کره جنوبی اشاره کرد و گفت: 
مردم با حضور خود در استادیوم بار دیگر نشان دادند که اهل دیانت هستند و نسبت به این 
گونه قضایا موقعیتشان را کاملا می شناسند. وی تصریح کرد: همچنین مردم ثابت کردند 
که از شعائر اسلامی پیروی دارند و با تمام قدرت دینشان را با چیزی عوض نمی کنند؛ 
آنهایی هم که در این شرایط صحبت هایی را مطرح کردند باید دقت باشند که مسئولین 
مربوطه تمامی اقدامات را انجام دادند اما با توجه به بعد بین المللی  مساله امکان پذیر نشد.

نماینده مردم پاکدشت در مجلس در ادامه اظهار کرد: گویندگانی که تریبون دستشان 
است و صدایشان به جایی می رسد، مواظب باشند دین گریزی نکنند؛ زیرا کار صحیحی 
نیست و برای همیشه باید از گفتارهایی که باعث حاشیه و دین گریزی می شود پرهیز کنند 
و به جای آن به کارها جهت دهند. این نماینده اصلاح طلب مجلس همچنین با تاکید بر 
اینکه ما باید در هر شرایطی به مردم مان اعتماد داشته باشیم گفت: مردم هر جا و در هر 
عرصه ای که وارد شده اند اسلام را یاری کرده و حتی در دفاع مقدس، پیروزی انقلاب، بعد از 
آن در نهضت علمی و در صحنه های ورزشی واقعا امتحان خود را پس داده اند و این مردم 

وفادار به اسلام، قرآن و انقلاب هستند.
قمی در پایان ابراز کرد: مردم همواره از اسلام و عقایدشان دفاع کرده اند و هر اندازه که به 

آنها اعتماد کنیم خوب است، زیرا بی اعتمادی به مردم به ضرر ما و انقلاب است.

سخنگوی هیات رئیسه مجلس:

هیچ استیضاحی در هیات رئیسه 
مطرح نشده است

سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه هیچ استیضاحی در دستور 
کار هیات رئیسه نیست، اظهار کرد: استیضاح کنندگان وزیر آموزش و پرورش باید در مورد آن 

تعیین تکلیف کنند زیرا بیش از این معطل شدن به صلاح مجلس و وزیر نیست.
بهروز نعمتی نماینده مجلس دهم در مورد مباحث مربوط به استیضاح وزیر آموزش و 
پرورش نیز گفت: این موضوع بستگی به متقاضیان استیضاح دارد زیرا کمیسیون آموزش 
گزارش خود را به هیات رئیسه ارائه کرده و در حال حاضر بستگی به تصمیم استیضاح 
کنندگان دارد. این عضو هیات رئیسه مجلس افزود: فکر می کنم استیضاح کنندگان باید در 
این رابطه تکلیف را مشخص کنند اگر به دنبال استیضاح هستند آن را پیگیری کرده و اگر 
هم به دنبال صلح و سازش هستند، انجام شود. وی خاطر نشان کرد: فکر می کنم بیشتر از 
این معطل شدن کار نه به صلاح مجلس است و نه به صلاح فانی، وزیر آموزش و پرورش، 

بنابراین اگر می خواهند استیضاح انجام شود و یا نشود باید سریعتر تعیین تکلیف کنند.

سخنگوی وزارت کشور:

مراسم تاسوعا و عاشورا 
بدون هیچ مشکل امنیتی برگزار شد

سخنگوی وزارت کشور اعلام کرد: با برنامه ریزی های انجام شده توسط دستگاه های 
مسئول و هوشیاری و همکاری مردم، مراسم تاسوعا و عاشورای حسینی بدون هیچ مشکل 

امنیتی در کشور برگزار شد.
سیدسلمان سامانی سخنگوی وزارت کشور، با اشاره به اینکه مراسم عزاداری امام حسین 
)ع( در کل کشور با آرامش خاصی برگزار شد اظهار کرد: با برنامه ریزی های مناسبی که 
توسط دستگاه های مسئول به عمل آمد امنیت همه زائران به عتبات عالیات نیز تامین شد 
و بحمدالله هیچ مشکل امنیتی در این زمینه به وجود نیامد. قائم مقام وزیر کشور در امور 
مجلس و هماهنگی استان ها با اشاره به افزایش تعداد زائران ایرانی کربلا در سال جاری افزود: 
امسال تعداد زائران ایرانی بیش از دو برابر سال گذشته بود که بیشترین تعداد از مرز مهران 
و مابقی از شلمچه و چزابه و مرزهای هوایی تردد داشته اند. سامانی در پایان با بیان اینکه 
روند بازگشت زائران به کشور آغاز شده است افزود: ما در مرزها برای پذیرش زائران مشکل 
خاصی نداریم و روند بازگشت زائران به کشور از طریق مرزها به خوبی در حال انجام است.

پوتین:

ماندن یا رفتن بشار اسد 
در اختیار سوری ها ست

رئیس جمهوری روسیه با رد فشارهای افزایش یافته غرب علیه سوریه، اعلام کرد: 
سوری ها خود باید در باره رفتن یا ماندن بشار اسد تصمیم بگیرند و اگر به ادامه حکومت 

وی رای ندادند، یعنی دولت از راه دمکراتیک تغییر می کند.
کاخ کرملین روز پنجشنبه به نقل از مصاحبه ولادیمیر پوتین با شبکه تلویزیونی تی.اف.

یک فرانسه، نوشت: نمی دانم چرا کاربرد ساز و کار دمکراتیک حل مساله سوریه برای برخی 
غیرقابل قبول است؟ رئیس جمهوری روسیه ادامه داد: با توجه به حقوق ملت سوریه در باره 
سرنوشت حکومت این کشور، نباید اقدام نظامی انجام داد و هر کاری باید زیر نظر و کنترل 
سازمان ملل صورت گیرد. وی افزود: با وجود تمامی مشکلات در این زمینه، مسکو امید 
خود را از دست نمی دهد و تلاش می کنیم موافقت تمامی شرکای خود را برای اقدام در 
باره حل سیاسی بحران سوریه )با ساز وکار دمکراتیک( جلب کنیم. پوتین ادامه داد: اکنون 
نباید به بیان اظهارات سیاسی روی آورد، بلکه باید تلاش کرد تا راه خروج از بحران سوریه 
پیدا شود و از این رو ضرورت دارد، همگی برای حل سیاسی وضعیت کنونی متقاعد شوند. 
رئیس جمهوری روسیه در این زمینه گفت: مسکو موافقت بشار اسد را برای حرکت در 
مسیر تدوین قانون اساسی جدید گرفته است تا براساس آن انتخابات برگزار شود، اما توافق 

هیچ کس دیگر را نمی توان در این مورد جلب کرد.

سرمقاله

با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
گفت:  سوریه  اخیر  تحولات  به  اشاره 
برخی کشورها جمع شده اند تا معادلات 

منطقه را به هم بزنند.
روز سه  دکتر علی لاریجانی ظهر 
شنبه در جمع مردم روستای ونان بخش 
خلجستان استان قم با بیان اینکه از نظر 
کشورهای بزرگ، ایران کشوری غنی با 
فهم و شعور است، گفت: امروز کشورهای 
اطراف دچار بحران امنیتی شده اند و در 
چند روز اخیر شرایط در سوریه تغییر 
کرده به گونه ای که برخی کشورهای 
منطقه جمع شده اند تا معادلات منطقه 

را به هم بزنند.
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: آنها نمی خواهند قائله سوریه پایان 
کردن  درگیر  قصدشان  و  کند  پیدا 

مسلمانان است و در حال حاضر اسرائیل بیشترین بهره را از 
بحرانی که در سوریه ایجاد شده است می برد.

وی افزود: وضعیت به گونه ای است که باید آمادگی لازم 
را داشته باشیم و این آمادگی دو بخش است، اول دشمن را 
بشناسید و بخش دوم توانمندی اقتصادی است که خود به 
نوعی مجاهدت محسوب می شود و در صورت تحقق موجب 

شکوفایی ایران می شود.
دکتر لاریجانی بیان کرد: برای اینکه اقتصاد ما رونق پیدا 
کند باید کار تولیدی در کشور راه بیفتد و تمام گره ها باز و 
موانع پیش رو صنعتگران برداشته شود و به آنها کمک کنیم.

وی تأکید کرد: برای شکوفایی کشور باید صادرات فعال 
شود و در کل کشور از جمله مجلس سیاست این است که 
زمینه تولید و صادرات فراهم شود و محور برنامه ششم توسعه 

است. رئیس قوه مقننه در بخش دیگری 
فرا رسیدن  تسلیت  با  از سخنان خود 
تاسوعای حسینی گفت: هر ساله جمعات 
باشکوه و مراسم متعدد در هر کوی و برزن 
و شهر و روستا برای بزرگداشت شهادت 
امام حسین )علیه السلام( در کشورمان 
شورآفرینی  موجب  که  می شود  برگزار 
و اقدامی ارزشمند و معقول است و در 
امام  بزرگداشت  برای  که  مراسم هایی 
حسین )علیه السلام( برگزار می شود از 
حوزه  تا  می کنند  بهره گیری  روحانیت 
زندگی این امام شریف برای مردم تبیین 
شود. وی تصریح کرد: از اینگونه جلسات 
وظیفه  بفهمیم  تا  کرد  استفاده  باید 
را  زمانه مان  شمر  و  چیست  امروزمان 
بشناسیم و شهید مطهری صحبت هایی 
را در خصوص شناخت شمر زمانه داشته 

است که به این معناست که باید مسئولیت مان را بشناسیم.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: 
امروز آنچه نهضت امام حسین )ع( به ما یاد می دهد این است 
که در راه مستقیم باشیم و با خود روراست بوده و روی عقیده 
خود بایستیم و اگر این امر محقق شود راه کمال را خداوند از 

نظر فردی و برای جامعه باز می کند.

دکتر لاریجانی در جمع مردم روستای ونان:

برخی کشورها جمع شده اند تا معادلات منطقه را به هم بزنند
اخبـــار

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به لغو کنسرت ها گفت: باید با افراد 
درست صحبت کرد و نباید در جامعه بگیر 
و ببند راه انداخت. اگر مشکلات ما با بگیر 
و ببند حل می گشت، باید تا کنون حل 

می شدند.
برخی  به  اشاره  با  پزشکیان،  مسعود 
حواشی درباره توقیف برخی از فیلم ها و 
همچنین احتمال فیلترینگ تلگرام و لغو 
کنسرت ها در کشور اظهار داشت: در رژیم 
گذشته، همه عناصر فساد وجود داشت و 
حتی برای آن ها تبلیغ هم می شد. در آن 
زمان صدا و سیما بی بند و باری را ترویج می 
کرد و در بیرون کاباره ها مشغول کار بودند. 

از طرف دیگر، خواننده و رقاص هم وجود داشت و به عبارت 
دیگر، همه چیز برای فساد فراهم بود، ولی چرا جوانان ما 

سراغ آنها نرفتند و انقلاب کردند؟!
عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی   گفت: 
در اوایل انقلاب، دانشجویان اجازه ورود هیچ خواننده ای 
را به دانشگاه نمی دادند؛ اما امروز گروه های موسیقی در 
دانشگاه ها با استقبال وسیع دانشجویان رو به رو می شوند. 
کار فرهنگی را باید با کار فرهنگی و کار سیاسی را با کار 
سیاسی جواب داد، اندیشه نیز باید با اندیشه پاسخ داده 
شود. نایب رئیس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: اگر 
اندیشه با اندیشه پاسخ داده نشود، جواب نمی دهد، دقیقا 
به همین دلیل است که روز به روز مشکلات و معضلات 
فرهنگی و اجتماعی ما بیشتر می شود، مسئولان فرهنگی 

ما امروز به جای تلاش برای تفهیم مفاهیم و کنار آمدن با 
افراد مشکل دار با حربه امر و نهی وارد می شوند، جواب 

برعکس نیز می گیرند.
وی همچنین افزود: با امر و نهی نمی شود کسی را 
هدایت کرد. هدایت با تغییر رفتار و نفوذ در قلب و روح 
مردم امکان پذیر است و نفوذ در قلب هم با امر کردن امکان 
ندارد. ما نمی توانیم به فرزندان و کسانی که در خانه با آنها 
زندگی می کنیم، امر و نهی کنیم تا چه رسد به فردی که 

در خیابان او را نمی شناسیم.
وی گفت: باید با افراد درست صحبت کرد و نباید در 
جامعه بگیر و ببند راه انداخت. اگر مشکلات ما با بگیر و 
ببند حل می شد، باید تا کنون حل می شد. همان طور 
که گفته شد، در رژیم گذشته همه چیز بود و تمام کسانی 
که در آن زمان کار فرهنگی می کردند، آرزو داشتند، یک 

ساعت امکانات صدا و سیما را داشته باشند 
تا مردم را هدایت کنند، اکنون که همه چیز 
دست ماست، باز مشکل وجود دارد؛ پس گیر 

کار خود ما هستیم.
نیست،  قانون  از  مشکل  داد:  ادامه  وی 
قوانین وجود دارد، ولی اگر قانون مقبولیت 
نداشته باشد و مصالح جامعه را در نظر نگیرد، 
نمی تواند کارساز باشد. ما از قانون بالاتر قرآن 
افرادی در جامعه  بینیم  ولی می  داریم،  را 
هستند که حتی به آن نیز عمل نمی کنند. 
در قانون باید نگاه جامعه را به مسائل در نظر 
گرفت، نه اینکه نگاه افراد را تبدیل به قانون 
کنند. وی همچنین در ادامه افزود: هر وسیله، 
هم می تواند خوب باشد و هم بد؛ یعنی شاید 
فردی هم کار خوب انجام دهد هم کار خلاف. در نتیجه 
این نگاه ما چهارچوب فکری است که می تواند شخص را 

به یک تهدید یا یک فرصت تبدیل کند.
پزشکیان در پایان اظهار داشت: باید از ابزارها درست 
استفاده کرد؛ برای مثال، چیزهایی که ما در عزاداری ها 
از آنها استفاده می کنیم، جزو آلات موسیقی هستند، اما 
در جهت دیگری از آنها بهره برداری می شود. اینها وسیله 
هستند، نه ثواب دارند نه گناه، بلکه روشی که از این ابزار ها 
استفاده می شود، به آنها معنا می دهد. ما اگر بتوانیم از آن 
در جهت درست و سیاست های درست استفاده کنیم، می 
تواند تأثیرگذار باشد، ولی اگر بخواهیم آن را حذف کنیم، 
زیرزمینی می شود و توجیه خوب و بد به خود می گیرد و 

در مسیر عناد و دشمنی قرار می گیرد.

مسعود پزشکیان:

نباید در جامعه بگیر و ببند راه انداخت

این  گفت:  امید  فراکسیون  رییس 
انجام  به دولت در  فراکسیون تلاش دارد 
تعهداتی که به مردم داده است کمک کند 
اما هیچگاه وظیفه نظارتی خود را فراموش 
نخواهد کرد و به هیچ یک از وزرای محترم 

چک سفید امضاء نمی دهد.
محمدرضا عارف در دیدارهای جداگانه با 
نمایندگان انجمن های اسلامی دانشجویان 
دانشگاه های تهران و شورای مرکزی مجمع 
ایام  تسلیت  با  اسلامی  ایران  فرهنگیان 
سوگواری ابا عبدالله الحسین )ع( گفت: نکته 
ها و پیام های مهمی در زندگی امام حسین 
)ع( وجود دارد و نسل جوان ما باید از روش 
و منش زندگی ابا عبدالله آگاهی کافی داشته 
باشند و آنها را سرلوحه زندگی خود قرار 
دهند و اسیر برخی تحریفات درباره حرکتی 

که امام حسین انجام داد نشوند.
برای حذف رقیب به انوع و اقسام دروغ 

ها و اتهامات ناروا متوسل می شویم
وی ادامه داد: اباعبدالله مظهر عزت الهی 
و خواستار عزت انسان بود و این بر خلاف 
چهره ای است که از ایشان تصویر می شود. 
و عزت  متاسفانه کرامت  امروز  دنیای  در 
انسان به نام دین به پای منافع نامشروع 

قدرت ها در حال نابود شدن است.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
اشاره به تلاش امام حسین )ع( برای برپایی 
حکومتی مبتنی بر اخلاق، یادآور شد: جامعه 
امروز ما باید پیرو مکتب امام حسین )ع( 
باشد. در مکتب امام حسین دروغ، تزویر، ریا 

و اتهام زنی جایی ندارد. 
وی ادامه داد: متاسفانه با جامعه اخلاقی 

مدنظر اباعبدالله فاصله داریم و به راحتی و 
برای حذف رقیب به انوع و اقسام دروغ ها و 

اتهامات ناروا متوسل می شویم.
عارف در ادامه با محکومیت قتل عام 
مردم مظلوم یمن توسط دولت عربستان 
سعودی از عملکرد مجامع بین المللی در 
برخوردهای دوگانه با فجایع انسانی انتقاد 
کرد و خواستار تسریع در ارسال کمک های 

بشردوستانه به مردم یمن شد.
ضرورت نقد عملکرد نخبگان اصلاح 

طلب توسط فعالان دانشجویی
به  اشاره  با  امید  فراکسیون  رییس 
که  فضایی  گفت:   ،92 خرداد  انتخابات 
سال  جمهوری  ریاست  انتخابات  از  بعد 
92 در کشور ایجاد شد به یمن تلاشهای 
دانشجویان، جوانان و مردم بود و آنچه در دو 
انتخابات 92 و 94 اتفاق افتاد نتیجه اعتماد 

مردم به گفتمان اصلاح طلبی بود.
وی ادامه داد: باید مراقبت کرد اعتماد 
مردم خدشه دار نشود و باید تلاش شود 
این سرمایه اجتماعی ارتقاء یابد و در جهت 
منافع ملی، وحدت و انسجام و همبستگی 
ملی و پاسخ به مطالبات بحق مردم هزینه 

شود.
این نماینده مردم در مجلس دهم بر 
ضرورت نقد عملکرد نخبگان اصلاح طلب 
توسط فعالان دانشجویی تاکید کرد و گفت: 
اگر تشکلهای دانشجویی به نقد عملکرد 
می  صمیمانه  فضایی  در  طلبان  اصلاح 
پرداختند مطمئناً برخی کاستی هایی که 
در جریان ائتلاف اسفند 94 ایجاد شد روی 
نمی داد و این ائتلاف با ساز و کاری مشخص 

و با کارایی بیشتر شکل می گرفت.
نباید در فرایند ائتلاف

 از هویت اصلاح طلبی عبور کرد
عارف با بیان این که از ائتلافی که در 
پشیمان  انتخابات مجلس صورت گرفت 
نیستیم، گفت: اما در انتخابات های آینده 
نباید در فرایند ائتلاف از هویت اصلاح طلبی 
عبور کرد و باید با حفظ هویت و ساز و 
کارهای شفاف و روشن وارد پروسه ائتلاف 
شد تا هر گروه بهتر بتواند مسئولیت خود 

را انجام دهد
.با تهدید و پرونده سازی می خواهند 

جریان اصلاحات را منفعل کنند
وی با تاکید براینکه حاضرم برای حفظ 
انسجام و یکپارچگی جریان اصلاح طلب 
هزینه بدهم، در واکنش به گلایه فعالان 
امنیتی  فضای  حاکمیت  از  دانشجویی 
دامنه  متاسفانه  گفت:  ها،  دانشگاه  در 
دانشگاه  از  خارج  به  امنیتی  برخوردهای 
رسیده است و با تهدید و پرونده سازی می 

خواهند جریان اصلاحات را منفعل کنند.
گذاری  سیاست  عالی  شورای  رییس 
اصلاح طلبان با اشاره به مشکلاتی که دولت 
با آن رو به رو است، یادآور شد: فراکسیون 
امید تلاش دارد به دولت در انجام تعهداتی 
که به مردم داده است کمک کند اما هیچگاه 
وظیفه نظارتی خود را فراموش نخواهد کرد 
و به هیچ یک از وزرای محترم چک سفید 

امضاء نمی دهد.
زورشان نمی رسد اصلاح طلبان را از 

حاکمیت بیرون کنند
عارف با بیان اینکه می خواهیم مسیر 

که در دهه 80 طی شد اصلاح شود، گفت: 
در دهه 90 تلاش می کنیم که به خاطر 
برخی سوء تفاهم های ایجاد شده توسط 
اعتمادسازی  به  اصلاحات  جریان  رقیب 
کافی با بخش هایی از حاکمیت بپردازیم و 
در این مسیر حرکت کنیم. وی ادامه داد: 
البته اعتمادسازی به معنای محافظه کاری و 
تحمیل خود به حاکمیت نیست بلکه اصلاح 
طلبان همیشه خودشان را جزیی تاثیرگذار 
از حاکمیت می دانند و اگر عده ای تلاش 
می کنند اصلاح طلبان را از حاکمیت بیرون 
کنند نه زورشان می رسد و نه به صلاح نظام 
است و مردم به طور قطع پاسخ آنها را پای 
صندوق های رأی می دهند. عضو شورای 
عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به نقش ممتاز 
معلمان در تعلیم و تربیت نسل جوان کشور، 
گفت: اگر امروز با آسیب ها و چالش های 
اجتماعی رو به رو هستیم به تعلیم و تربیت 
نوجوانان و جوانان بر می گردد. نماینده مردم 
تهران در مجلس افزود: باید معلمان بدون 
وظیفه  به  معیشتی  های  دغدغه  داشتن 
خطیر آموزش و تربیت نسل جوان کشور 
بپردازند. پاسخ منطقی و اصولی به مطالبات 
معلمان و ارتقاء منزلت آنان زمینه ساز تعلیم 
و تربیت صحیح جوانان و نوجوانان عزیز و 
پایان  آینده سازان کشور است. عارف در 
تاکید کرد: باید معلمان عزیز با انگیزه بالا به 
تعلیم و تربیت فرزندان این ملت بپردازند و 
این در گرو حل مشکلات و مسائل آنهاست 
که امیدوارم در برنامه ششم توسعه به این 
مهم توجه جدی شود و دولت با اولویت 

پاسخ به مطالبات آنان را پیگیری کند.

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  خارجی 
کرد: آمانو شکننده بودن برجام را متاثر 
است،  کرده  عنوان  آمریکا  بدعهدی  از 
واشنگتن متهم ردیف اول مشکلات اجرایی 

برجام است. 
علاءالدین بروجردی در گفت و گو با 
خانه ملت با اشاره به اظهارات اخیر یوکیا 
توافق  بودن  شکننده  خصوص  در  آمانو 
رئیس  های  صحبت  گفت:  ای،  هسته 
سازمان بین المللی انرژی اتمی متاثر از 
عدم اجرای تعهدات آمریکا است، آمریکا 

برجام  اجرای  اول مشکلات  متهم ردیف 
شناخته شده و با توجه به تعهد که در 
زمینه رفع تحریم ها داشته عملا با اعمال 
نفوذ لابی صهیونیست و مواضع خصمانه 
دولت آمریکا علیه ملت ایران، این کشور 
را مانع ارتباط طبیعی بانکی بین جمهوری 

اسلامی ایران با دنیا می شود.
نماینده مردم بروجرد در مجلس دهم 
شورای اسلامی ادامه داد: تصور نمی کنم 
این سیاست آمریکا، نتیجه ای در بر داشته 
باشد و  در نهایت واشنگتن ناگزیر خواهد 

شد به اجرای دقیق برجام عمل کند.

وی تاکید کرد: مگر اینکه رئیس جمهور 
آینده آمریکا بخواهد قاعده توافق شده را بر 
هم بزند، در این صورت مبنا فرمایش مقام 
معظم رهبری خواهد بود که اگر بخواهند 

توافق را پاره کند ما به آتش می کشیم.
بروجرودی در این باره که برجام، توافق 
بین المللی است و رئیس جمهور جدید 
آمریکا نمی تواند آن را لغو کند، گفت: بر 
اساس عرف بین المللی چنین کاری ممکن 
نیست اما وقتی یک کشور می تواند مناطق 
مسکونی را بمباران کند و انسان های بی 
در  که  بکشاند  و خون  به خاک  را  گناه 

حال حاضر آمریکا و عربستان به  عنوان 
آمریکا در منطقه دو سال در  سرسپرده 
یمن انجام می دهد پس می تواند با برجام 

نیز چنین کند.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
اظهار  اسلامی  شورای  مجلس  خارجی 
اجازه  الملل  بین  قررات  و  قاعده  داشت: 
نمی دهد کشورها توافق بین المللی را با 
تغییر رئیس جمهور لغو کنند اما  آمریکا 
در جهت منافع خود تمام مقررات را زیر پا 
می گذارد این شناختی است که همه دنیا 

از ماهیت آمریکا دارد.

عضو شورای مرکزی فراکسیون امید در مجلس در رابطه با FATF گفت: برخی بدنبال 
جناحی کردن این موضوع هستند و این درحالی است که پیوستن به FATF موضوع جناحی 

نیست.
شهروز برزگر نماینده مجلس دهم با انتقاد از هجمه های ایجاد شده در جریان پیوستن 
ایران به کارگروه ویژه اقدام مالی FATF و تخریب دولت در این راستا، اعلام کرد: افکار عمومی 
به دنبال ایجاد شفافیت در همه امور است اما متاسفانه شیطنت هایی در مسیر تشریح ماجرای 

پیوستن ایران به FATF انجام شد.
عضو شورای مرکزی فراکسیون امید در مجلس با بیان این که قطعاً مجلس در ادامه 
همکاری با FATF وظیفه نظارتی خود را انجام می دهد، یادآور شد: فارغ از گزارش وزیر اقتصاد 
و صحبت های موافقان و مخالفان در صحن، برخی بدنبال جناحی کردن این موضوع هستند 

و این درحالی است که پیوستن به FATF موضوع جناحی نیست.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در مجلس شورای اسلامی همچنین 
خاطرنشان کرد: کسانی که در مجلس از پیوستن ایران به FATF ابراز نگرانی کردند، در 
راستای وظایف نظارتی خود عمل می کنند اما با این حال، گروهی از منتقدان نیز صرفاً با 

اهداف سیاسی چنین مسائلی را مطرح کردند.

نماینده اصلاح طلب مردم سلماس در مجلس دهم با اشاره به این که آگاهی افکار عمومی 
اهمیت ویژه ای دارد، خاطرنشان کرد: دستیابی به شفافیت مالی و اقتصادی از اهداف اساسی 
نظام است که به ویژه باتوجه به حساسیت مردم به تخلف هایی که در سال های گذشته شاهد 

بودیم، اهمیتی دوچندان دارد.
برزگر همچنین در واکنش به خبر منع حضور احمدی نژاد در انتخابات ریاست جمهوری 
سال آینده از سوی رهبر انقلاب، گفت: انتخابات بدون حضور احمدی نژاد به دور از حواشی و 

با آرامش برگزار می شود.
او در توضیح علت این تصمیم از سوی رهبر انقلاب خاطرنشان کرد: احمدی نژاد برخی 
منافع ملی را نادیده می گرفت. کسی که دلسوز مردم باشد و ایران را دوست داشته باشد، باید 

بداند که آیا به درد ریاست جمهوری مجدد می خورد یا خیر.
او همچنین در پاسخ به سوالی که آیا منع رهبری می تواند آغازی باشد برای بررسی 
تخلف های احمدی نژاد، گفت: پرونده هایی که هنوز مورد بررسی قرار نگرفته، باید بررسی شوند 
و پرونده هایی که بررسی شده ولی منتج به نتیجه نشده نیز قابل بررسی مجدد هستند. انگیزه 
رهبری از منع احمدی نژاد بیش از هر چیز مصلحت نظام و مملکت در درجه دوم، صلاح و 

مصلحت خود احمدی نژاد است.

محمد رضا عارف:

به هیچ یک از وزرا چک سفید امضاء نمی دهیم

علاءالدین بروجردی: 

واشنگتن متهم ردیف اول مشکلات اجرایی برجام است

نماینده اصلاح طلب مجلس دهم:

برخی بدنبال جناحی کردن FATF هستند

یادداشت )1(

رضا پور حسین

حسین میرمحمدصادقی

یادداشت )2(

محمدعلی اسفنانی

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یکباب ساختمان بپلاک 2/144 فرعی از 10923 اصلی واقع 
در بخش یک ثبت قم اراضی 45 متری صدوق 55 متری فردوسی ک 20 ک 3 پلاک 4 که بنام 
آقای سید عباس عارف فرزند سید احمد  میباشد، در جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده 
ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق 
ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 1/27238 - 
95/7/19 تحدید حدود پلاک مذکور در روز یکشنبه مورخ 95/8/16 ساعت 8/5 الی 12 صبح در 
محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده 
قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در حل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از 
تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت 
پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یکماه 
پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را 

نیز به این اداره ارائه نماید. 
جعفر کاظمی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم



3 اقتصادی

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,791,000یکمثقالطلا

1,106,000یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

10,850,000سکهبهارآزادی

10,870,000سکهطرحقدیم

5,500,000نیمسکه

2,870,000ربعسکه

1,820,000سکهیکگرمی



ورود نسل جدید سیم کارت ها از دو ماه دیگر
سیم کارت های اپراتورهای مجازی تلفن همراه)MVNO(ها از آذر ماه با پیش شماره 

099 وارد بازار خواهند شد.
به گزارش ایسنا، طی سال های گذشته بحث روی کار آمدن اپراتورهای مجازی مطرح 
شده و بر این اساس مجموعه های متعددی برای فعالیت در این حوزه موفق به دریافت 

پروانه اصولی شده اند.
اپراتور مجازی شبکه تلفن همراه )Mobile Virtual Network Operator( یک نوع 
اپراتور تلفنی است که خود عملأ دارای امکانات فیزیکی برای ارسال مکالمات و داده ها 
نبوده و باید با بستن قرارداد با یک اپراتور دیگر که دارای امکانات فیزیکی برای ارسال 
مکالمات و داده هاست، این خدمات را بصورت عمده خریداری  کرده و سپس با نشان 

تجاری و برند خود اقدام به فروش خدمات تلفن همراه، در بازار خرده فروشی کند.
بر این اساس این اپراتورها ملزمند با امضای قراردادی با اپراتورهای اصلی تلفن همراه 
بر بستر شبکه آنها به ارائه خدمات مد نظر خود بپردازند اما اپراتورهای تلفن همراه نیز 
باید در این خصوص با توجه به شرایط رقابتی بازار انگیزه  ای برای مشارکت و همکاری 
داشته باشند، موضوعی که اکنون به نظر می رسد این روزها تا حد قابل توجهی برای 
فعالیت اپراتورهای مجازی مانع ایجاد کرده و تاکنون تنها یکی از شرکت هایی که به 
عنوان اپراتور مجازی موافقت اصولی دریافت کرده اند موفق به عقد قرارداد با اپراتورهای 

اصلی شده است.
شرکت کیش سل پارس که به عنوان اولین اپراتور مجازی با عقدقرارداد با رایتل موفق 
به دریافت پروانه فعالیت شده، تا اوایل آذر، سیم کارت های خود با پیش شماره 0999 را 

به عنوان اولین اپراتور MVNO، وارد بازار خواهد کرد.
طبق اعلام مسئولان این شرکت، این سیم کارت ها با نام های ایران تل و سامان تل 
وارد بازار می شوند و انتظار می رود فاز دوم واگذاری آنها در اسفندماه سال جاری 

دنبال شود.
امادر ارتباط با فعالیت سایر MVNOها معاون وزیر ارتباطات و رئیس سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی با اشاره به اینکه پروانه MVNO، پنج ساله است، تاکید 
دارد: در حال حاضر از سوی رگولاتوری برای 24 شرکت، موافقت اصولی پروانه اپراتور 
مجازی تلفن همراه صادر شده و در صورتی که هر کدام از این شرکتها بتوانند با یکی 
از اپراتورهای تلفن همراه قرارداد همکاری به امضاء برسانند، پروانه MVNO را دریافت 

می کنند.
علی اصغر عمیدیان درباره الزام اپراتورهای تلفن همراه کشور برای عقد قرارداد 
مصوبه  براساس  گفت:   MVNO پروانه اصولی  موافقت  دارندگان  با  عمده فروشی 
کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات اپراتورهای تلفن همراه تا سوم آبان سال جاری 
فرصت دارند تا برای عقد حداقل یک قرارداد عمده فروشی با دارندگان موافقت اصولی 

پروانه اپراتور مجازی تلفن همراه اقدام کنند.
بدین ترتیب انتظار می رود پس از عقد این قراردادها سیم کارت های دیگری نیز طی 

ماه های آتی وارد بازار ارتباطی کشور شوند.

طیب نیا در مصاحبه با المانیتور خبر داد؛

حضور بانک های اروپایی در فاینانس قراردادهای
 بوئینگ و ایرباس با ایران

وزیر امور اقتصادی و دارایی در مصاحبه با المانیتور ضمن اشاره به 
مسائل اقتصادی متعدد، اظهار کرد انتظار دارد اروپایی ها در فاینانس 

توافق تاریخی با بوئینگ و ایرباس مشارکت کنند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی که در حاشیه نشست پاییزه بانک 
از  کرد،  مصاحبه  المانیتور  با  پول  بین المللی  صندوق  و  جهانی 
اصلاحاتی که از زمان روی کار آمدن دولت کنونی در سال 2013 
انجام گرفته اند، برآورد مثبتی داشت، اما طیب نیا مانند دکتر روحانی، 
رییس جمهور اسلامی ایران و سایر مقامات، آمریکا را متهم کرد به 
تعهداتی که تحت توافق هسته ای سال گذشته داشته، به طور کامل 
عمل نکرده است و باید اقدامات بیشتری برای تسهیل بازگشت ایران 

به سیستم مالی جهانی انجام دهد. رویکرد ایران در قبال مسائل 
اقتصادی، به عنوان یک اقتصاد مقاومتی در برابر نفوذ غربی توصیف 
شده است. با اینهمه طیب نیا در اظهاراتی که در  یک پنل با حضور 
سایر وزرای کشورهای تولیدکننده نفت در هفتم اکتبر برگزار شد، 
اظهار کرد: ترجمه صحیح تر این عنوان انعطاف پذیری است. وی در 
ادامه عنوان کرد: ویژگی اصلی اقتصاد انعطاف پذیر، انعطاف پذیری در 
برابر شوک های خارجی بوده و در ادامه افزود: زمانی که طوفان می آید 
یک درخت خشک ممکن است به راحتی بشکند، اما یک درخت 

انعطاف پذیر در برابر طوفان دوام می آورد.
به گفته طیب نیا، ایران از نظر تاریخی از رشد اقتصادی ضعیف، 

نوسانات شدید در درآمد و بهره وری پایین آسیب دیده که همه این 
موارد به دلیل اتکا بیش از حد به نفت بوده است. بنابراین ایران باید اتکا 
به درآمدهای نفتی در اقتصادش را کاهش دهد. اقتصاد انعطاف پذیر، 
اقتصادی است که با نوسان اندک و افزایش سهم بهره وری در اقتصاد، 

به رشد بالایی دست پیدا می کند.
ایران تا حدودی به دلیل کاهش شدید صادرات نفت در دوران 
به  اتکا  ناچار شد  نفت  تحریم ها و همچنین کاهش قیمت های 
درآمدهای نفتی را کاهش دهد. وزیر امور اقتصادی و دارایی در این 
پنل اظهار کرده بود درآمدهای نفتی اکنون تنها 30 درصد از بودجه 
ایران را تشکیل می دهد و هدف وی کاهش این سهم به صفر درصد 
و ذخیره درآمدهای نفت در یک صندوق سرمایه گذاری ملی است. 
طیب نیا اظهار کرد: ایران در سال گذشته برای نخستین بار تراز تجاری 
مثبتی در کالاهای غیرنفتی داشت که به یک میلیارد دلار بالغ شد. 

این رقم در چهار ماه نخست سال جاری به سه میلیارد دلار رسید.
صندوق بین المللی پول پیش بینی می کند که تولید ناخالص 
داخلی ایران تحت تاثیر افزایش صادرات نفت به سطح دوران پیش 
از تحریم ها، حداقل 4.5 درصد در سال آینده رشد خواهد کرد اما 
تنوع سازی اقتصادی و تسهیل تحریم ها هم در این رشد نقش دارد. 
تیم صندوق بین المللی پول که اخیرا به ایران سفر کرد، به این کشور 
توصیه کرده است بخش بانکی خود را تحکیم کرده و به پاکسازی 
وام های معوقه و اجرای قوانین جدید در برابر فاینانس تروریسم و 
پولشویی بپردازد. کارکنان صندوق این اصلاحات را در تلاش ایران 
برای یکپارچگی با اقتصاد جهانی به منظور تحرک  بخشیدن به رشد 
اقتصادی و تبدیل شدن به یک اقتصاد متنوع و مبتنی بر بازار ضروری 
می داند. طیب نیا به المانیتور گفت: ایران این توصیه را دنبال کرده و به 
کاهش واردات، تقویت ارز ملی و تسهیل پایان تدریجی ارز دو نرخی 
پرداخته است. وی گفت: اختلاف میان نرخ رسمی ارز و نرخ بازار 
اکنون 14 درصد است و پیش بینی کرد این نرخ کاهش بیشتری پیدا 
خواهد کرد. به گفته طیب نیا، بخش بزرگی از کالاهایی که با استفاده 
از نرخ رسمی خریداری شده بودند، اکنون با استفاده از نرخ بازار معامله 
می شوند، اما تا دو ماه آینده سهم نرخ رسمی ارز در معاملات کالا 
صفر خواهد بود. ایران همچنین گامهایی برای بهبود اعتماد بین المللی 

به بخش بانکی خود برداشته است. طیب نیا به المانیتور گفت: ایران 
قوانینی را علیه پولشویی و فاینانس تروریسم اجرا می کند. وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در ادامه افزود: بانک های ایرانی نرم افزاری را نصب 
کرده اند تا معاملات مشکوک را شناسایی کنند. وی ابراز اطمینان کرد 
که ایران برنامه اقدام که درباره آن با گروه ویژه اقدام مالی )FATF( به 
توافق رسیده است را کامل خواهد کرد. گروه ویژه اقدام مالی به مدت 
یکسال اقدامات متقابل علیه ایران را معلق کرده و به ایران فرصت داده 
است تا از لیست سیاهی که به همراه کره شمالی در آن قرار دارد، 
خارج شود. بسیاری از بانک های اروپایی بزرگ همچنان نگران نقض 
تحریم های یکجانبه آمریکا علیه ایران هستند. با اینهمه طیب نیا عنوان 
کرد بانک های اروپایی در میان بانک هایی هستند که ایران با آنها برای 
فاینانس فروش چند میلیارد دلاری هواپیماهای بوئینگ و ایرباس 
مذاکره می کند و در مجموع ایران برای فراهم کردن اعتبار مورد نیاز 
برای این توافقات مشکلی ندارد. وی گفت: ایران همچنین با کره 
جنوبی برای تبدیل وون کره به یورو به توافق مقدماتی رسیده است، 
اما آمریکا باید اقداماتی بیشتری انجام دهد تا تبدیل چنین ارزهایی به 
یورو را برای ایران تسهیل کند. وزیر امور اقتصادی و دارایی در ادامه 
افزود: برای مبالغ کوچک ما با مشکلی روبه رو نیستیم، ولی برای مبالغ 
بزرگ تلاش می کنیم این مساله را حل کنیم. ما انتظار داریم آمریکا 

اقدامات واقعی تری برای حل این مشکل انجام دهد.
در پاسخ به این پرسش که آیا قرارداد بوئینگ که نخستین قرارداد 
یک شرکت آمریکایی بزرگ با ایران در بیش از سه دهه گذشته 
است، نگرش ایرانی ها نسبت به آمریکا را بهبود خواهد بخشید، گفت: 
مساله ای که ممکن است ذهنیت مردم ایران را تغییر دهد، این است 
که آیا آمریکا به تعهداتش عمل می کند. همان طور که می دانید ایران 
به همه تعهداتش تحت برجام صادقانه و به شکل روشن عمل کرده، 

اما آمریکا هنوز کاری انجام نداده است.
بر اساس گزارش المانیتور، مقامات آمریکایی می گویند آنها تمام 
اقدامات الزامی را انجام دادند و نمی توانند شرکت های خارجی را 
مجبور کنند معاملاتی انجام دهند که از نظر آنها پرریسک محسوب 
می شوند. وزارت خزانه داری آمریکا همچنین به روشنگری درباره سایر 

تحریم ها ادامه می دهد.
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قائم مقام بانک مرکزی خبرداد

ارز تا پایان سال تک نرخی می شود
 قائم مقام بانک مرکزی از تکمیل فرآیند یکسان سازی نرخ ارز تا پایان امسال خبرداد 
و گفت: بار تامین مالی بخش عمده ای از کالاهای وارداتی از ارز رسمی به ارز بازار آزاد 

منتقل شده است. 
اکبر کمیجانی که به همراه هیاتی از مدیران این بانک در اجلاس صندوق بین المللی پول 
و بانک جهانی حضور یافته بودند، در جلساتی به سوالات و ابهامات مقامات این صندوق 
پاسخ دادند. در این میان یکی از مباحث مطرح شده از سوی مدیرعامل صندوق بین المللی 
پول، در خصوص تحولات اخیر بازار نفت و یکسان سازی نرخ ارز در ایران بود که در این 
زمینه کمیجانی، توضیحات مبسوطی از اقدامات بانک مرکزی در فراهم کردن بسترهای 

لازم برای حرکت به سمت نرخ ارز یکسان ارائه کرد.
قائم مقام بانک مرکزی ضمن تشریح اقدامات صورت گرفته به ویژه انتقال تامین مالی 
واردات قسمت عمده ای از کالاها از نرخ ارز رسمی به نرخ ارز بازار، ابراز امیدواری کرد تا 
پایان سال جاری فرآیند یکسان سازی نرخ ارز تکمیل شود .همچنین در خصوص توافق 
کشورهای عضو اوپک با غیراوپک در مورد کاهش سقف تولید نیز موضع جمهوری اسلامی 
ایران در حمایت از ثبات بازار نفت و افزایش تولید نفت ایران در چارچوب توافق شده مورد 
تاکید قرار گرفت. لاگارد ضمن ابراز خرسندی از مطالب ارائه شده و دستاوردهای حاصله، 
قول داد بخش های ذیربط صندوق کماکان به همکاری با ایران در ارائه کمک های فنی 
و آموزشی در زمینه های بانکی، پولی، ارزی و مالیاتی ادامه دهند. همچنین وزیر امور 
اقتصادی و دارایی با اشاره به سابقه تصویب قوانین و مقررات مربوط به مبارزه با پولشویی 
و تامین مالی تروریسم در ایران، نسبت به اجرایی کردن آنها در ایران توضیحاتی ارائه کرد.

علاوه بر این عدم همکاری بانک های بزرگ اروپایی با شبکه بانکی کشور از دیگر مباحث 
مطرح شده در این حوزه بود که در این باره رئیس صندوق بین المللی پول نسبت به 
بهره گیری از امکانات صندوق در راستای رفع مشکل با کشور های ذیربط قول مساعدت 

و پیگیری داد تا همکاری لازم با بانک های ایران صورت گیرد.
در این جلسات، ضمن بحث و تبادل نظر پیرامون علل کندی رشد اقتصادی و طولانی 
بودن آن در اقتصاد جهانی، بر رفع محدودیت های بانکی و گسترش روابط کارگزاری بانکی 
تاکید شد. همچنین در جهت سرعت بخشیدن به افزایش رشد اقتصادی و گسترش 
شمولیت آن از طریق اتخاذ سیاست های ساختاری برای افزایش رشد بهره وری تولید و 
اتخاذ سیاست های پولی و مالی برای تحریک تقاضای کل، توصیه ها و تاکید لازم صورت 
گرفت. در این جلسه که با حضور وزیر امور اقتصادی و دارایی و قائم مقام بانک مرکزی، 
به همراه معاونان و تعدادی از مدیران ارشد ادارات مختلف صندوق بین المللی پول برگزار 
شد، علی طیب نیا در خصوص تحولات اقتصادی کشور از ابتدای دولت یازدهم و تبیین 
سیاست های اقتصاد کلان، به ویژه سیاست های اصلاح ساختاری در قالب اقتصاد مقاومتی 
طی یک سال گذشته گزارشی ارائه کرد. وزیر امور اقتصادی و دارایی در ادامه، درخصوص 
دستاوردهای اقتصادی دولت نظیر افزایش رشد اقتصادی، کاهش تورم به سطح تک رقمی 
آن، حصول ثبات در بازار ارز، گسترش فضای آرام و اطمینان بخش اقتصادی توضیحاتی 
را ارائه کرد که مورد توجه خانم لاگارد قرار گرفت. وی همچنین به تلاش های دولت در 
جهت باز پرداخت بدهی های خود به شبکه بانکی و بخش خصوصی از طریق گسترش 
بازار بدهی با انتشار اوراق بهادار و اسناد خزانه اسلامی، تامین کسری بودجه دولت، اجرایی 
کردن طرح اصلاح نظام بانکی در راستای تقویت نظام بانکی و در شرف ارسال لوایح دوگانه 

قانون بانک مرکزی و بانکداری کشور به مجلس شورای اسلامی اشاره کرد.

مشاور مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت:

مصرف سوخت در ایران
 2 برابر متوسط جهانی است

مشاور مدیر عامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت ایران گفت: در مصرف انرژی با 
استانداردهای جهانی فاصله زیادی داریم؛ به گونه ای که متوسط مصرف سوخت کشور 

8.5 درصد ولی متوسط جهانی آن چهار درصد است.

به گزارش ایسنا، حامد حوری جعفری در چهارمین نشست گفت وگوی انرژی، نقش 
آموزش، فرهنگ سازی و تغییر رفتار در بهره وری انرژی اظهار کرد: ایران دارای بیش ترین 
دخایر نفت و گاز در جهان است و این ذخایر زیاد باعث شده وضعیت مصرف انرژی و 
شاخص های مصرف انرژی در کشور وضعیت مناسبی نداشته باشد. وی ادامه داد: از مرحله 
تولید تا مصرف نهایی هر کشور سیستم انرژی خاصی وجود دارد که در کشور ما وابستگی 
کامل به نفت و گاز مشاهده می شود. بیش تر از 99.3 درصد از حامل های اولیه انرژی در 
کشور نفت و گاز است. در سطح دوم انرژی پالایشگاه های نفت و گاز و نیروگاه های تولید 
برق وجود دارد که در کشورهای دیگر از منابعی به غیر از نفت و گاز برای تولید برق 
استفاده می شود ولی در ایران اینگونه نیست. حوری جعفری خاطرنشان کرد: از مرحله 
تولید تا مصرف انرژی تلفات زیادی وجود دارد. متوسط مصرف سوخت کشور 8.5 درصد 
ولی متوسط جهانی آن چهار درصد است. متوسط بازده نیروگاه ها در کشور 36.3 درصد 
ولی متوسط جهانی آن 45 درصد است. در سیستم های انتقال برق حدود 19 درصد 
هدررفت انرژی وجود دارد، این در حالی است که متوسط آن در جهان هفت تا هشت 
درصد است. وی ادامه داد: در مصرف نهایی انرژی در بخش ساختمان و مسکن متوسط 
مصرف به ازای هر مترمربع حدود 500 کیلووات ساعت ولی متوسط جهانی حدود 160 
کیلووات ساعت و در بعضی از کشورها حدود 70 کیلووات ساعت است. در بخش حمل 
و نقل و تولید خودروهای داخلی میزان مصرف انرژی 10.7 لیتر به ازای هر 100 کیلومتر 
ولی متوسط جهانی 5.5 لیتر است که با توسعه خودروهای 6 سیلندره به زیر چهار لیتر 
در 100 کیلومتر رسیده است. دلیل این همه فاصله با استانداردهای جهانی فرسودگی و 

بیش از حد انرژی خواه بودن صنایع کشور است.

مدیرعامل بانک مسکن اعلام کرد؛

تشکیل صندوق تامین سرمایه مسکن در کلانشهرها 

مدیرعامل بانک مسکن اعلام کرد: صندوق های تامین 
سرمایه مسکن در مرحله نخست در پنج کلانشهر تهران، 
اصفهان، مشهد، شیراز و تبریز و نیز سواحل مکران تشکیل 

می شوند. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، محمدهاشم 
بت شکن از صدور مجوز صندوق های تامین سرمایه مسکن به 

عنوان نهادهای اعتباری جدید در کشور خبر داد.
وی افزود: پیشنهاد این است که در مرحله نخست اجرای آن، 
پنج موسسه در کلانشهرهای تهران، اصفهان، مشهد، شیراز و 
تبریز و همچنین یک موسسه با هدف احیا و آبادسازی منطقه 
مسکونی و سواحل مکران در کشور ایجاد شود.بت شکن یادآور 
شد: صندوق تامین سرمایه، موسسه های پس انداز و تسهیلات 
مسکن هستند که به شکل منطقه ای در شعاع جغرافیایی 
یک استان یا منطقه فعالیت می کنند.به گفته وی، مجوز 
این صندوق را بانک مرکزی صادر می کند و این موسسه ها 
اعتباری از جانب بخش خصوصی ایجاد می شوند.بت شکن 
تاکید کرد: سرمایه اولیه تاسیس موسسه ها در تهران 500 
میلیارد ریال و سایر مراکز استان ها و کلانشهرها 300 میلیارد 
ریال است.وی ادامه داد: حداکثر سهام بانک مسکن 20 درصد 
است و 80 درصد پذیره نویسی عام خواهد شد.مدیرعامل بانک 
مسکن تاکید کرد: فعالان بخش مسکن از جمله انبوه سازان و 
شرکت های ساختمانی و تولیدکنندگان مصالح ساختمانی و 
آحاد مردم می توانند سهامدار این صندوق ها باشند.وی یادآور 

شد: کسی که هم سهامدار و هم سپرده گذار در این صندوق 
است، می تواند همزمان از دو سود استفاده کند یعنی اینکه 
هم به عنوان سپرده گذار از سود سپرده گذاری و هم به عنوان 
سهامدار از نرخ هایی که بانک مرکزی تعریف می کند، بهره 

مند می شود.
مدیرعامل بانک مسکن اظهار کرد: پیشنهاد اولیه ما این است 
که هفت موسسه پس انداز و تسهیلات منطقه ای را در نقاط 
مختلف کشور داشته باشیم.به گزارش ایرنا، دستورالعمل اجرایی 
تاسیس، فعالیت و نظارت بر موسسه های پس انداز و تسهیلات 
مسکن، اواسط شهریور ماه امسال به تصویب شورای پول و 
اعتبار رسید که بر اساس آن موسسه های پس انداز و تسهیلات 
مسکن می توانند پس از اخذ مجوز از بانک مرکزی، نسبت 
به جذب سپرده و اعطای تسهیلات مسکن در یک استان 
مشخص فعالیت کنند.انتظار می رود با فعال شدن این صندوق 
ها و از طریق جذب پس اندازهای خرد و اعطای تسهیلات 
مسکن در مناطق جغرافیایی مشخص، بخشی از مشکل تامین 

منابع مالی بخش مسکن مرتفع شود.
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 تنها هافبک دفاعی تخصصی ترکیب ثابت تیم ملی

عزت اللهی، پرچمدار تغییرات در تیم ملی
تیم کی روش در بازی های اخیر تیم ملی و در راه رسیدن به جام جهانی تغییر سیستمی 
را در برنامه خود داشته است، تغییری که تقریبا از دید تیم های رقیب پنهان مانده، این روزها 

تیم ملی با یک هافبک دفاعی تخصصی در برابر حریفان قرار می گیرد.

سال هاست که عادت کرده ایم تیم ملی مان را با دو هافبک دفاعی در برابر حریفان ببینیم، 
اما پس از گسسته شدن زوجی که سمبل خط میانی ایران محسوب می شدند گویا افکار 
کارلوس کی روش هم در این باره متفاوت شده است، جواد نکونام که خود دورانی با حضور 
در کنار آندرانیک تیموریان نبض میانه میدان تیم ملی را در اختیار داشت این روزها در کنار 
کی روش قرار گرفته و از تجربیات خود می گوید. آندوی پا به سن گذاشته هم در دور جدید 
بازی های تیم ملی، به نیمکت منتقل شده و در دیدارهای اخیر به عنوان بازیکن جانشین 

پا به میدان می گذارد.
اما در این بین تدابیر جدید کی روش هم جالب است، او که دیگر نکونام را در اختیار ندارد 
و تیموریان را هم پس از مصدومیت و البته باتوجه به بالاتر رفتن سن، نیمکت نشین کرده 
است ترجیح می دهد با یک هافبک دفاعی تخصصی تیمش را به میدان بفرستد، اتفاق جالبی 
که حداقل در سال های اخیر ندیده بودیم و تنها بازیکنی که در این پست مورد اعتماد کی 
روش برای حضور در ترکیب ثابت است، سعید عزت اللهی، هافبک سابقا انزلی چی و تیم 
روستوف روسیه است، عزت اللهی که پس از حضور در تیم جوانان آتلتیکو مادرید برای اولین 
طعم حضور در تیم ملی را چشید این روزها به طور کامل توانسته اعتماد سرمربی پرتغالی را 

به دست بیاورد و به عنوان نفر اول تیم ملی در خط میانی پا به میدان بگذارد.
عزت اللهی که عملکردش باعث نیمکت نشین شدن هافبک آماده ای به نام امید ابراهیمی 
شده است، البته در دو بازی گذشته احسان حاج صفی را به عنوان کمک در کنار خود می 
دید، این هم از ماده و تبصره های افکار جدید کی روش است و او برای اینکه به یکباره 
تمام وظایف سنگین پست هافبک دفاعی را روی دوش عزت اللهی نگذارد حاج صفی را به 
عنوان هافبک چپ تیم ملی  به کمک او می فرستاد تا بازیکن جوان کشورمان به تنهایی در 

پیشاپیش مدافعان قرار نگیرد.
ناگفته نماند که سعید عزت اللهی نیز بازی به بازی توانسته تجربه خود را بیشتر کند و 
در حالیکه در دیدارهای مرحله اول مقدماتی اگر نام او را به تنهایی در این پست می دیدیم 
به شدت تعجب می کردیم اکنون این اتفاق نمی افتد چرا که او با پختگی لازم فاصله بین 
مدافعان و هافبک ها را جمع می کند و هرجا که فکر می کند لازم است به پیش می تازد 
و البته تیم را هم جلوتر می برد، به مانند دقیقه 57 بازی برابر کره جنوبی که او به یکباره به 
محوطه جریمه حریف زد و موقعیت خطرناکی روی دروازه کره ای ها به وجود آورد اما ضربه 

خوب او با فاصله ای اندک از بالای دروازه به بیرون رفت.
نکته جالبی هم که در بازی سعید به خوبی نمایان است قد بلند او و کمک به تیم در سرزنی 
هاست، مسئله ای که یقینا برای کی روش اهمیت ویژه ای دارد، سرمربی پرتغالی که بسیار 
روی ضربات ایستگاهی حساب باز کرده است در این قسمت هم می تواند از عزت اللهی 
نهایت افتاده را ببرد درست مانند دقیقه 59 بازی اخیر که پرتاب بلند احسان حاج صفی در 
محوطه جریمه کره ای با ضربه سر دیدنی عزت اللهی روی دروازه حریف خطر مهلکی را 

ایجاد کرد اما این توپ، با فاصله ای میلیمتری از بالای دروازه به بیرون رفت.
بهرحال سعید عزت اللهی را می توان نکته بارز تغییر سیستم کارلوس کی روش دانست، 
سرمربی پرتغالی ترجیح داد در راستای تغییرات خود تیم ملی را با یک هافبک دفاعی به بازی 
بفرستد و حتی تا دقایق پایانی دست ترکیب تیم برنده اش نزند، کی روش این روزها بیشتر 
از هر بازیکنی در خط هافبک به سعید عزت اللهی اعتماد دارد و باید از این بازیکن به عنوان 

پرچمدار تغییرات در تیم ملی نام ببریم.

حضور در تیم منتخب جهان افتخار 80 میلیونی است

سیدجلال: برابر نفت به هواداران ما نیاز داریم
مدافع مستحکم تیم ملی در افتخارى قابل توجه توانست در تیم منتخب جهان حضور یابد 

و آن را متعلق به تمام فوتبالدوستان ایرانی می داند.

سیدجلال حسینی در قلب دفاع ایران عملکرد جالب توجهی از خود به جا گذاشته و ایران 
در 4 دیدار گذشته بدون دریافت گل شرایط فوق العاده اى براى صعود به روسیه پیش روى 
خود می بیند. شماره 4 تیم ملی که همین روند را در پرسپولیس نیز پشت سر می گذارد 
اکنون به نقطه اتکا و اعتماد پرسپولیس و تیم ملی تبدیل شده و به واسطه آن توسط مجله 
معتبر فرانس فوتبال در جمع 11 بازیکن برتر مرحله انتخابی جام جهانی قرار گرفته است. او 

درباره شرایط اخیر خود با خبرنگار ما به گفتگو پرداخت که در ادامه خواهید خواند.
* دربی آسیا را بردیم

بازى با کره فراتر از فوتبال بود. دیدارى که آنها تدارک فوق العاده اى ترتیب داده بودند تا 
شکست هاى اخیر خود را جبران کنند اما ما نشان دادیم که بی جهت تیم برتر آسیا نیستیم 
و در آزادى فرتبال برترى را به نمایش گذاشتیم و در نهایت دربی آسیا را به سود خودمان 

پایان دادیم.
برد کره پایان کار ما نیست

درست است و اکنون شرایط فوق العاده مساعدى براى حضور در جام جهانی داریم اما 
هنوز راه زیادى تا پایان باقی مانده است. 5 بازى و 15 امتیاز معادلات زیادى است و بازیکنان 
باتجربه و کادرفنی مان به خوبی میدانند که نباید همه چیز را پایان یافته و آسان تلقی کنیم. 
کره همچنان مدعی است و قطر و ازبکستان نیز نمیخواهند شانس خود را از دست رفته 
ببینند. چین و سوریه نیز می توانند از هر غفلتی براى ضربه زدن سود ببرند و باید کاملا 

آماده باشیم.
این افتخار هشتاد میلیونی است

این خبر خوشحال کننده اى براى من بود و وظیفه ام را سنگین تر کرده است. هر چند 
آن را متعلق به خودم نمی دانم و ردپاى تمام بازیکنان و کادرفنی و خصوصا هواداران عزیز 

کشورم که در این چند وقت سنگ تمام براى ما گذاشتند در آن دیده می شود.
انگیزه ام مثل جوانان 20 ساله است

باور کنید خیلی وقت است به سن شناسنامه اى ام توجه نکرده ام. هر روز با انگیزه بیدار می 
شوم و مثل جوانان 20 ساله اى که هدف شان را تازه آغاز کرده اند شروع می کنم و به دنبال 
بهترین اتفاقات هستم. همه چیز با تلاش و خواستن امکان پذیر است و خوشحالم اگر بتوانم 
تاثیرى داشته باشم و براى این مساله تلاش می کنم. می دانم باید بیش از دیگران تلاش کنم 

و امیدوارم بتوانم در راهی که پیش رو قرار داده ام موفق باشم.
همه باید دایی را الگو قرار دهیم

این هفته می توانم به جرات بگویم سخت ترین بازى هفته مان را در پیش داریم. بازى با 
تیم هایی که علی دایی را در کنار خود می بینند همیشه سخت و غیرقابل پیش بینی است. 
همه می توانیم علی دایی را الگوى خود قرار دهیم، مردى که براى رسیدن به خواسته اش 
تمام تلاش و وجود خود را غیرتمندانه به کار می گیرد و سزاوار تحسین است. ما این هفته 
مقابل یک تیم واقعی با سرمربی قابل احترام قرار خواهیم گرفت و امیدوارم در نهایت نتیجه 
به سود ما رقم بخورد. در این بازى نیاز به استفاده از توان بیشتر داریم و مطمئنا همه ما غیرت 
پرسپولیسی بودن مان را به نمایش خواهیم گذاشت تا همچنان در کورس قرار داشته باشیم 

و روند خوب مان را دنبال کنیم.
سه امتیاز با هواداران قابل دسترس است

ابتدا باید از هواداران عزیزمان که روز بازى با کره شرمنده مان کردند تشکر ویژه داشته باشم. 
آنها نقش ویژه در کسب این سه امتیاز داشتند و قابل تقدیر و ستایش هستند. در بازى با نفت 
نیز به حمایت هواداران مان نیاز داریم و در کنار آنها مسلما راحت تر به نتیجه خواهیم رسید.

کمیته انضباطی ما را ببیند
 دیگر نمی دانم چه کاری کنیم. پیش هر کسی که می رویم، ما را به نفر بعدی پاس 
می دهد. گویی که ما مسخره شدیم. اگر یک بازیکن اشتباهی کند، کمیته  انضباطی بلافاصله 
با او برخورد خواهد کرد. هواداران هم اگر اشتباهی را مرتکب شوند، کمیته  انضباطی بلافاصله 
آنها را محروم می کند اما چرا همین کمیته  انضباطی برای دریافت مطالبات ما از باشگاه ها 
اقدامی نمی کند؟ فقط صدور رای کافی نیست. بارها با مسئولان باشگاه نفت صحبت کردیم 
اما هیچ کس پاسخ قانع کننده ای را به ما نمی دهد. پیش از این که تمرکزمان روی بازی های 
تیم   ملی بود و از الان هم تمرکزمان روی بازی پرسپولیس است. امیدوارم که این دوستان 

تمرکز ما را بر هم نزنند و به فکر مطالبات ما باشند.

 هفته هشتم لیگ برتر فوتبال

جدال پرسپولیس و نفت با چاشنی انتقام
بازی های روز شنبه از هفته هشتم لیگ برتر فوتبال 
می تواند تغیرات زیادی در جدول رقابت ها به  وجود 

آورد.
 هفته هشتم لیگ برتر فوتبال امروز با برگزاری 
5 دیدار دیگر ادامه پیدا خواهد کرد و در مهمترین 
بازی پرسپولیس در ورزشگاه آزادی به مصاف نفت 
تهران خواهد رفت. دربی اصفهان هم می تواند یکی 
از جذاب ترین بازی های این هفته لیگ باشد. مطمئنا 
تعطیلات لیگ بر کیفیت بازی های این هفته تاثیر 
می گذارد و نمی توان انتظاری غیر از این داشت. در زیر 

نگاهی  به دیدار های فردا می اندازیم.
پرسپولیس -نفت تهران

علی دایی برای اولین بار با تیم جدیدش مقابل 
تیم پیشین خود قرار خواهد گرفت. پرسپولیسی ها از 
آخرین بازی خود مقابل نفت تهران اصلا خاطره خوبی 
ندارند و شکست مقابل این تیم در بازی برگشت فصل 
پیش منجر به از دست دادن قهرمانی برای شاگردان 
برانکو شد. شرایط این بازی کاملا متفاوت است و نفت 
با سرمربی جدید و تیم تقریبا دگرگون شده اش به 
مصاف پرسپولیسی می آید که در فصل نقل وانتقالات 
ملی پوشان نفت را خرید تا به بهترین شکل خودش را 

تقویت کرده باشد.
در حال حاضر فاصله دو تیم در جدول رقابت ها 
فقط 3 امتیاز است و شاگردان دایی در تعقیب تیم 
با نفرات کامل خود به  برانکو هستند. هر دو تیم 
مصاف هم می آیند و این موضوع کمک می کند تا 
بازی بهتری را از تیم دوم و سوم لیگ شاهد باشیم. 
تساوی در این دیدار که به نوعی می توان آن را دربی 
به نفع تراکتورسازی صدرنشین لیگ  نامید، فقط 
خواهد بود. برانکو زمانی سرمربی دایی در تیم ملی 

بود و نبرد استاد و شاگرد می تواند جالب باشد.
ذوب آهن -سپاهان

تیم های اصفهانی بعد از باخت مقابل سرخابی های 
پایتخت در شرایط چندان ایده آلی به سر نمی برند. 
برای  پرسپولیس  مقابل  خانه  در  یک  بر  باخت 3 

شاگردان ویسی گران تمام شد و شاید فقط پیروزی 
در دربی اصفهان مرحمی بر زخم سپاهان باشد. در 
سوی دیگر ذوب آهن با سرمربی جدیدش مجتبی 
حسینی اولین بازی خود را در لیگ برتر انجام می دهد 
و شاید پیروزی در این مسابقه منجر به ماندن این 
مربی در تیمش شود و حتی خلاف این اتفاق هم 
می تواند رخ دهد. سپاهان اخیرا مدیرعامل خود را 
تغییر داده و محسن طاهری جایگزین اصغر باقریان 

شده است. باخت در دربی شاید با تغییرات دیگری در 
این تیم همراه باشد.

سایپا - تراکتورسازی
صدرنشین لیگ در شرایطی به مصاف سایپا می رود 
که این تیم در لیگ پانزدهم خلاف انتظار ظاهر شده 
است. کسب 7 امتیاز از 7 بازی قطعا برای حسین 
فرکی هم راضی کننده نیست و بازی با تراکتورسازی 
می تواند سکوی پرتاب برای تیم تهرانی باشد. از طرفی 

امیر قلعه نویی خوب می داند پرسپولیس سایه به سایه 
در تعقیب تیمش است و شاید امتیاز دادن در این 
مسابقه به قیمت از دست دادن صدر جدول برای 

سرخپوشان تبریز تمام شود.
ماشین سازی - استقلال خوزستان

تعطیلات لیگ شاید به سود تیم های ماشین سازی 
و استقلال خوزستان بود تا شروع بد خود در لیگ 
را فراموش کرده و برای دیدار های پیش رو با شرایط 

بهتری وارد مسابقات شوند. شاگردان رسول خطیبی 
هنوز نتوانسته اند به انسجام لازم تیمی برسند و این 
بازی خانگی فرصتی خوب برای آنها است تا با کسب 
3 امتیاز از ته جدول کمی فاصله بگیرند. قهرمان 
فصل پیش هم در تعطیلات از جام حذفی هم کنار 
رفت و این در شرایطی است که در جدول لیگ هم 
شرایط خیلی خوبی ندارد. شاگردان پورموسوی اگر 
به خودشان نیایند به جمع تیم های ته جدولی اضافه 

خواهند شد.
سیاه جامگان - استقلال

مشکلات مالی شرایط بحرانی را در تیم سیاه جامگان 
بوجود آورد و حتی نزدیک بود فرهاد کاظمی این تیم 
را ترک کند اما به نظر می آید اوضاع در این باشگاه 
فعلا آرام است. تیم مشهدی فصل را نسبتا خوب 
شروع کرده و حداقل اینکه برخلاف فصل پیش با 
انتهای جدول فاصله دارد. در سوی مقابل استقلال 
بعد از کسب اولین برد خود در لیگ مقابل ذوب آهن 
حالا به دنبال رسیدن به تیم های بالای جدولی است. 
استقلال با رقیب سنتی خود 8 امتیاز فاصله دارد و 
این فاصله امتیازی خوشایند هواداران این تیم نیست. 
با توجه به این قضیه منصوریان چاره ای ندارد جز 

اینکه تیمش با 3 امتیاز به تهران برگردد.
شنبه 24 مهر:

 سیاه جامگان - استقلال، ساعت 15:30، وررشگاه 
ثامن مشهد

ذوب آهن - سپاهان، ساعت 17، ورزشگاه فولادشهر
ورزشگاه   ،17 ساعت  تراکتورسازی،   - سایپا 

دستگردی
ساعت  خوزستان،  استقلال   - ماشین سازی تبریز 

17:15، ورزشگاه بنیان دیزل
ورزشگاه   ،18 ساعت  نفت تهران،   - پرسپولیس 

آزادی
یکشنبه 25 مهر: 

گسترش فولاد - پدیده، ساعت 15، ورزشگاه بنیان 
دیزل

طیبی: 

هفته آینده به قهرمان اروپا ملحق می شوم
ملی پوش فوتسال ایران از توافق نهایی با قهرمان اروپا خبر داد و اظهار کرد هفته آینده برای 

حضور در لیگ قزاقستان به تیم غیرت ملحق می شود.
حسین طیبی که یکی از ستاره های تیم   ملی فوتسال ایران در جام جهانی 2016 کلمبیا 
بود، از باشگاه غیرت قزاقستان پیشنهاد رسمی دریافت کرده و در آستانه پیوستن به این تیم 
مطرح اروپایی است. حسین طیبی در این باره توضیح داد: تمام توافقات لازم برای پیوستن 
به غیرت انجام شده است و تنها تست پزشکی باقی  مانده است. باید در روزهای آینده به 
قزاقستان بروم و اگر مشکلی وجود نداشته باشد، با این تیم قرارداد امضا خواهم کرد. نماینده 
باشگاه غیرت در حال  حاضر در ایران حضور دارد. برای گرفتن ویزا و رضایت نامه و کارهای 
اداری باید در روزهای آینده اقدام کنم. به احتمال فراوان هفته  آینده به قزاقستان خواهم رفت 
چراکه لیگ این کشور از هفته آینده آغاز می شود. بازیکن تیم تاسیسات دریایی تهران درباره 
ناراحتی وحید شمسایی از جدایی او و اینکه می توانست موضوع رفتنش را زودتر اعلام کند 
تا باشگاه تاسیسات دریایی به دنبال جانشینش باشد نیز توضیح داد: پیشنهاد باشگاه غیرت 
قبل از جام جهانی نبوده و آنها بعد از مسابقات به صورت رسمی با من صحبت و دعوت نامه 
را ارسال کردند. ضمن اینکه مشکلی برای جدایی از تاسیسات دریایی نداشتم و در قرارداد 
هم بندی وجود داشت که در صورت وجود پیشنهاد خارجی می توانم جدا شوم. بلافاصله بعد 
از رسیدن دعوت نامه به من، آن را به باشگاه اعلام کردم. فکر نمی کنم مشکلی برای رضایت 
نامه وجود داشته باشد. تنها مساله مبلغی که بیشتر از تعداد بازی هایم از باشگاه دریافت کردم، 
وجود دارد که بدون شک آن را پس خواهم داد. ملی پوش فوتسال ایران در پاسخ به این 
پرسش که چرا تیم مگنوس برزیل و هم بازی شدن با فالکائو را انتخاب نکرد نیز گفت : خیلی 
دوست داشتم در مگنوس با فالکائو بازی کنم ولی با بزرگان فوتسال  مشورت  کردم و همه، تیم 
غیرت را پیشنهاد دادند. به  هر حال این تیم قهرمان اروپاست و سرمربی، مربی و 10 بازیکنش 
برزیلی هستند. نتو، بازیکن مطرح جهان نیز در این تیم بازی می کند. این شرایط برایم بهتر 
بود. طیبی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر این که آیا نگران نیمکت نشینی در چنین 
تیم پر ستاره ای نیست هم در ادامه خاطر نشان کرد: همه چیز بستگی به سعی و تلاشم دارد. 
می دانم فیکس بودن در چنین تیمی سخت است ولی باید بیشتر تلاش کنم. زمانی که در 
نوریل نیکل روسیه بازی می کردم، ستاره تیم بودم اما در غیرت قزاقستان، 10 بازیکن ستاره 
وجود دارد. مدیرعامل باشگاه نیز به من گفت  به دنبال بازیکنان تاپ دنیا هستند. فکر می کنم 
تجربه و چالش خوبی برایم باشد. امیدوارم بتوانم نماینده شایسته ای برای فوتسال ایران در 
اروپا باشم. به  هر حال تجربه حضور در لیگ اروپا برایم غریب نیست و من با توجه به حضورم 
در لیگ روسیه، شرایط بهتری در تیم جدیدم خواهم داشت. وی در پایان با اشاره به اینکه 
مسئولان باشگاه غیرت قزاقستان پیشنهاد انعقاد قرارداد دو ساله را به او مطرح کردند، به ایسنا 
گفت: می خواهم با مسئولان باشگاه صحبت کنم تا قرارداد یک ساله ببندیم چراکه دوست 

دارم با توجه به شرایط، آن را تمدید کنم.

اسماعیلپور:

 برنامه های AFC باعث پیشرفت
 فوتسال در آسیا شده است

بازیکن تیم فوتسال ایران معتقد است که فوتسال آسیا در حال حرکت در مسیر خوبی 
است و این مساله به دلیل تلاش های AFC برای پیشرفت کردن فوتسال در قاره آسیاست.

به گزارش ایسنا و به نقل از سایت AFC، احمد اسماعیل پور در صحبت هایش از تلاش های 
AFC برای پیشرفت فوتسال در آسیا تمجید کرده است.

سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا در گزارشی به تیم ملی فوتسال ایران و شرایط احمد 
اسماعیل پور پرداخته است. »تیم فوتسال ایران در بازی های جام جهان فوتسال کلمبیا 
2016 عملکرد بسیار خوبی داشت و توانست در بازی مقابل پرتغال در ضربات پنالتی با نتیجه 
4 بر 3 پیروز شود. پیروزی تاریخی ایران این تیم را در رده سوم مسابقات جام جهانی قرار 
داد. بازیکن گیتی پسند یکی از بازیکنان تیم فوتسال ایران در بازی های جام جهانی کلمبیا 
عملکرد بسیار خوبی داشت و در انتخاب بهترین بازیکن تورنمنت نیز در جایگاه سوم قرار 
گرفت. عملکرد او نشان داد که در فوتسال آسیا در حال قدرت گرفتن است.« »اسماعیل پور 
در صحبت با سایت AFC گفت: تیم های آسیایی که امسال در مسابقات شرکت کردند، 
رشد خوبی داشتند و پیشرفت زیادی کرده بودند. شکی وجود ندارد که آن ها در آینده نتایج 
بهتری خواهند گرفت. امیدوارم در آینده سرمایه گذاری بیشتری در فوتسال آسیا صورت 
بگیرد، لیگ های حرفه ای پیشرفت کنند و بازی های خوب نیز در رسانه ها انعکاس پیدا کنند 
تا آگاهی ها از فوتسال بیشتر شود. در چند سال اخیر فوتسال در ایران پیشرفت زیادی 
داشته است. بازیکنان با استعداد و جوان فوتسال را شروع کردند. باید از برنامه های فوتسال 
AFC نیز تشکر کرد که تأثیر زیادی بر پیشرفت فوتسال آسیا داشته است.« در ادامه این 
گزارش آمده است: »هدف بعدی اسماعیل پور تمرین زیاد و داشتن کارایی لازم برای بازی 
کردن در مسابقات فینال است. تیم ایران تلاش می کند تا در مسابقات جام جهانی آینده 
قهرمان شود. اسماعیل پور در این باره اظهار کرد: از تمام کسانی که حمایتم کردند تشکر 
می کنم. به خصوص خانواده و هواداران. امیدوارم همه از این پیروزی خوشحال باشند و به 
تیم افتخار کنند. از AFC بسیار تشکر می کنم که شانس بازی کردن را به من داد.« سایت 
AFC در بخش دیگری از گزارش خود آورد: »برنامه گسترش فوتسال AFC، تلاش می کند 
تا فوتسال آسیا پیشرفت کند. بخش فنی AFC این برنامه را برای گسترش فوتسال و فوتبال 
 AFC ساحلی ترتیب داده است. علی ترقلی زاده، مسئول گسترش فوتسال و فوتبال ساحلی
در این باره گفت: با کنار رفتن کشورهای تایلند و ویتنام از مرحله مقدماتی مسابقات جام 
جهانی فوتسال، مشخص شد که سایر کشورها هم در سال های اخیر بسیار پیشرفت کردند. 
مسئولیت آن ها به دلیل برنامه های گسترش فوتسال در این کشورهاست. در حال حاضر 
پروژه هایی برای ایران و ژاپن در نظر داریم تا باشگاه هایی که مدرک فوتسال می دهند تأسیس 
کنیم. AFC هم کمک می کند زیرساخت و امکانات لازم به وجود بیاید. به زودی این پروژه ها 

در آسیا عملی می شوند.«

 گلزنی که می توانست باز هم کره ای ها را به گریه بیندازد

آزمون، از گل استاندارد تا گل های زده نشده!

مهاجم جوان تیم ملی کشورمان در دیدار برابر کره، موفق شد گلی با استانداردهای جهانی 
به ثمر برساند؛ این در حالیست که سردار در صورت استفاده از نیمی از موقعیت های خود، می 

توانست روز بی بدیلی را در تاریخ فوتبال ایران به ثبت برساند.
 سردار آزمون، مهاجم منتخب کارلوس کی روش برای دیدار برابر کره جنوبی بود؛ این در 
حالیست که با توجه به حضور گوچی در نشست مطبوعاتی، خیلی ها تصور حضور او را در 
ترکیب ثابت این بازی داشتند. سردار و قوچان نژاد دو مهاجمی هستند که در پیروزی های 
سه گانه ملی پوشان کشورمان در برابر کره )پیش از بازی اخیر( به یک اندازه سهم داشتند و 
هر کدام یک گل سه امتیازی برای تیم ملی به ثمر رسانده بودند؛ اما در نهایت این آزمون بود 
که مجوز حضور در این بازی را از سوی کی روش دریافت کرد و در ترکیب ثابت تیم ملی به 

میدان آمد.
سردار که پیش از این نشان داده بود به عنوان یکی از امیدهای گلزنی در فوتبال ملی ایران 
مطرح است و حرکات ویرانگر خود در محوطه جریمه حریفان، برای تیم ملی شادی آفرین 
شده بود، در این بازی نیز نیز توانست گلزنی کند، گلی با استانداردهای روز فوتبال دنیا. او پاس 
فوق العاده رضاییان را )با وجود اینکه فاصله ای دورتر از محوطه شش قدم داشت( با ضربه 
نوک پایی تبدیل به گل سه امتیازی کرد. ضربه هوشمندانه و سریعی که نشان از شم بالای 

گلزنی وی داشت.
اما نکته ای که در بازی تیم ملی برای فوتبال دوستان ایرانی )که همه بازی های تیم روستوف 

را نمی توانند ببینند( واضح بود، این بود که مهاجم باکلاس این روزهای فوتبال ایران در صورت 
استفاده مناسب از نیمی از موقعیت هایی که نصیبش شد، می توانست روزیی استثنایی و 
تاریخی را برای خود و فوتبال ملی ایران رقم بزند. شاید فرصت طلبی های سردار، در صورتی 
که در نقش علی دایی ظاهر می شد، می توانست برای یک بار دیگر، اشک سرمربی کره ای 

را دربیاورد!
نکته ای که از بازی سردار به چشم می آمد و تفاوت حضور وی در تیم ملی و روستوف را رقم 
می زد، عدم مشارکت او در سرزنی ها بود. اینکه این موضوع تمایل خودش بود و یا خواست 
کی روش، ما در جریان نیستیم؛ اما آزمون پیش از این نشان داده قدرت سرزنی فوق العاده ای 
دارد و می تواند با استفاده مناسب از آن، تعداد به ثمر رساندن گل های خود را تا حد زیادی 
بالا ببرد. پرش، مکث، چرخش سر و قدرت ضربه او آنقدر بالا است که یکی از مفسران فوتبال 

اروپا، سرزنی او را با زلاتان مقایسه کند.
حالا نگاهی می انداریم به سایه روشن بازی سردار در دیدار برابر کره جنوبی تا دست مان 

بیاید در چه صورتی سردار می توانست روزی تاریخی را برای خود و ما رقم بزند.
دقیقه 2 - سردار آزمون پاس به موقعی برای امیری می فرستد، هرچند امیری در موقعیت 

آفساید بود و گلش پذیرفته نشد؛ اما پاس مهاجم اول این بازی بسیار هوشمندانه بود.
دقیقه 7 - حرکت عرضی ملی پوشان با پاس به بغل سردار ادامه داده شد و پورعلی گنجی 

این فرصت را گل کرد؛ اما باز هم داور به نشانه آفساید در سوت خود دمید.
 دقیقه 17 - سانتر حاج صفی از روی ضربه ایستگاهی در موقعیتی استثنایی به آزمون 
رسید، در حالیکه جهانبخش موقعیت بهتری داشت، ضربه مهاجم جوان ما از بالای دروازه 

هوا را شکافت.
دقیقه 24 - پاس بسیار خوب رضاییان را سردار آزمون در حالی به گل تبدیل کرد که هر 

مهاجمی نمی توانست این چنین فرصت طلبانه اقدام کند.
دقیقه 50 - پاس در عرض به موقع جهانبخش به آزمون رسید؛ اما در این صحنه چهارچوب 

شناس نبود و توپ را به بیرون زد.
دقیقه 58 - وحید امیری با پاس خود به خوبی سردار را راه انداخت؛ اما آزمون که چیزی تا 
تک به تک شدن نداشت، انگار که تمرکزش را از دست داده باشد با دفع ناقص خود این توپ 

را تقدیم دروازه بان کره ای کرد.
دقیقه 72 - حرکت مهاجم تیم ملی در  محوطه جریمه، باعث ایجاد موقعیت خوبی برای او 

شد؛ اما باز هم ضربه سردار از کنار دروازه به بیرون رفت.
دقیقه 77 - یک بار دیگر جهانبخش بازیکنان مهاجم را در موقعیت خوبی قرار داد و پاس 
خود را در شش قدم به آنها رساند؛ اما ناهماهنگی سردار آزمون با وحید امیری باعث شد این 

توپ به راحتی دفع شود.
 هرآنچه که بود سردار آزمون موفق شد گلی حیثیتی برای ایران به ثمر برساند. گلی که 
می شد به عدد دو و یا سه برسد؛ اما این اتفاق نیفتاد، گلی استثنایی که این روزها در فوتبال 

روز دنیا می بینیم.



5 علمی و سلامت 

دلایل کاهش بینایی قبل از پیری
شکی نیست که با افزایش سن قدرت بینایی کم می شود و شما دیگر قادر نخواهید بود 
مانند دوران جوانی ببینید. با این حال بسیاری از مشکلات چشمی که منجر به کاهش دید 
می شوند، ممکن است به دلیلی غیر از افزایش سن بروز کنند و مربوط به میزان اهمیت ما به 

حفظ سلامت چشم، مبتلا بودن به بیماری و یا عادات زندگی ما باشند.
زل زدن به صفحات دیجیتالی در تمام روز

اغلب ما بیش از 400 دقیقه در روز را صرف نگاه کردن به صفحه ی کامپیوتر، تبلت، 
تلفن همراه و یا لپ تاپ می کنیم. در تمام این مدت چشم ما در معرض خطر فشار چشم 
دیجیتالی یا DES می باشد و گروهی از مشکلات مانند تاری دید و خستگی چشم را به 
دنبال می آورد.  مشکل این جاست که در این مواقع کمتر از حد کافی پلک می زنیم که خود 
موجب سوزش و خشکی چشم هایمان می شود. بررسی ها نشان می دهد موقع استفاده از 
ابزارهای دیجیتال سرعت پلک زدن ما تا حدود 70 درصد کاهش پیدا می کند. در عین حال 
خواندن یک متن دیجیتالی مستلزم کار سخت چشم می باشد، زیرا حروف دیجیتال از نقاط 
ریز تشکیل شده اند. خوشبختانه علائم DES بعد از کم شدن میزان استفاده از ابزارهای این 
چنینی کاهش پیدا می کند و بهترین راه جلوگیری از ابتلا به چنین مشکلی، به کار گرفتن 
قاعده ی 20-20-20 است. طبق این قانون شما باید بعد از هر بیست دقیقه نگاه کردن به 
نمایشگر دیجیتال، به مدت 20 ثانیه به یک نقطه در فاصله ی 20 فوتی )حدود 6 متری( 

خودتان نگاه کنید. این کار به کاهش فشار وارده به چشم کمک زیادی می کند.
اگر شما احساس می کنید به مشکل بینایی دچار شده اید، بهتر است تحت معاینه ی یک 
چشم پزشک برای تأیید یا رد، دوربینی و آستیگماتیسم و یا نیاز به عینک یا لنز مخصوص 

قرار بگیرید.
استفاده ی طولانی مدت از لنزهای تماسی

استفاده ی طولانی مدت از لنزهای تماسی به معنی جذب کثیفی، گرد و خاک، مخاء 
پروتئین و مواد معدنی که از آن ها ساخته شده اند، توسط چشم است که علاوه بر آلوده کردن 
چشم ها به آن ها لطمه وارد می کند و موجب خشک شدن نیز می شود. یک راه آسان برای 
اینکه متوجه شوید که آیا لنز هایتان مشکلی دارند یا نه این است که آن ها را روی شیشه ی 
عینک تان قرار دهید. اگر دیدتان با عینک روشن تر شد، به احتمال زیاد لنزتان کثیف و آلوده 
است. حتی اگر بدانید که لنزها مشکل آلودگی ندارند باز هم حداقل یک بار در روز آن ها را 
تمیز کنید و یا طبق دستورالعمل روی باکس لنزها، آن را جایگزین نمایید. اغلب لنزهایی که 
امروزه در بازار وجود دارند قابلیت جایگزینی روزانه، دو هفته ای یا ماهانه دارند. لنزهایی که 

قابلیت جایگزینی روزانه دارند امن ترین لنزها هستند.
خراشیدن قرنیه 

قرنیه لایه نازک و شفافی است که در بخش جلویی کره ی چشم قرار دارد. خراش قرنیه 
ممکن است علائمی مانند  تاری دید، قرمزی، یا احساس وجود شن و ماسه در چشم را ایجاد 
کند. اگر احساس می کنید دچار خراش قرنیه شده اید با یک چشم پزشک ملاقات کنید. 
گاهی استفاده از لنز تماسی نیز می تواند خراش قرنیه ایجاد نماید. خراش جزئی معمولا در 
عرض چند روز بهبود پیدا می کند و ممکن است پزشک برایتان قطره انتی بیوتیک برای 
جلوگیری از عفونت و یا قطره ی استروئیدی برای کاهش التهاب و احتمال زخم، که ممکن 
است موجب تاری دائمی دید شود، تجویز نماید. اگر از لنزاستفاده می کنید، بهتر است تا از 

قبل بهبودی از آن استفاده نکنید.
بارداری 

تغییرات بصری، مانند تاری و دو بینی، در دوران بارداری شایع است. تغییرات هورمونی در 
این دوران موجب تغییرات مایع پشت قرنیه و در نتیجه تغییر شکل و ضخامت آن می شود و 
در نهایت ممکن است زن باردار دچار نزدیک بینی یا دوربینی موقتی شود. همچنین این گروه 

از زنان ممکن است از خشکی چشم و استفاده از لنزهای تماسی شکایت کنند.
مصرف آنتی هیستامین، داروهای فشار خون و ضد افسردگی

همه ی این داروها می تواند موجب خشکی چشم شود. کاهش تولید اشک و یا تغییر در 
ترکیب اشک که باعث تبخیر بسیار سریع آن می شود علت خشکی چشم در این مواقع است. 
شما ممکن است احساس کنید چیزی در چشم شما وجود دارد و یا تاری دید، درد، قرمزی 
و اشک ریزی زیاد را تجربه کنید. زنان به لطف تغییرات هورمونی ناشی از بارداری، قرص 
های ضد بارداری و درمان جایگزینی هورمونی، بیشتر مستعد ابتلا به خشکی چشم هستند. 

بیماری هایی مانند آرتریت روماتوئید و دیابت نیز خطر خشکی چشم را افزایش می دهند.
با پزشک متخصص جهت درمان مشکل تان مشورت کنید. استفاده از اشک مصنوعی و 
دوری از عواملی که خشکی چشم را بدتر می کنند مانند دود و باد به درمان کمک می کنند. 
افراد مبتلا به خشکی چشم در معرض بیشتر خطر آلودگی چشم و افت دائمی دید هستند.

ابتلا به گلوکوم
این درست است که افراد مسن تر به طور کلی در معرض خطر بالاتری برای گلوکوم یا آب 
سیاه چشم هستند، اما همه ی افراد از نوزادان گرفته تا افراد صد ساله ممکن است به این 
بیماری دچار شوند. این بیماری زمانی رخ می دهد که تجمع مایعات اضافی در چشم باعث 
افزایش فشار داخلی چشم شده و موجب آسیب عصب بینایی )که حامل تصاویر از شبکیه به 
مغز هستند( می شود. این عصب که مانند کابل برق شامل سیم های متعدد است، در هنگام 
آسیب باعث ایجاد نقاط کور متعددی نیز می شود. یک نکته ی فوق العاده ترسناک که درباره 
ی گلوکوم وجود دارد این است که این مشکل هیچ علامتی ندارد و زمانی متوجه آن خواهید 
شد که بخش قابل توجهی از بینایی خود را از دست داده اید. به همین دلیل گرفتن آزمون 
چشم به طور منظم بسیار مهم است.  افراد بین سنین 18 تا 60 باید چشم خود را حداقل هر 
دو سال بررسی کنند. بعد از 60 سالگی این کار باید به طور سالانه انجام شود. آب سیاه قابل 
درمان نیست، اما اگر در اوایل متوجه بروز آن شوید، معمولا با قطره های دارویی که فشار را 

کاهش می دهند، می توان آن را کنترل کرد.

چراخانم ها زودتر از آقایان کمردرد می گیرند؟
درد کمری جزو دردهایی است که افراد آشنایی خوبی با آن دارند. ولی تحقیقات نشان 
داده است که خانم ها زودتر از آقایان دچار این درد می شوند. پوشیدن کفش پاشنه بند، 
حمل کیف سنگین و رسیدگی به امور خانه و بچه ها از عوامل مهم ایجاد کمردرد در خانم 
ها هستند. نتایج یک بررسی انگلیسی نشان داده است که خانم ها بسیار زودتر از آقایان با 
درد کمر مواجه می شوند.  در واقع خانم ها به طور متوسط از 28 سالگی شروع به شکایت از 
درد کمر می کنند. به عقیده این محققان آقایان نیز چند سال بعد، یعنی از حدود 32 سالگی 
کمردرد را احساس می کنند.  اما چرا خانم ها زودتر از آقایان با این درد مواجه می شوند؟در 

ادامه به این سوال پاسخ می دهیم.
مقصران اصلی : کفش پاشنه بلند، کیف دستی و کارهای خانه

کمردرد، ناراحتی و درد قرن عنوان گرفته است. خیلی از مردم از این مشکل شکایت دارند 
و پوشیدن کفش های پاشنه بلند، برداشتن کیف دستی های سنگین و وظایف متعدد خانه 
داری از عوامل مهم دردهای کمری در خانم ها شناخته شده اند.  به عقیده محققان، خانم ها 
به دلیل کفش هایی که می پوشند، کیف هایی که حمل می کنند و همچنین خوابیدن در 
تشک هایی که به اندازه کافی از کمرشان محافظت نمی کنند دچار دردهای کمری می شوند. 
البته به این موارد باید کارهای خانه و رسیدگی به بچه ها را نیز اضافه کرد.  بلند کردن اشیا 
و حمل بارهای کمابیش سنگین مانند کیف دستی، خریدهای خانه، رسیدگی به کودکان 
و همچنین نشستن در وضعیت بدنی نامناسب در محل کار یا خوابیدن در وضعیت بدنی 
نامناسب از جمله عوامل ایجاد دردهای کمری و دردهای گردنی محسوب می شوند.  محققان 
انگلیسی روی دو هزار زن انگلیسی مطالعه کرده و به این نتیجه رسیدند که 22 درصد آنها هر 
روز در ناحیه کمر و همچنین گردن خود احساس ناراحتی می کنند. بدتر اینکه 27 درصد 
این افراد به مدت ده سال دردهای کمری را به صورت دردهای تیرکشنده احساس می کنند.

چگونه می توان درد را تسکین و از کمر خود محافظت کرد؟
محققان چند ترفند را برای کاهش آسیب های کمری ذکر کرده اند. به عنوان مثال زمانی 
که می خواهید خم شده و چیزی بلند کنید، لازم است که زانوهای خود را به خوبی خم 
کنید و از کمر خم نشوید.  هر بیست تا سی دقیقه ای که مشغول کارهای بدنی و کارهای 
منزل هستید دست از کار بکشید و به کمر و گردن تان استراحت دهید.  در حین نشستن با 
انقباض شکم و گذاشتن پاها روی زمین، کمر و پشت تان را صاف کنید. از بلند کردن اشیای 
سنگین نیز بپرهیزید.  از کفش های طبی با پاشنه های استاندارد )حدو دو تا چهار سانتی 

متر( استفاده کنید.

آیا تزریق واکسن آنفلوآنزا بیماری زاست؟
تزریق واکسن آنفلوآنزا برای مقابله با خطر ابتلا به آنفلوآنزا توصیه می شود اما آیا این واکسن 

می تواند عوارض جانبی ناخواسته ای برای فرد به همراه داشته باشد؟
به گزارش ایسنا، در آمریکا واکسن آنفلوآنزا برای تمامی افراد از شش ماهه تا سنین بالاتر 
توصیه می شود چرا که ویروس این بیماری در هر سال می تواند برای همه افراد در سنین بالا 

و پایین مشکلات جدید در پی داشته باشد.
در واکسن آنفلوآنزا شکلی از ویروس آنفلوآنزا وجود دارد اما سوال اغلب مردم این است که 
احتمال آنکه فرد نسبت به زمان قبل از تزریق واکسن دچار این بیماری شود چقدر بیشتر 
است؟ این واکسن از یک ویروس غیرفعال تولید می شود و به این ترتیب امکان انتقال عفونت 
به دلیل واکسیناسیون وجود ندارد. اما اگر فردی پس از تزریق واکسن علائم شدید بیماری 
را داشت در واقع ویروس از قبل وارد بدنش شده است. هر واکسن آنفلوآنزا فرد را در برابر 
سه تا چهار ویروس حفظ می کند بنابراین این امکان وجود دارد که فرد به نسخه ای از این 
ویروس آلوده شود که واکسن تزریق شده در برابر آن قدرت دفاعی نداشته باشد. طبق اعلام 
مرکز کنترل و پیشگیری امراض آمریکا، با این حال واکسن آنفلوآنزا یک روش پیشگیرانه 
آسان برای کاهش خطر ابتلا به این بیماری به خصوص در میان کودکان و بزرگسالان است. 
همچنین اقدام ضروری برای مبتلایان به بیماری های مزمن به حساب می آید که سیستم 
ایمنی ضعیفی دارند. واکسن یک تا دو هفته طول می کشد تا اثرگذاری کامل خود را نشان 
دهد. همچنین از آنجایی که هر سال ویروس آنفلوآنزا دچار جهش می شود ضروری است که 
هر سال واکسن  جدید که مناسب با نسخه های جدید ویروسی است تزریق شود. به گزارش 
مدیکال دیلی، در عین حال تزریق واکسن آنفلوآنزا بدون عوارض جانبی نیست و ممکن است 

فرد دچار تب، درد ماهیچه ای، سردرد، حالت تهوع در چند روز نخست تزریق شود.

روش های طبیعی به اندازه مسکن ها و داروهای شیمیایی 
موجود در داروخانه ها برای رفع سردرد موثر هستند با این 
تفاوت که عوارض جانبی این داروها را ندارند. نتایج بررسی ها 
نشان می دهند که مصرف زیاد و افراطی مسکن ها به دلیل 
داشتن عوارض جانبی در طولانی مدت سلامتی را به خطر می 
اندازند.  شما می توانید با کمک گیاهان و مواد طبیعی داروی 
مسکن خود را تهیه کنید و یا از بروز سردرد پیشگیری کنید. 
خیلی از ما به طور مرتب در ناحیه سر و به ویژه عضلات گردن 
دچار درد و سنگینی می شویم. در اکثر موارد این نوع دردها می 
توانند علامت یک بیماری باشند یا اینکه در واکنش به مشکلات 
احساسی، تغییراتی هورمون یا خستگی بروز کنند. شما می 
توانید سردردهای معمولی را با داروهای خانگی 100 درصد 
طبیعی تسکین دهید و از دیگر خواص این داروها بهره مند 

شوید. لطفاً با ما همراه باشید.
آب لیموترش با اندکی نمک

ترکیب آب لیموترش با آب و اندکی نمک به دلیل داشتن 
الکترولیت ها و مواد معدنی باعث تسکین سردرد می شود چون 

این دو عنصر انرژی بدن را بالا می برند.
مواد لازم: لیموترش 2 عدد-نمک دریایی 1 نوک انگشت-آب 

1 لیوان )200 میلی لیتر(
روش تهیه

آب لیموترش را بگیرید و یک نوک انگشت نمک دریایی به آن 
اضافه کنید. این ترکیب را در یک لیوان آب بریزید و این ترکیب 

را با شروع سردرد بنوشید.
چای بابونه

این دم نوش خواص مسکنی و ضدالتهابی دارد و به شیوه ای 
مثبت و موثر در درمان فشارهایی که باعث سردرد می شوند 

مقابله می کند.
مواد لازم: گل خشک بابونه 6 قاشق )60 گرم(- آب 500 

میلی لیتر
روش تهیه

دو لیوان و نیم آب را بجوشانید و گل های بابونه را داخل آب 
بریزید. در قوری را بگذارید و اجازه دهید به مدت 10 دقیقه دم 
بکشد. سپس دم نوش را صاف کرده و یک فنجان بنوشید. می 

توانید این دم نوش را تا 3 بار در روز میل کنید.

دم نوش رزماری
این گیاه دارویی خواص مسکنی و آرام بخشی دارد. رزماری 
به کنترل دردها و التهاب های مربوط به سردرد کمک می کند. 
اسید رزمارینیک موجود در آن یک مسکن و ضدالتهاب قوی 

است و خواص مشابهی با ایبوبروفن دارد.
مواد لازم: رزماری 2 قاشق )20 گرم(-آب 1 لیوان )200 

میلی لیتر(
روش تهیه

آب را بجوشانید و رزماری را به آن اضافه کنید. اجازه دهید به 
مدت 10 دقیقه استراحت کند. زمانی که اولین علائم سردرد را 

احساس کردید یک فنجان از این نوشیدنی میل کنید.
عسل و سرکه سیب

ترکیب آب لیموترش با آب و اندکی نمک به دلیل داشتن 
الکترولیت ها و مواد معدنی باعث تسکین سردرد می شود 
چون این دو عنصر انرژی بدن را بالا می برند.نوشیدنی تهیه 
شده از سرکه سیب و عسل و آب در تسکین سردرد و به ویژه 

سردردهای ناشی از فشار عصبی یا کاری موثر است.
ترکیبات لازم: سرکه سیب 2 قاشق )20 میلی لیتر(-عسل 1 

قاشق )25 گرم(-آب 1 لیوان )200 میلی لیتر(
روش تهیه

یک قاشق عسل داخل لیوان بزرگ ریخته و سرکه سیب را 
به آن اضافه کنید. در نهایت آب را افزوده و هم بزنید و بلافاصله 
مصرف کنید. می توانید روزانه حداکثر دو بار از این نوشیدنی 

استفاده کنید.
دم نوش نعنا

خواص التهابی و آرام بخشی دم نوش نعنا
خواص ضدالتهابی و آرام بخشی دم نوش نعنا یک درمان 

طبیعی فوق العاده برای سردرد محسوب می شود.
مواد لازم:برگ نعنا 2 قاشق )20 گرم(-آب 1 لیوان )200 

گرم(
روش تهیه

برگ های نعنا را در یک لیوان ریخته و سپس آب داغ را به 
آن اضافه کنید. در لیوان را پوشانده و بگذارید به مدت 20 دقیقه 
استراحت کند. سپس آن را صاف کرده و بنوشید. می توانید این 

دم نوش را 2 تا 3 بار در روز میل کنید.

روغن زیتون
این روغن سالم همچنین حاوی خواص مسکنی و ضدالتهابی 
است. دلیل آن به وجود اولئوکانتال مربوط می شود که یک آنتی 

اکسیدان قوی با خواص مشابه به ایبوبروفن است.
مواد لازم: روغن زیتون 2 قاشق )32 گرم(

روش مصرف
به محض احساس فشار و سردرد دو قاشق روغن زیتون 
بخورید. برای پیشگیری از سردرد نیز می توانید روزانه به صورت 

ناشتا مقداری از این روغن را میل کنید.
دم نوش زنجبیل

ریشه زنجبیل یک مسکن طبیعی و معروف در جهان است. 
قدرت آن در کنترل درد و التهاب برای تسکین آرتریت؛ دردهای 

استخوانی و سردردها موثر عمل می کند.
مواد لازم: ریشه زنجبیل تازه 2 قاشق )20 گرم(-آب 250 

میلی لیتر
روش تهیه

آب را داغ کرده اما اجازه ندهید به جوش بیاید. ریشه زنجبیل 
تازه را به آن افزوده و اجازه دهید به مدت 10 دقیقه استراحت 

کند. می توانید روزانه دو فنجان از این دم نوش را میل کنید.
دم نوش گل ساعتی

دم نوش گل ساعتی در درمان اضطراب و افسردگی بسیار 
موثر است و در کنترل سردرد نیز نقش دارد. این خاصیت به 
دلیل وجود اسید اسکوربیک، منیزیم و ریبوفلاوین است که 

همه خواص تسکین دهندگی و آرام بخشی دارند.
مواد لازم: گل ساعتی خشک 1 قاشق )10 گرم(-آب 1 لیوان 

)200 میلی لیتر(
روش تهیه

گل ساعتی خشک را در آب جوش ریخته و اجازه دهید به 
مدت 5 تا 10 دقیقه استراحت کند. سپس آن را صاف کرده و 
بنوشید. بهترین زمان برای نوشیدن این دم نوش قبل از خواب 
است. اما شما می توانید آن را به محض احساس سردرد نیز میل 
کنید. نباید از این نوشیدنی روزانه بیش از یک فنجان مصرف 
شود.-توصیه می کنیم هر کدام از داروهای ذکر شده که مورد 
علاقه تان هست انتخاب کنید و از استفاده همزمان از چند 

مورد بپرهیزید.

8معجون ضد سردرد
یک متخصص طب سنتی  مطرح کرد

گیاهانی شگفت آور برای درمان تب خال
یک متخصص طب سنتی گفت: برخی گیاهان دارویی با خاصیت ضدویروسی در درمان 

تب خال موثر هستند.
وحید اسماعیلی متخصص طب سنتی درباره بروز تب خال و راه های درمان آن گفت: 
تب خال یک بیماری ویروسی است که با دانه های قرمز رنگ و تاول های کوچک بر روی 
صورت و غالبا دور لب ها به  وجود می آید و از علائم شاخص آن به سوز و خارش می توان 
اشاره کرد.وی تصریح کرد: عواملی همچون استرس، سرماخوردگی، فشارهای روحی و 
روانی آنی و قرار گرفتن در برابر نور مستقیم آفتاب موجب بروز تب خال در صورت می شود.

اسماعیلی ادامه داد: تب خال درمان قطعی ندارد و معمولا متخصصان در درمان این بیماری 
از داروهای ضدویروسی برای سرعت بخشیدن به روند بهبودی استفاده می کنند.

این متخصص طب سنتی بیان کرد: از آنجا که استفاده از داروهای شیمیایی ممکن 
است در برخی موارد حساسیت های پوستی را به همراه داشته باشد به همین علت همواره 
توصیه ما برای درمان این بیماری استفاده از طب سنتی و گیاهان دارویی است.وی اظهار 
کرد: یکی از بهترین  روش ها برای درمان تب خال استفاده از جوشانده جعفری می باشد که 
بیمار می تواند با شست وشوی محل به وسیله این جوشانده روند بهبود را سرعت ببخشد.

اسماعیلی تصریح کرد: بیماران نباید از خاصیت معجزه آسای سیر در درمان تب خال 
غافل شوند، مبتلایان به تب خال می توانند با مصرف روزانه سیر رنده شده یا تکه شده 
برروی تب خال مشکل را برطرف سازند.این متخصص طب سنتی بیان کرد: گیاهانی 
مانند اسطوخودوس، گل همیشه بهار و روغن چای بهترین گیاهان برای درمان بیماری 
تب خال هستند.وی با بیان اینکه بهترین راه برای کم کردن درد تب خال کاهش فشار 
عصبی و دوری از استرس است، افزود: بهتر است بیماران در مدتی  که تب خال بهبود 
نیافته از مایعات خنک، بستنی و کمپرس یخ استفاده کنندو از مصرف برخی مواد غذایی 

مانندکافئین ها و بادام زمینی که موجب حساسیت می شود اجتناب کنند.

یک متخصص کلیه  عنوان کرد؛

نارسایی کلیوی، بیماری بی علامت
یک متخصص کلیه گفت : نارسایی  کلیوی از جمله بیماری های کلیوی است که در 

مراحل اولیه هیچ گونه علامتی ندارد.
 محمد سام زاده متخصص و جراح کلیه، پیرامون عوامل ایجاد نارسایی های کلیوی اظهار 

داشت: شایع ترین علت ایجاد نارسایی های کلیوی دیابت است. 
وی افزود: فشار خون بالا، کلیه های پلی کیستیک، عوامل ارثی و ژنتیکی، عدم تحرک و 
زندگی ماشینی، رژیم غذایی پر کاری و پر پروتئین و پر نمک از عوامل بروز نارسایی های 
کلیوی هستند.  این متخصص و جراح کلیه، پیرامون علائم نارسایی کلیوی عنوان داشت: 
نارسایی کلیوی در شروع بیماری و از بین رفتن یک پنجم کلیه، هیچ گونه علامت خاصی 
ندارد.  سام زاده در خصوص علائم نارسایی کلیوی در مراحل پیشرفته عنوان کرد: در 
مراحل بعدی، نارسایی کلیه باعث ایجاد استفراغ، بی حالی و ضعف و در مراحل پیشرفته تر، 

سبب بروز کم خونی و پوکی استخوان و حتی به کما رفتن بیمار می شود.
 وی گفت: در صورت داشتن سابقه خانوادگی بیماری فشار خون و بیماری های کلیوی 
و دیابت، یک چکاب کامل انجام شود.  این متخصص تغذیه در خصوص جنسیت ابتلا به 
این بیماری گفت: این بیماری معولا در مردان به دلیل سیستم ژنتیکی و شرایط کاری 
آنها، بیشتر به این بیماری مبتلا می شوند.  سام زاده درباره بهترین راه تشخیص این بیماری 
گفت: بهتر است افرادی که علائم اولیه را در خود احساس می کنند یک چکاب کامل و 
آزمایش خون انجام دهند، البته در مراحلی که علائم پیشرفته می شوند لازم است از 

کلیه ها عکسبرداری صورت گیرد.

 

نانو داروی درمان همزمان سرطان کبد و هپاتیت با منشا گیاهی

با استفاده از ماده موثره  پژوهشگران دانشگاه تهران 
گیاهان خارمریم و شیرین بیان سامانه هوشمندی برای از 
بین بردن سلول های سرطان کبدی ارائه کردند که به گفته 
این محققان این سامانه برای درمان و پیشگیری از ابتلا به 

سرطان و هپاتیت قابل تجویز است.
محمد مهدی اوجی مجری طرح، با تاکید بر این که 
در این تحقیقات به دانش فنی تولید نانو داروی هوشمند 
ضد سرطان کبد دست یافتیم، گفت: در تولید این سامانه 
هوشمند رهایش دارو، ترکیبات گیاهی به صورت همزمان 
در یک سامانه 50 نانومتری قرار دادیم که این سامانه شامل 

یک کپسول در ابعاد نانو متری است.
وی با تاکید بر این که سطح این سامانه با استفاده از 
آنتی بادی های منوکلونال هدفمند شده اند، اضافه کرد: 
زمانی که این دارو در داخل خون تزریق شود با جریان 

خون حرکت می کند و در هر نقطه ای که به سلول سرطان 
کبدی برسد، این سامانه خود را به این سلول های سرطانی 

متصل خواهد کرد.
اوجی خاطرنشان کرد: زمانی که این سامانه به سلول 
متصل می شود، دارو به سلول سرطانی وارد می شود و از 

این طریق سلول سرطانی تخریب خواهد شد.
مجری طرح به بیان تفاوت این سامانه با سامانه های 
موجود در دنیا پرداخت و یادآور شد: داروهایی که مشابه 
این دارو در دنیا تولید شده است،  تنها یک ترکیب دارویی 
را در سامانه های نانومتری قرار داده ضمن آن که این 

سامانه ها هدفمند نیستند.
این محقق دانشگاه تهران به نحوه ردیابی سلول های 
سرطانی از طریق این سامانه اشاره کرد و توضیح داد: بر 
روی سطح سلول های سرطانی پروتئین هایی وجود دارند 
که اختصاصی برای همان سلول سرطانی است و ما در این 
سامانه از یکسری آنتی بادی هایی استفاده کردیم که به 

عنوان یک نوع گیرنده عمل می کند.
وی با تاکید بر این که این گیرنده های پروتئینی کاملا 
اختصاصی عمل می کنند، ادامه داد:  از این رو این سامانه 
دقیقا همان پروتئینی که بر روی سلول های سرطانی 
این  شناسایی  با  و  می کند  شناسایی  را  است  نشسته 

پروتئین ها، سامانه را به سلول سرطانی متصل می کند.
اوجی افزود: این ویژگی موجب شده است تا این سامانه 

به صورت هوشمند عمل کند.

مجری طرح با بیان این که در این سامانه از دو ترکیب 
گیاهی استفاده شده است، گفت: در این سامانه از ماده 
خارمریم  گیاه  از  شده  استخراج  »سیلی بینین«  موثره 
استفاده شد که به عنوان یک ترکیب ضد سرطان شناخته 

شده است.
وی دومین ترکیب گیاهی این سامانه را ترکیب گیاهی 
»گلیسیریزیک اسید« دانست که از گیاه شیرین بیان 

استخراج شده که دارای خواص ضد هپاتیت است.
اوجی یکی از دلایل شیوع سرطان کبد در کشور را 
ابتلای افراد به بیماری هپاتیت عنوان کرد و گفت: بر این 
اساس در این مطالعات تلاش کردیم تا سامانه ای را طراحی 
کنیم که هم بیماران سرطانی را درمان کند و هم موثر 
برای افرادی که پیش زمینه های ابتلا به سرطان دارند 

یعنی ابتلا به هپاتیت هستند، باشد.
وی با تاکید بر این که این دارو به عنوان پیشگیری 
کننده از بیماری سرطان نیز به کار می رود، اضافه کرد: 
از آنجایی که در این سامانه از ترکیبات گیاهی استفاده 
شد از این رو این سامانه یک سامانه ایمن است و به سایر 

سلول های سالم آسیبی وارد نمی کند.
مجری طرح تاکید کرد: این دارو در بدن در جایی تجمع 

پیدا می کنند که سلول سرطانی در آنجا باشد.
به گفته این محقق، این دارو در اداره ثبت اختراعات 
آمریکا با همکاری ستاد نانو به ثبت رسیده است و آماده 

ورود به تست های بالینی است.

آیا تاکنون به شکل هلال را در انتهای ناخن های خود توجه کرده اید و می دانید علت آن 
چیست؟

 ساختار ناخن بسیار با اهمیت است. سفیدی ریشه ناخن که به لانولا)lunula( و یا هلال 
ته ناخن معروف است مسئول حفاظت از رگ های خونی واقع در پنجمین لایه پوستی است.

آسیب ندیدن هلال ناخن بسیار مهم بوده و اختلال در این مکان موجب بد فرمی های ناخن 
و رشد ناهماهنگ آن خواهد شد.

براساس یافته های جدید این قسمت بدن ویژگی های خاصی دارد و حاکی از سلامت فرد 
است. در طب چینی هلال ناخن بیانگر سلامت فعلی شخص است و اگر در این قسمت 

قرمزی ایجاد شود فرد مذکور به نوعی به بیماری های قلبی و عروقی مبتلاست.
همچنین هلالی نبودن ناخن حاکی از بیماری کم خونی و دیابت است و حالت چروکیده در 

این قسمت ناخن حاکی از میزان سم درون بدن و کاهش متابولیسم است.
طب سنتی چینی می گوید هلال ناخن میزان سطوح انرژی دریافتی شما را تعیین می کند. 
اگر این قسمت بزرگ و برجسته باشد شما به قدر کافی انرژی دریافت می کنید، اما اگر این 

قسمت کاملا از بین رفته باشد شما انرژی کمی دریافت کرده و دچار سوءتغذیه هستید.
هر شخص سالمی هشت تا lunula 10 که غالبا سفید رنگ هستند در دو دست خود دارد. 
به علاوه اگر فقط شست شما دارای lunula است شما انرژی جسمی کمی دارید و بیشتر 

اوقات بیمار هستید.

هلال سفید انتهای ناخن ها چیست؟

محققان دانشگاه استنفورد موفق به ساخت پنجه چسبنده ای شدند که به کمک 
برجستگی های میخ مانند، بالا رفتن از هر نوع صخره ای را برای ربات ممکن می کند.

به گزارش ایسنا به نقل از ساینس نیوز، بیش از یک دهه قبل مطالعات متخصصان رباتیک 
دانشگاه استنفورد بر روی تولید بازوهای رباتیک با میخ های بسیار کوچک برای قرار گرفتن بر 
روی سطوح محکم و صاف آغاز شد. اکنون فناوری پنجه های به اصطلاح چسبناک به مرحله 

شکوفایی رسیده و ربات را قادر می کند تا از صخره های صاف بالا برود.
موفقیت متخصصان رباتیک دانشگاه استنفورد تا حدی قابل توجه است که توجه 
دانشمندان ناسا را متوجه این دستاورد کرده است، به طوری که دانشمندان ناسا این فناوری 

را بهترین روش برای فرود ایمن و محکم فضاپیما بر سطح دنباله دارها و سیارک ها می دانند.
فناوری پنجه چسبنده در کنفرانس بین المللی سیستم های رباتیک باهوش در کره جنوبی 

توسط سرپرست تیم تحقیقاتی دانشگاه استنفورد رونمایی شده است.
پنجه های رباتیک جدید تا چهار برابر قدرت چسبندگی بیشتری نسبت به نسل قبلی دارند 
و ربات صخره نورد را قادر می کند تا نه تنها از صخره های کاملا عمودی بالا رود، بلکه حتی به 

حالت وارونه از نزدیکی طاق نیز عبور کند.
مهمترین ویژگی پنجه چسبنده محققان استنفورد، افزایش بسیار بالای میخ های کوچک با 

قابلیت انعطاف پذیری منفرد است، به طوری که در شرایطی که صخره دارای مقداری برآمدگی 
در سطح باشد، هر میخ به صورت انفرادی با سطح برجسته هماهنگ شده و به اصطلاح 

چسبندگی کافی برای تحمل وزن ربات را ایجاد می کند.
تراکم میخ های موجود در پنجه رباتیک حداقل 60 میخ در فضای 18 میلیمتر مربع است.

دانشمندان برای نخستین بار به یک مرد معلول کمک 
کردند حس لامسه را در بازوی رباتیک خود تجربه کند.

برای این تجربه پیشگامانه، تیمی از محققان دانشگاه 
پیتزبورگ و مرکز پزشکی دانشگاه پیتسبورگ با هم همکاری 
کرده و الکترودهای کوچکتر از یک دانه ماسه را در قشر حسی 

مغز این مرد کاشتند.
این الکترودها، سیگنال ها را از بازوی رباتیک که تحت کنترل 
مغز بود، دریافت می کردند. زمانی که یکی از محققان با انگشت 
روی پروتز فشار وارد کرد، مرد معلول این فشار را در انگشتان 
معلول خود احساس کرد که بطور موثری نخاع آسیب دیده 

وی را دور زده بود.
نتایج این آزمایش که برای چندین ماه بر روی یک جوان 
30 ساله به نام »ناتان کوپلند« تکرار شده بود، به ارائه دستاورد 
بزرگی در بازسازی یک عملکرد مهم در افراد مبتلا به فلج اندام 

پرداخته و آن، قابلیت احساس اندام است.
»کوپلند« بیش از یک دهه قبل با از دست دادن کنترل 
خودروی خود در یک شب بارانی، به تتراپلژی یا فلج چهار 
اندام دچار شد. وی تنها قادر است تا حدی شانه های خود 

را حرکت دهد.
این مرد آمریکایی پنج سال پیش برای این تحقیقات 
داوطلب شد تا تحت نظر تیمی از جراحان، مهندسان پزشکی 
زیستی و متخصصان پزشکی احیا به آزمایش فناوری جدیدی 

بپردازد که آن ها امیدوار بودند بتواند به معلول در تجربه حس 
لامسه کمک کند.

»کوپلند« اکنون می گوید که می تواند فشار را روی تک 
تک انگشتانش حس کند. پیش از این هیچ بازوی رباتیکی 
قادر نبود به کاربران معلولش تجربه احساس طبیعی لمس را 
ارائه کند. با اینکه فناوری های پیشین با تحریک برقی اعصاب 
معلولان به آن ها اجازه می داد تا بهتر بتوانند اندام مصنوعی را 

کنترل کنند، اما این حس هیچگاه طبیعی نبوده است.
در افراد معلول فاقد سیستم عصبی محیطی، تجربه حس 
لمس غیرممکن است. دستهای رباتیک دارای کنترل مغزی 
تنها نیمی از راه را هموار می کنند و فقط به فرد اجازه می دهند 
تا اجسام را حرکت دهند و با آن ها کار کنند که خود، پیشرفت 

بزرگی است؛ اما این تجربه ها بدون احساس لمس است.
 »کوپلند« اکنون می تواند بازوی رباتیک خود را کنترل 
کرده، دست بدهد، با مشت بکوبد، اجسام را به اطراف حمل 
کند و در این حین، وی تجربه حسی دست خودش را داشته 

باشد.

ساخت ربات صخره نورد با پنجه های جدید

بازگشت »حس لامسه« به یک معلول با کمک کاشت مغزی

یک شرکت فناور فعال در حوزه بیولوژی توانسته است با تولید کودهای زیستی و 
بارورکننده های گیاهی نیاز صنعت کشاورزی کشور به این محصولات را تامین کند.

 عباس کسائیان مدیرعامل این شرکت فنارور با اشاره به تولید کودهای بیولوژیک و 
بزرگترین  و  این شرکت نخستین  این شرکت گفت:  فرآورده های گیاهپزشکی توسط 
تولیدکننده مواد بیولوژیک کشاورزی مانند کودها و مواد بیولوژیک گیاه پزشکی به شمار 
می رود. وی افزود: این شرکت با کسب دانش فنی تولید مایه تلقیح نخود، لوبیا و سویا از 
مؤسسه تحقیقات خاک و آب کشور تلاش کرده است در توسعه صنعت کشاورزی کشور 
و تامین محصولات ارگانیک گام بردارد. وی تولید انبوه کودهای آلی و زیستی و عوامل 
کنترل بیولوژیک را یکی از دستاوردهای این شرکت در راستای توسعه کشاورزی کشور 
برشمرد و افزود: این شرکت با سرمایه گذاری در کاربردی کردن علم زیست فناوری با تکیه 
بر دانش متخصصان و کارشناسان به عنوان یکی از شاخص ترین تولیدکنندگان کودهای 
آلی و زیستی و عوامل کنترل بیولوژیک در کشور مطرح شده است. این فعال فناور، با اشاره 
به تولید بیووم پلاس مایکوریزا توسط این شرکت،  افزود: این محصول بر اساس خواص 
مفید میکروارگانیسم های خاک زی همیار و همزیست با گیاهان به ویژه قارچ های میکوریزی 
آربسکولار تهیه شده است. وی تصریح کرد: این محصول قارچ های میکوریزی را در ریشه گیاه 
مستقر می کند و آب و عناصر معدنی مورد نیاز گیاه را با سرعت و به مقدار بیشتری به ریشه 
انتقال می دهد که در نتیجه با مصرف بیووم پلاس گیاه ضمن برخورداری از رشد بهتر، در 

برابرتنش های محیطی نیز مقاومت بیشتری خواهد یافت. 

کشت سالم فرآورده های گیاهی
 با تولید کودهای زیستی
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اجتماعی 6

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم مطرح کرد 

تولید کمتر از یک درصد محصولات کشاورزی 
کشور در قم 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: استان قم 0.46 درصد اراضی کشور را در 
اختیار دارد ولی در بحث تولید فرآورده های کشاورزی بیش از 0.76 درصد تولیدات کشور 

را به خود اختصاص داده است. 
محمدرضا طلایی در جلسه شورای هماهنگی سازمان جهاد کشاورزی اظهار کرد: با وجود 
اینکه بخش کشاورزی در استان قم در اولویت نیست، ولی این بخش توانسته با تلاش 
شبانه روزی مدیران و کارکنان جایگاه خود را به دست آورد و بتواند طی دو سال گذشته 

توفیقات خوبی را در بین دستگاه های استان کسب کند.
وی با تأکید بر اینکه مدیران و کارکنان سازمان جهاد کشاورزی استان قم مدیران اجرایی 
بسیار خوبی هستند، ادامه داد: استان قم 46 صدم درصد اراضی کشور را در اختیار دارد 
ولی در بحث تولید فرآورده های کشاورزی بیش از 0.76 درصد تولیدات کشور را به خود 

اختصاص داده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به اینکه سازمان جهاد کشاورزی استان قم 
در سال 93 و 94 به عنوان دستگاه برتر اجرایی استان شناسایی شد بیان کرد: شاید در استانی 
مثل فارس و یا اصفهان که یک ظرفیت کشاورزی قوی دارد، کسب این توفیقات چندان دور 
از دسترس نباشد، ولی در استان قم که بخش کشاورزی تنها پنج درصد از ظرفیت استان را 
در اختیار دارد و مبنای این استان خدماتی و زیارتی است، کسب توفیقات برتر طی دو سال 
گذشته در بین دستگاه های اجرایی، نشان می دهد که مدیران جهاد کشاورزی در بحث های 

تخصصی بسیار قوی هستند.
وی مراکز خدمات قوی را یکی از نقاط قوت سازمان جهاد کشاورزی استان قم دانست و 
گفت: 30 درصد از نیروهای سازمان جهاد کشاورزی در مراکز خدمات مستقر هستند که در 

بین کارشناسان این بخش ها افرادی با مدارک دکترا و فوق لیسانس حضور دارند.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به اینکه مجموعه جهاد کشاورزی استان 
قم در بحث های تخصصی بسیار خوب و توانمند است، اضافه کرد: هر تعهدی که در مباحث 
مختلف وزارتخانه برای سازمان جهاد کشاورزی استان قم تعیین کرده است، به صورت صد 
در صد انجام  شده و در بسیار از موارد بیش از تعهدی که داده ایم، عملکرد داشتیم و این روند 

در استان قم رو به رشد است.

استاندار قم تاکید کرد؛ 

ضرورت ارتقاء بسترهای ارائه خدمات الکترونیکی 
استاندار قم با اشاره به افزایش کارایی، دقت و سرعت ارائه خدمات از طریق اینترنت، بر 

ضرورت ارتقاء بسترهای ارائه خدمات الکترونیکی در دستگاه های دولتی تاکید کرد. 
سید مهدی صادقی در جلسه با مدیرعامل یکی از شرکت های ملی فعال در حوزه فناوری 
اطلاعات در تالار امام جواد)ع( استانداری، در سخنانی اهتمام دستگاه های اجرایی استان 

برای خدمت رسانی هرچه بهتر به مردم را خواستار شد.
وی بهره گیری از ظرفیت فناوری اطلاعات برای ارائه خدمات را بهترین و موثرترین راه 
افزایش بهره وری، شفافیت، سرعت و دقت دانست و تصریح کرد: حل بسیاری از مشکلات و 

کاهش دغدغه های مردم نیازمند حرکت به این سمت است.
وی به زیرساخت های بسیار خوب قم در زمینه فناوری اطلاعات اشاره و خاطرنشان کرد: 
دستگاه های دولتی استان باید از این ظرفیت به خوبی در راستای تحقق اهداف استفاده 

کنند.
صادقی هم چنین حضور شرکت های ملی حوزه فناوری اطلاعات در قم را فرصتی برای 
انجام کارهای بزرگ در این حوزه دانست و با اشاره به ظرفیت های ویژه استان قم در تولید 
محتواهای غنی اسلامی، مشارکت جدی دستگاه های اجرایی استان با این شرکت ها در 

جهت ارتقاء خدمات رسانی را خواستار شد.

مدیرکل پست استان قم خبرداد:

راه اندازی پست لجستیک برای نخستین بار 
در استان  قم

مدیرکل پست استان قم  با اشاره به راه اندازی پست لجستیک برای نخستین بار در این 
استان گفت: با راه اندازی ناحیه پستی منطقه پردیسان حدود 4 هزار مرسوله قبول خدمت 
شده است که این به معنای کاهش بیش از 8 هزار سفر درون شهری از پردیسان به داخل 

شهر قم می باشد. 
رحمان بیرانوند مناسبت روز جهانی پست در جمع خبرنگاران افزود: در هفته پست از 
سیستم همراه نامه رسان که نقش مهمی در برنامه ریزی و مدیریت ارسال مرسولات دارد، 

رونمایی خواهد شد. 
وی با اشاره به اضافه شدن یکساعت بیشتر برای توزیع مرسولات با برنامه ریزی های بعمل 
آمده، خاطرنشان کرد: در سال گذشته کدپستی مناطق و محلات قم بر روی نقشه به خوبی 
جانمایی شده و اطلاعات مکانی دستگاههای خدمات رسان از جمله شرکت های آب و برق 

نیز اخذ شده و بر روی نقشه ها تطبیق داده شده است. 
مدیرکل پست قم از راه اندازی پست لجستیک برای نخستین بار در استان خبر داد 
و گفت: در این طرح که تا کنون بیش از یک میلیارد تومان برای خرید تجهیزات و 
امکانات برای اجرای آن هزینه شده است، تمام عملیات تحویل، بسته بندی و ارسال برای 
مرسولات بزرگ از جمله منشورات به تعداد زیاد و محصولات کارخانه ای در اداره کل 

پست انجام می شود. 
وی با بیان اینکه در حال حاضر سه ناحیه پستی مرکزی، شهید مطهری و پردیسان در شهر 
قم به ارایه خدمات متنوع به شهروندان می پردازند، خاطرنشان کرد: برای ارسال منشورات 

تخفیف ویژه 40 درصدی برای ناشران قائل شده ایم که با استقبال مواجه شده است. 
بیرانوند از راه اندازی 30 ایستگاه نام نویسی برای کارت ملی هوشمند و ارایه یکپارچه 
خدمات مرتبط در یک محل و در چند دقیقه خبر داد و گفت: بیش از 70 درصد مرسولات 
در استان قم به دلیل اینکه از نوع مطبوعات و منشورات است، به صورت عادی بوده اما به 

دلیل حساسیت و ارایه خدمات بهتر، با زمانبندی مرسولات ثبتی ارسال می شود. 
وی با اشاره به دریافت و ارسال مکاتبات و مرسولات به نقاط مختلف جهان ، خاطرنشان 
کرد: سرانه ترافیک به ازای هر واحد پستی در استان قم 27 مرسوله و به ازای هر نفر 3.5 
مرسوله می باشد، در حالی که این شاخص ها در کشور به ترتیب 15 و 3 مرسوله بوده و 

نشان دهنده حجم بالای ترافیک پستی در استان است. 
 

معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی قم : 

40درصد دانشجویان دانشگاه علوم پزشکی قم 
بومی هستند

معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: حدود 2 هزار دانشجو در این دانشگاه در 
حال تحصیل هستند که 40 درصد آنها را دانشجویان بومی  تشکیل می دهند. 

سید حسن عادلی با اشاره به اقدامات و برنامه های این دانشگاه در حوزه آموزش اظهار کرد: 
هفت دانشکده در دانشگاه علوم پزشکی قم فعالیت می کنند که همه آنها دانشجو داشته و 

اقدام به جذب دانشجو کرده اند.
وی گفت: دانشکده اخیر ما که دانشجو جذب کرده، دانشکده طب و دین است که در سه 
رشته احکام پزشکی، تاریخ پزشکی و قرآن، حدیث و آداب پزشکی مجوز جذب دانشجو 

گرفته است.
معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی قم اضافه کرد: دانشکده دیگر ما طب سنتی است 
که به تربیت PH می پردازد و هر سال حدود چهار دانشجو وارد این دانشکده شده و سه نفر 

هیأت علمی  داریم و مابقی نیز اساتید حق التدریس هستند.
عادلی به فعالیت دانشکده دندانپزشکی اشاره کرد و افزود: این دانشکده نیز توسعه فضای 
فیزیکی خوبی داشته و سالانه حدود 30 دانشجو جذب می کند، البته دانشکده هنوز 
فارغ التحصیل نداشته و سال آینده نخستین گروه از دانشجویان این دانشکده فارغ التحصیل 

خواهند شد.
معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: یکی از دانشکده های ما پرستاری - 
مامایی است که حدود 300 دانشجو و 15 نفر هیأت علمی  دارد و در این دانشکده تحصیلات 

تکمیلی دانشجویان در دستور کار است.
عادلی تصریح کرد: در رشته های پرستاری سالمندان و پرستاری داخلی و جراحی نیز در 
نظر داریم که جذب دانشجو داشته باشیم و برنامه داریم در سال 96 مجوز جذب دانشجوی 

کارشناسی ارشد پرستاری مامایی را نیز دریافت کنیم.
وی خاطرنشان کرد: یکی از مهم ترین سیاست های ما توسعه تحصیلات تکمیلی است 
که بنا داریم تا سال 1400 عقب ماندگی های موجود در این زمینه را رفع کرده و با تامین 

زیرساخت ها و اساتید به رفع مشکلات بپردازیم.

رشد پنج درصدی اهدای خون
 در تاسوعا و عاشورای حسینی 

مردم نوعدوست و خیر استان قم در روزهای تاسوعا و عاشورای حسینی 829 واحد خون 
اهدا کردند که در مقایسه با روزهای تاسوعا و عاشورای حسینی در سال گذشته با رشد پنج 

درصدی همراه شده است.
 بنابراین گزارش،  حدود 56 تن از این اهداکنندگان را بانوان تشکیل می دهند، ضمن 
این که بیش از 121 تن از داوطلبان اهدای خون بنا به دلایل پزشکی و دارویی موفق به 

اهدای خون نشدند.

 مهجوریت تولیدات تصویری و نمایشی در حوزه 
تنها سه  تولید  و  به ویژه عاشورایی  تاریخی-مذهبی 
فیلم تاریخی مشخصا با رویکرد عاشورای حسینی در  
سینمای پس از انقلاب، همچنین نبود اراده، استراتژی 
و برنامه مشخص برای گسترش فرهنگ عاشورای از 
طریق مدیوم تاثیرگذاری همچون سینما، نمایندگان 
مجلس را بر آن داشت تا در ایام عزاداری سالار شهیدان 
نسبت به نبود اثری تازه ای با این رویکرد بر پرده ها 
سینما انتقاد و دلایل مهجوریت این موضوع را بررسی 

کنند.
اینکه محصولات فرهنگی موجود، شکوفایی عُقلایی 
جوانان را در رابطه با واقعه عاشورا به دنبال ندارند و 
خلاصه  مداحی ها  به  بیشتر  عاشورا  واقعه  توصیف 
می  شود؛ آن هم به صورت احساسی. نبود استراتژی و 
سیاستگذاری به منظور بهره برداری هنری از پیام مکتب 
حسینی، عدم رایزنی با کمپانی های بین المللی برای پیدا 
کردن رنگ و بوی جهانی تولیدات مذهبی و... از جمله 

موضوعات مورد اشاره نمایندگان در این مجال است.
طیبه  سعیدی،  محمداسماعیل  گزارش،  بنابراین 
سیاوشی شاه عنایتی و سیداحسان قاضی زاده از کم و 

کیفی فیلم های عاشورایی می گویند؛
سعیدی:  غیبت استراتژی درخصوص 

به تصویرکشیدن واقعه عاشورا
همچنین محمداسماعیل سعیدی دراین رابطه به 
خانه ملت گفت: متاسفانه جامعه فرهنگی و هنری و 
مدیران این حوزه نتوانسته  اند واقعه عاشورا را در سطح 
باورها، اعتقادات و انتظارات جامعه ایران و شیعیان 
جهان، از مدیوم سینما به تصویر کشند؛ البته دلیل این 
موضوع را می توان در عدم کشف و درک اهمیت این 

موضوع جستجو کرد.   
مجلس  در  اسکو  و  آذرشهر  تبریز،  مردم  نماینده 
شورای اسلامی ادامه داد: باید برای بررسی مهجوریت 
تولیدات تصویری و نمایشی در حوزه تاریخی-مذهبی 
به ویژه عاشورایی، ابتدا بررسی کرد استراتژی و برنامه  
فرهنگی ایران دراین خصوص چیست و چه رویکرد، 
جهان بینی و اهدافی نسبت به این موضوع دارند تا در 

گام های بعدی به سمت اقدام و عمل رفت.
وی با اشاره به اهمیت توجه به پیام اخلاقی و عقلانی 
حادثه عاشورا جدا از رویکرد عاطفی آن، گفت: بزرگی، 
مردانگی، درایت، انسانیت، عقلانیت آن  بزرگان و بار 

دراماتیک این حادثه می تواند چراغ راه هر انسانی برای 
رسیدن به حق در زندگی باشد؛ لذا باید مورد توجه 

فیلمسازان قرار گیرد.
سعیدی همچنین با بیان اینکه به یقین تاثیر آثار 
تصویری در تزریق افکار مذهبی و اعتقادی از اهمیت 
بالایی برخوردار است، گفت: مکتب عاشورا یک دانشگاه 
انسان ساز است لذا تصویر آن می تواند انقلاب حسینی 

ایران را در مسیر اصلی مدنظر امام راحل بیاندازد.
این نماینده با بیان اینکه مسئولان باید بخشی از 
بودجه ای که هر سال به ساخت آثار فاخر اختصاص 
داده می شود به تولید فیلم های عاشورایی اختصاص 
دهند، افزود: تاثیر واقعه عاشورا و اهمیت آگاهی جوانان 

از آن با هیچ مسئله دیگری قابل مقایسه نیست.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس تاکید کرد: کره ای ها، 
افسانه های خود را به بهترین شکل ممکن به تصویر 
می کند و ما دستاورد آن ها را با ذوق و شوق خریداری 
می کنیم؛ اما اراده تصویر واقعه بزرگی همچون آنچه 
در کربلا گذشت را نداریم لذا جا دارد مسئولان نگاه 

مجددی به رویکردها و اهداف فرهنگی بیاندازند.
 قاضی زاده هاشمی: جهانی کردن سینمای 
مذهبی و عاشورایی ایران به رایزنی نیاز دارد

هاشمی  قاضی زاده  سیداحسان  گزارش  بنابراین 

درخصوص سینمایی عاشورایی به خانه ملت، گفت: 
دولت هر سال حدود 25 تا 30 میلیارد تومان در بنیاد 
سینمایی فارابی به ساخت فیلم های سینمایی فاخر 
اختصاص می دهد و با وجود آنکه سرمایه گذارانی از 
بخش خصوصی و دولتی نیز در این زمینه فعال هستند 
اما هزینه تولیدات تاریخی، باز هم گزاف و سنگین است 
و شاهد تولیدات قابل ملاحظه ای در این عرصه نیستیم.

نماینده مردم فریمان، سرخس و احمدآباد و رضویه 
در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه هزینه فیلم های 
تاریخی-مذهبی گاهی به 20 میلیارد تومان می رسد، 
افزود: طبعا سیاست گذاری ها باید به سمت استفاده از 
سرمایه بخش خصوصی و تولیدات مشارکتی بین چند 
کشور حرکت کنند. وی با بیان اینکه ایران می تواند 
آثار تصویری مذهبی و مشخصا عاشورایی را به طور  
عراق،  همچون  همسایه های  کشورهای  با  مشترک 
بحرین، کویت و... تولید کند، اضافه کرد: بسیاری از 
صاحبان سرمایه در کشورهای عربی یافت می شوند 
و حتی طی رایزنی با موسسات جهانی فیلم سازی، 
می توان به فیلم های مذهبی رنگ و بوی بین المللی داد. 
این نماینده با بیان اینکه جهانی کردن سینمای 
مذهبی و عاشورایی ایران تنها به رایزنی نیاز دارد لذا 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی باید دراین خصوص 

برنامه ریزی کند، گفت: اگر چه تاکنون تنها سه فیلم 
تاریخی-مذهبی درخصوص عاشورای حسینی ساخته 
شده است اما چند فیلم دیگر نیز با این رویکرد در حال 
تولید هستند. قاضی زاده هاشمی ادامه داد: سه فیلم 
"سفیر"، "روزواقعه" و "رستاخیز" آمار مناسبی درباره 
آثار سینمایی مشخصا مرتبط با واقعه عاشورا نیست 
چراکه ما معتقد به فرهنگ حسینی بوده و انقلاب خود 
را متعلق با آقااباعبدالله )ع( میدانیم لذا امیدواریم چند 
پروژه دیگر در حال ساخت زودتر به نمایش گذاشته 
شوند و اراده بیشتری در این خصوص میان فیلمسازان 
و مسئولان ایجاد شود. این نماینده ادامه داد: اکنون 
سریال حضرت موسی)ع( با هزینه ای نزدیک به 200 
میلیارد تومان در دستور ساخت و تولید است، اگر چه 
این هزینه بسیار بالاست اما نباید برای کار در حوزه 
فرهنگی و مذهبی سقف گذاشت چراکه به یقین ابعاد 

این آثار ماندگار تنها درون سرزمینی نخواهد بود.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه برای 
به ساخت  فیلمسازان عرصه سینما  تمایل  افزایش 
فیلم های مذهبی باید امنیت روانی و مالی آن ها را تامین 
کرد، گفت: مشاوره های مذهبی قبل از آغاز تولید فیلم و 
حمایت های لازم می توانند این اطمینان را به فیلمسازها 
فیلم های  پیرامون  و حساسیت های  و حواشی  داده 

مذهبی را از بین برد.
سیاوشی شاه عنایتی: تأثیر سریال یا فیلم در 

انتقال پیام عاشورا کمتر از مداحی نیست
همچنین طیبه سیاوشی شاه عنایتی در گفت وگو 
با خانه ملت با اشاره به جایگاه تولیدات سینمایی در 
بیان پیام عاشورای حسینی، گفت: متاسفانه آنطور که 
باید جنبه عقلایی پیام عاشورا نسبت به پیام احساسی 
آن پردازش نشده و مورد شناخت قرار نگرفته است؛ 
حتی طی سال های اخیر مراسم تاسوعا و عاشورای 
حسینی شکل نمایشی گرفته چراکه شنیده ام برخی 
از افراد در دیگر کشورها از این مراسم سوگواری به 
عنوان "کارناوال" یاد می کنند لذا چنین برداشت هایی 
نشان می دهد راه را در برگزاری آیین مذهبی عاشورای 

حسینی اشتباه رفته ایم. 
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و 
پردیس در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: محصولات 
فرهنگی موجود، شکوفایی عُقلایی جوانان را در رابطه 
با واقعه عاشورا را به دنبال ندارند و ماجرا تنها در دامنه 
خاص مداحی آن هم به صورت احساسی بیان شده 
است لذا تولیدات سینمایی، تلویزیونی، تئاتر و تعزیه که 
می توانند دانش و نگاه عقلایی افراد جامعه را نسبت به 

پیام عاشورا بالا برند، مهجور مانده اند.
وی در ادامه انتقاد کرد: متاسفانه تشکل های مردمی 
و دستگاه های مجری، اجرای تعزیه اصیل در میادین 
اصلی شهر را که می توانست تاثیر خاصی بر نگاه مذهبی 

جوانان و نوجوانان بگذارد، به فراموشی سپرده اند. 
سیاوشی شاه عنایتی با بیان اینکه واضح است تاثیر 
یک سریال یا فیلم سینمایی در انتقال پیام عاشورا به 
واسطه تصویری بودن کمتر از مداحی نیست، گفت: 
باید برای تحقق این مهم دستگاه های متعدد فرهنگی 
با یکدیگر هم صدا شوند.   عضو کمیسیون فرهنگی 
اکران فیلم سینمایی  به بلاتکلیفی  مجلس نسبت 
»رستاخیز« انتقاد کرد و درباره نحوه هزینه کرد بودجه 
فیلم های فاخر، توضیح داد: اینکه رسانه ملی بودجه 
خود را چطور هزینه کرده و چه میزان را به سریال های 
فاخر مذهبی اختصاص می دهد مسئله است که باید 
با تامل مورد بررسی قرار داد اما در عرصه سینما نیز 
باید با حمایت روانی و مالی و تقسیم درست بودجه 
فیلم های فاخر، فیلمسازان را جهت ورود به این عرصه 

ترغیب کرد.

انتقادازکارنامهتولیداتسینماییعاشورایی؛

مظلومیت حسین)ع( بر پرده های سینما 
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نوجوان 17 ساله قمی اعضای بدن خود را 
اهدا کرد

مسئول شناسایی و فراهم آوری اعضا پیوندی دانشگاه علوم پزشکی قم از اهدا عضو یک 
نوجوان قمی به عنوان هشتمین مورد اهدا عضو در سال جاری خبر داد.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، ولی الله صمدی در این خصوص گفت: این 
نوجوان 17 ساله متاسفانه بر اثر تصادف یک دستگاه موتورسیکلت دچار مرگ مغزی شد که با 
رضایت خانواده برای اهدا عضو به بیمارستان شریعتی تهران منتقل شد.وی افزود: این بیمار در 
بیمارستان قم بستری بود که پس از تشخیص کارشناسان مبنی بر مرگ مغزی، این نوجوان 
به تهران منتقل و ارگان های حیاتی وی به بیماران نیازمند پیوند زده شد. صمدی با بیان اینکه 
امکان برگشت به زندگی دوباره برای بیمار مغزی وجود ندارد گفت: متاسفانه به دلیل بی اطلاعی 
خانواده ها علی رغم تعداد زیاد بیمار مرگ مغزی در قم متاسفانه این بیماران فوت می کنند و 

به مرحله اهدا عضو و پیوند اعضا نمی رسند.

موتورسیکلت یک جوان را به کام مرگ کشاند
بر اثر تصادف یک دستگاه موتورسیکلت متاسفانه یک جوان جان خود را از دست داد.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، بر اثر برخورد یک دستگاه موتورسیکلت با 
خودروی سواری در بلوار کبیری قم راکب موتورسیکلت زمین خورده و جان خود را از دست داد.

بنابر این گزارش شدت جراحات وارده به سر این راکب موتورسیکلت به حدی بود که با توجه 
به سرعت عمل عوامل اورژانس 115 اما متاسفانه این جوان 20 ساله فوت کرد.متاسفانه عدم 
استفاده از کلاه ایمنی در استفاده از موتورسیکلت و همچنین عدم رعایت قوانین موجب می 

شود تا شاهد مرگ و میرهای بسیار موتورسیکلت سوارها در قم باشیم.

فرمانده انتظامی شهرستان کنگاور  خبرداد

کشف محموله بزرگ بلورجات قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان کنگاور از کشف محموله بزرگ بلورجات قاچاق در این شهرستان 

و دستگیری یک قاچاقچی خبر داد. 
سرهنگ حسین براری گفت: در پی کسب اخباری مبنی بر استفاده ماهرانه برخی از افراد 
سودجو و فرصت طلب از برگه گمرکی جعلی و واردکردن اجناس و کالای قاچاق از نقاط مرزی 
به داخل کشور، ماموران این انتظامی موضوع را به صورت ویژه در دستور کار قرار دادند.وی افزود: 
در همین راستا ماموران انتظامی ایستگاه شهید زنگنه حین بررسی خودروهای عبوری به یک 
دستگاه کامیون ایویکو به رانندگی شخصی با هویت معلوم در محور کرمانشاه- همدان مسیر 
دو راهی نهاوند، مشکوک و خودرو را متوقف کردند.این مقام انتظامی تصریح کرد: در بازرسی 
به عمل آمده از داخل خودروی مذکور محموله بزرگی از بلورجات با بیش از 3 هزار قطعه و به 

ارزشی بالغ بر سه میلیارد ریال کشف شد.

رئیس پلیس آگاهی استان کهگیلویه و بویراحمد  خبرداد

دستگیری سارق حرفه ای در یاسوج 
رئیس پلیس آگاهی استان کهگیلویه و بویراحمد از دستگیری سارق ترانس های برق و اماکن 

خصوصی و کشف 40 فقره سرقت در یاسوج خبر داد. 
سرهنگ خداکرم پاکروان گفت :در پی وقوع چندین فقره سرقت ترانس های برق و اماکن 
خصوصی در سطح شهر یاسوج دستگیری سارق یا سارقان در دستور کار ماموران اداره مبارزه 
با سرقت پلیس آگاهی استان قرار گرفت. وی افزود: با بررسی های ماموران و انجام گشت 
های نامحسوس سارق سابقه دار شناسایی و پس از تعقیب و مراقبت های لازم طی عملیاتی 
ضربتی و غافلگیرانه دستگیر شد. پاکروان در ادامه خاطر نشان کرد: سارق در بازجویی های 
خود به سرقت چهار دستگاه ترانس برق و 36 فقره اماکن خصوصی اعتراف کرد. رئیس پلیس 
اگاهی استان تصریح کرد: با تلاش ماموران از تمامی  سرقت ها بازسازی صحنه  صورت گرفت 

و شکات ها نیز شناسایی شدند.

رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان گفت: اورژانس قم 
در روزهای تاسوعا و عاشورای حسینی موفق به انجام 592 

مورد ماموریت شد.
 به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل دانشگاه علوم 
پزشکی قم، دکتر حسنی با اشاره به فعالیت های اورژانس 
115 قم در ایام تاسوعا و عاشورای حسینی گفت: در طی این 
دو روز 3 هزار و 305 تماس با مرکز اورژانس قم بر قرار شده 
که این تعداد تماس منجر به انجام 591 ماموریت شده است.

وی بیان داشت : از این تعداد ماموریت، 529 ماموریت 
شهری و 62 مورد نیز جاده ای بوده که 190 ماموریت سهم 

تصادفات بوده است.
دکتر حسنی اظهار داشت: تصادفات به ثبت رسیده در این 
دو روز 223 مجروح داشته که از این تعداد 80 مورد به صورت 
سرپایی درمان شده و 142 نفر نیز جهت پیگیری مراحل 

درمانی به مراکز درمانی سطح شهر قم منتقل شده اند.
رئیس مرکز فوریت های پزشکی استان قم با اشاره به این 
که خوشبختانه در این ایام تصادف منجر به فوت نداشته 
ایم افزود: 130 مورد از ماموریت های ثبت شده اورژانس 

در روزهای تاسوعا و عاشورای حسینی مربوط به تصادفات 
موتورسیکلت سوار ها بوده است که حدود 25 درصد از 
ماموریت های اورژانس در این دو روز را به خود اختصاص داده 

که این آمار جای تامل دارد.
وی خاطر نشان کرد: از این تعداد تصادف 127 مورد در 
داخل شهر قم و تعداد 3 تصادف نیز در جاده های مواصلاتی 
استان قم صورت گرفت که حاصل آن 151 نفر مجروح بوده 
که 58 نفر آن توسط کارشناسان اورژانس 115 قم به صورت 
سرپایی درمان و 93 نفر نیز به مراکز درمانی سطح شهر قم 
منتقل شده اند. دکتر حسنی عنوان داشت: در این ایام با توجه 
به تردد بالای محورهای مواصلاتی استان و همچنین حضور 
خیل عظیم عزاداران حسینی در شهر مقدس قم، اورژانس 
115 ضمن پوشش کامل جاده ای و شهری خود، با استقرار 
11 دستگاه آمبولانس و 5 دستگاه موتورلانس و یک دستگاه 
اتوبوس آمبولانس در اطراف حرم کریمه اهل بیت سلام الله 
علیها ، به پوشش فوریت های پزشکی این مراسم با شکوه 
اقدام نمود. رئیس اورژانس قم خاطر نشان کرد : در این دو 
روز تعداد 3800 نفر به اتوبوس آمبولانس مستقر در جوار 

حرم حضرت معصومه )س( و کدهای اورژانس اطراف حرم 
مراجعه کرده اند که 3100 نفر از آنها عزادارانی بوده اند که به 
اتوبوس آمبولانس اورژانس 115 قم مراجعه نمودند که این 
حجم بالای مراجعه کننده منجر به 19 مورد انتقال بیمار به 

مراکز درمانی سطح شهرشد.
وی با اشاره به این که در اتوبوس آمبولانس اورژانس 115 
قم پزشک و کارشناسان پرستاری و فوریت های پزشکی 
مستقر بودند افزود: در بین بیماران انتقالی به مراکز درمانی 
دو خانم باردار، یک نفر با شکستگی پا، یک مورد ایست قلبی 
و ........ به چشم می خورد که با اقدام به موقع کارشناسان 

اورژانس 115 کار انتقال آنان به سرعت انجام شد.
دکتر حسنی در پایان عنوان کرد: یکی از مهمترین مسائلی 
که در این مناسبت ها از نظر مرکز فوریت های پزشکی 
استان وجود دارد بحث تمهیدات ترافیکی و همکاری مردم 
با اورژانس 115 می باشد که خدا را شکر با توجه به جلسات 
متعددی که قبل از برگزاری این مراسم با عزیزان راهنمایی 
و رانندگی استان برگزار کردیم ، امسال شاهد مشکل خاصی 

در این مورد نبودیم .

مرگ همسر و مادرزن صلحی، پزشک خیر تبریزی که گفته می شود بر اثر مصرف غذای 
نذری مشکوک اتفاق افتاده است، از سوی پزشکی قانونی تایید شد. 

گزارش خبرنگار ایرنا حاکی است ظهر شنبه هفته جاری مردی ناشناس با مراجعه به 
درمانگاه محل فعالیت پزشک جوان، تعداد اعضای خانواده وی را جویا می شود تا به تعداد 

اعضای خانواده، غذای نذری توزیع کند.
بر اثر مصرف غذاهای نذری، مادرزن، نامزد، پدر، مادر و برادر پزشک دچار تنگی نفس 
و بلافاصله به بیمارستان سینای تبریز منتقل می شوند اما مادر زن پزشک در روز اول و 

همسرش نیز بعد از دو روز جان خود را از دست می دهد. 
براساس این گزارش، پدر و مادر این پزشک تبریزی در زمان حاضر در بخش مراقبت 
های ویژه بیمارستان سینا بستری هستند و برادرش یک روز بعد از مسمومیت از بیمارستان 
ترخیص شده است. خبر مرگ اعضای خانواده این پزشک خیر تبریزی بازتاب گسترده ای در 

فضای مجازی و شبکه های اجتماعی داشته است.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی آذربایجان شرقی در این خصوص به خبرنگار ایرنا گفت: 
هنوز شکایتی در خصوص مرگ مشکوک اعضای خانواده این پزشک تبریزی به فرماندهی 

انتظامی استان ارجاع نشده است.
سرهنگ علی اسمعیل پور گفت: با شکایت اولیای دم، پرونده در دستور کار پلیس آگاهی 

استان قرار خواهد گرفت.
روابط عمومی پزشکی قانونی آذربایجان شرقی نیز اعلام کرد نمونه های سم شناسی و 
آسیب شناسی از جسد مادر زن این پزشک تبریزی برداشته شده است ولی تا به این لحظه 

جسد نامزد وی به تالار تشریح پزشکی قانونی آورده نشده است.
گزارش حاکی است: دلیل ارجاع جسد به تالار تشریح پزشکی قانونی، احتمال مرگ وی 

با غذای نذری مسموم بوده است.
وزیر بهداشت:تا حصول نتیجه نهایی پیگیر موضوع هستیم 

وزیر بهداشت  همچنین در پیامی درگذشت همسر و مادربزرگ دکتر صلحی را به وی 
تسلیت گفت و بر پیگیری دلیل این حادثه تاکید کرد. دکتر سیدحسن هاشمی در پیامی 
ضمن تسلیت به دکتر صلحی برای بازماندگان صبر و اجر و برای پدر، مادر و برادرشفای عاجل 
مسالت کرد. وزیر بهداشت رئیس دانشگاه علوم پزشکی تبریز را به عنوان نماینده خود برای 

پیگیری علت وقوع این حادثه تا رسیدن به نتیجه نهایی معرفی کرد.

جانشین فرماندهی انتظامی استان لرستان از دستگیری 
فقره   44 کشف  و  ریالی  میلیارد   25 کلاهبردار  یک 

کلاهبرداری در خرم آباد ، خبر داد. 
سرهنگ  علی احمدی تبار گفت:  در پی مراجعه تعدادی 
از شهروندان خرم آبادی به پلیس آگاهی استان مبنی بر 
اینکه فردی با دایر کردن نمایشگاه اتومبیل و اعلام اینکه 
دارای نمایندگی مجاز است، از آنان مبلغ 25 میلیارد ریال 
کلاهبرداری کرده است ، موضوع به صورت ویژه در دستور 

کار این پلیس قرار گرفت. 
وی افزود: ماموران با تحقیقات صورت گرفته متهم را در 

خرم آباد شناسایی و دستگیر کردند. 

این مقام ارشد انتظامی اظهار داشت : کلاهبردار با اعتراف 
به جرم خود اذعان کرد؛ با ترفند های متقلبانه و با عنوان 
اینکه دارای نمایندگی مجاز خودرو می باشد و به صورت 
برای  سواری  خودروی  تهیه  به  قادر  مدت  بلند  اقساط 

شهروندان است از همشهریان کلاهبرداری می کرد. 
جانشین انتظامی لرستان با اشاره به اینکه مالباختگان 
شناسایی شده اند ، خاطر نشان کرد : از متهم تا کنون 44 
فقره کلاهبرداری به ارزش 25 میلیارد ریال کشف شده 

است. 
با  اینکه پلیس لرستان  با بیان  سرهنگ احمدی تبار 
به  کرد،  خواهد  برخورد  شدت  به  متخلفان  و  مجرمان 

شهروندان توصیه کرد: فریب افراد سودجو و کلاهبردار را 
نخورند و در صورت مشاهده اینگونه موارد بلافاصله به پلیس 

اطلاع دهند. 

طی روزهای عاشورا و تاسوعای حسینی

اورژانس قم 592 ماموریت انجام داد 

بر اثر مصرف غذای نذری مشکوک اتفاق افتاد 

مرگ همسر و مادر زن پزشک خیر تبریزی 

جانشین فرماندهی انتظامی استان لرستان  اعلام کرد

دستگیری کلاهبردار 25 میلیاردی در خرم آباد 

پشت پرده حجم انبوه پرونده های قضایی چیست؟

ضرورت تقویت حوزه پیشگیری
کثرت و تعدد پرونده های قضایی و عدم تناسب آن با تعداد قضات و 
نیروی انسانی فعال در دستگاه قضا ،از جدی ترین چالش ها و معضلات 

قوه قضائیه کشور به شمار می رود.
بر اساس آمار و اعداد و ارقام منتشر شده ،هر قاضی بصورت میانگین 
و متوسط در سال،یک هزار و 500 پرونده قضایی را مطالعه و بررسی 
می کند.بدون تردید امر قضاوت و احقاق حق،یکی از مشاغل بسیار 
سخت،پیچیده و دشوار به شمار می رود که حصول قضاوتی دقیق در 
آن مستلزم تامین مولفه های خاص به خود است.در حال حاضر یکی از 
چالش ها و معضلات اصلی دستگاه قضا به عدم تناسب تعداد قضات و 
حجم انبوه پرونده ها معطوف می شود.به تعبیر دیگر،هر آنچه کثرت و 
حجم پرونده ها بر دوش قضات سنگین تر شود به همان میزان فرسودگی 
و بی انگیزگی برای فعالیت در چنین عرصه حساس و خطیری تشدید 
می شود.با یک بررسی اجمالی و با احتساب تعداد روزهای تعطیل در 
تقویم رسمی کشور،هر قاضی در روز باید قریب به 6 پرونده را مطالعه 
و بررسی قرار دهد و در این عرصه،بسیاری از قضات، تلاش می کنند با 
بردن پرونده به منازل خویش،کمبود و محدودیت زمانی برای رسیدگی 
به اوراق پرونده ها را جبران کنند.برخی کارشناسان معتقدند برای داشتن 
قضاوتی دقیق،هر قاضی باید روزی یک پرونده را مطالعه و بررسی کند 
و در شرایطی که قوه قضائیه با 15 میلیون پرونده مواجه است،وضعیت 
موجود علاوه بر تسریع فرسودگی قضات،روند اطلاله دادرسی را بیش از 

پیش تشدید می کند.
نیاز قوه قضائیه به جذب نیروی انسانی

 در دو بخش اداری و قضاوت
بر اساس آنچه حجت الاسلام علیرضا امینی ،معاون منابع انسانی قوه 
قضائیه،عنوان کرده،رسیدن به شرایط مطلوب، مستلزم جذب نیروی 
انسانی در دو بخش اداری و قضاوت است زیرا کادر اداری دستگاه قضا 
در دادگستری یا دادسراها به مثابه بازوان قضات در تسریع انجام امور 

عمل می کنند.
پشت پرده حجم انبوه پرونده های قضایی

اگرچه کمبود نیرو و حجم انبوه پرونده های قضایی،شرایط سختی 
را برای قضات ایجاد کرده که بسیار طاقت فرسا و سخت و دشوار 
است،اما نگاه کارشناسانه ایجاب می کند تا با تامل هر چه بیشتر،عوامل 
موثر در تشدید و ازدیاد پرونده ها مورد بررسی قرار گیرد. کیومرث 
شرافتی،جامعه شناس و آسیب شناس مسائل اجتماعی در گفت و 
گو با  ی باشگاه خبرنگاران جوان،حجم انبوه تشکیل پرونده و میزان 
ورودی آن به مراجع قضایی کشور را معلول عوامل و نارسایی های دیگر 
قلمداد می کند.وی افزود:ریشه بسیاری از ناهنجاری ها،بزهکاری ها و 
انحرافات به مشکلات مالی،اقتصادی و مسائل مرتبط با محدودیت های 
مرتبط با اشتغال باز می گردد.جامعه شناس و آسیب شناس مسائل 
اجتماعی عنوان کرد:به واقع برای غلبه و مهار چنین حجم انبوهی از 

ورودیِ پرونده ها،باید بنیه اقتصادی جامعه و شرایط اقتصادی مردم 
بهبود یابد در غیر این صورت حجم فزاینده و روز افزون شکایات در 
سایه مشکلات ریز و درشت اقتصادی دور از ذهن نخواهد بود. شرافتی 
گفت:نقش دولتمردان در کاهش آمار جرایم بسیار موثر است و در صورت 
اتخاذ تدابیر هوشمندانه،موثر و کارآمد بخش قابل توجهی از شکایات،بزه 
ها و ناهنجاری ها کاهش می یابد و طبیعتا در چنین شرایطی علاوه 
بر دقت نظر هر چه بیشتر قضات در مطالعه پرونده ها،فشار کاری و 
فرسودگی که آنها را تهدید می کند نیز به حداقل ممکن کاهش می 
یابد.وی افزود:یقینا دستگاه قضایی موظف نیست نسبت به ساماندهی 
شرایط اقتصادی)جز در مواردی که فعل مجرمانه ای واقع می شود(  
ورود کند و اساسا در شرح وظایف این نهاد چنین موردی لحاظ نشده 
و این دولت و دستگاه های ذیربط اقتصادی هستند که باید با تلاش 
مجدانه و شبانه روزی،نارسایی ها و کاستی های حوزه اقتصادی را به 

حداقل ممکن کاهش دهند.
*لزوم بازبینی در قوانین احساس می شود

مصطفی ملک دار،دانش آموخته رشته حقوق  نیز در گفت و گو با  
باشگاه خبرنگاران جوان ، عنوان کرد:یکی از دلایل اصلی تشکیل پرونده 
های متعدد  در مراجع قضایی به نواقصی باز می گردد که در برخی 
از قوانین وجود دارد و باید بصورت ویژه با بازبینی در آن،شرایط فعلیِ 
دستگاه قضا در تشکیل و ورودی فزاینده و کثیر پرونده های قضایی 

بهبود یابد. وی افزود:قوانین مرتبط با حوزه چک از نمونه های آن به 
شمار می رود و با عنایت به 6 میلیون چک برگشتی که در سال ثبت 
شده،تشکیل پرونده برای یک ششم از این میزان چک برگشتی،به 
تنهایی می تواند بر حجم انبوه تشکیل پرونده در مراجع قضایی بیفزاید.

تقویت حوزه پیشگیری،اجتناب ناپذیر به نظر می رسد
معصومه کارپرداز،کارشناس و دانش آموخته رشته حقوق  نیز ،با اشاره 
به نقش موثر پیشگیری در مهار و کنترل آسیب ها و ناهنجاری های 
اجتماعی عنوان کرد: متاسفانه در بخش پیشگیری آنچنان که باید موفق 
عمل نکرده ایم و می طلبد با برنامه ریزی مدون،اصولی و کارشناسی 
شده،بستر و زمینه شکل گیری جرم و بزه به حداقل ممکن محدود شود. 
وی افزود:در بسیاری از کشورهای توسعه یافته،بر این عنصر تمرکز و 
دقت نظر بسیاری را لحاظ می کنند زیرا به درستی معتقدند هزینه این 
امر به مراتب کمتر از اقدامات جبرانی و ترمیمی است. کارپرداز گفت:در 
پایان ذکر این نکته ضروری به نظر می رسد که کاهش حجم ورودی 
پرونده ها به دستگاه قضایی مستلزم همیاری و  همگرایی دیگر دستگاه 
ها و نهادهای فعال در جامعه است و نمی توان به تنهایی از دستگاه 
قضا انتظار داشت ورودی پرونده ها  را کنترل و مهار کند زیرا لازمه 
چنین امری،به عواملی همچون توسعه فرصت های شغلی،بهبود وضعیت 
اقتصادی و آموزش و فرهنگ سازی معطوف می شود که هر یک به مثابه 

حلقه ای از زنجیره های متصل به هم نقش آفرینی می کنند.
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نکــته

هیئت نظارت بر نمایندگان مجلس وجهی از قانون است که به 
نمایندگان رخصت می دهد خود قاضی و حتی شاکی تخلفات اهالی 

مجالس باشند.
نمایندگان مجلس زیر ذره بین خودشان؛ این خواسته ای بود که 
با تصویب طرح نظارت مجلس بر رفتار نمایندگان، تبدیل به ماده 
قانونی در آیین نامه داخلی مجلس شد. قانونی که همچون شمشیر 
دو دم برای نمایندگان مجلس عمل می کند، از یک سو میتواند 
موجب محدود کردن و از سویی نیز راهی برای افزایش مصونیت 

قضایی نمایندگان باشد.
بر اساس  قانون نظارت مجلس بر رفتار نمایندگان، اهالی خانه 
ملت پس از تشکیل هیئتی، میتوانند کار نظارت بر خودشان را  آغاز 
کنند. این هیئت میتواند مواردی همچون  سوءاستفاده و تخلف مالی 
یا اخلاقی نماینده و درآمدها و هزینه های غیرمتعارف، رفتار خلاف 
شئون، اعمال خلاف امنیت ملی کشور، اعمال مجرمانه و همچنین 
گزارش های هیئت رئیسه درباره غیبت،  تاخیر و بی نظمی نماینده 

را مورد بررسی قرار دهد.
گرچه قانون نظارت بر رفتار نمایندگان ریشه در مجلس هشتم و 
سال 89 دارد اما اصل بحث نظارت بر نمایندگان مجلس موضوعی 
بود که در دیدار نمایندگان مجلس با رهبر انقلاب از سوی ایشان 
طرح شد و به فاصله کوتاهی طرحی توسط احمد توکلی در این 
زمینه ارائه شد. طرحی که گفته می شد خلاصه شده طرح نظارت بر 
نمایندگان در مجلس هفتم بود و با اصلاحاتی به عنوان »طرح نظارت 
بر نمایندگان« به مجلس ارائه شد و در نهایت بعد از بررسی و تصویب 
در کمیسیون اصل نود در صحن علنی بهارستان دو فوریتش »رد« 
شد تا به صورت عادی بررسی شود، طرحی درمورد الزامات رفتاری 

نمایندگان و بازخواست کردن آنها.
البته نظارت بر نمایندگان مجلس در حالی در آن سال ها کلید 
خورد و اکنون نیز در حال اجرا است که مطابق  اصل 86 قانون 
اساسی جمهوری اسلامی و نیز براساس ماده 75 آیین نامه داخلی 
مجلس، نمایندگان از مصونیت قضایی برخوردارند و تعقیب کیفری 
نمی شوند. نگاه قانونی که وقتی در کنار قانون نظارت مجلس بر 
رفتار نمایندگان قرار می گیرد از نظر برخی راهی برای محدود کردن 
اظهار نظرها و از نظر گروهی نیز اقدامی برای قرار گرفتن پرونده های 
نمایندگان زیر چتر حمایتی مجلس است والبته هستند کسانی که 
معتقدند مجلس به عنوان یکی از قوای مهم کشور نیازمند نظارت 

از درون است.
خود نظارتی مجلس؛ مصونیت یا محدودیت؟

در همان ابتدای امر این طرح با اما و اگرهایی مواجه شد. موافقانی 
همچون موسی قربانی از نماینده های مجلس هشتم که معتقد بود 
»نحوه رسیدگی به پرونده یک وزیر یا معاون یا نماینده مجلس از 
نظر آئین دادرسی با یک فردعادی متفاوت است؛ اما هرگز این افراد 
مصونیت قضایی ندارند. از نظر اداری در قوه مجریه؛ همه دستگاه 
ها هیات های رسیدگی به تخلفات اداری دارند. در قسمت اداری 
قوه قضاییه هم هیات رسیدگی به تخلفات اداری وجود دارد که به 
تخلفات اداری کارکنان رسیدگی می کند و دادگاه انتظامی قضات هم 
به تخلفات انتظامی قضات میرسد. در نیروهای مسلح هم رسیدگی 
به تخلفات نظامی وانتظامی در دستور کار قرار دارد؛ اما  متاسفانه 
در مجلس نهادی برای رسیدگی به تخلفات اعضاء قوه مقننه وجود 

نداشت.«
در کنار این قبیل موافقان، مردانی از بدنه مجلس نیز در جایگاه 
مخالف این طرح لب به سخن گشوده بودند. برخی همچون علی 
مطهری این طرح را  راهی برای ساکت کردن منتقدان میدانستند. 
مطهری در دوران بررسی این طرح در مجلس هشتم گفته بود: »این 
طرح را اشاعه دهنده منکر و باعث اختلال و درگیری در مجلس 

و همچنین منجر به خبرچینی و تلاش حذف مخالفان و تسویه 
حسابهای سیاسی می شود. عباراتی همچون »گزارشهای واصله 
درباره اعمال خلاف امنیت کشور« قابل سوء برداشت است و می 
تواند حتی شامل انتقاد از رئیس جمهور هم بشود که مخالف حریت 
نمایندگان است.« البته تنها این نمایندگان نبودند که در زمین 
مخالفان این طرح بازی کردند، بلکه برخی از بیرون مجلس نیز طرح 
نظارت بر رفتار نمایندگان را عاملی برای »تافته جدا بافته« کردن، 

نمایندگان می دانستند.
عده ای از مخالفان نیز این قانون را راهی برای مصونیت بیشتر 
قانون  این  براساس  آنکه  کردند، چه  معرفی  نمایندگان مجلس 
نمایندگان در مقام ایفای وظایف نمایندگی موضوع اصل 86 قانون 
اساسی و ماده 75 آئین نامه داخلی مجلس قابل تعقیب کیفری 
نیستند و در سایر موارد، احضار نماینده توسط مقامات قضایی از 
طریق هیات نظارت صورت می گیرد و چنانچه رسیدگی قضایی 

مستلزم بازداشت نماینده باشد باید به تایید هیات نظارت برسد.
با وجود تمام موافقت و مخالفت های نظارت نمایندگان بر 
خودشان، سرانجام »برد« با نمایندگان خواهان نظارت درونی مجلس 

همراه شد و این طرح در سال 91 به تصویب و برای اجرا ابلاغ شد.
اما ابلاغ به دولت دهم، نشان داد که دامنه پرحاشیه این طرح در 
روند قانونی شدن و اجرا نیز گسترده شده است و حاشیه ها به این 
زودی پایان نمی یابد. چه آنکه احمدی نژاد در اولین قدم، قلم به دست 
گرفت و نامه ای اعتراض آمیز خطاب به آیت الله محمود هاشمی 
شاهرودی رییس هیات عالی حل اختلاف و تنظیم روابط قوا نسبت 
به این مصوبه مجلس نوشت و از ابلاغ این قانون سر باز زد؛ اما سرانجام 
بعد از گذشت چند روز، امضای رئیس جمهور »پای« این قانون ثبت 

و قانون نظارت مجلس بر رفتار نمایندگان لازم الاجرا شد.
شمشیر دو دم هیئت نظارت برای نمایندگان؛ حامی یا 

ناهی؟
هر چند قانونی شدن نظارت بر رفتار نمایندگان، قرار بود راهی 
نو در مسیر خود نظارتی پیش روی نمایندگان مجلس بگذارد اما 
این خواسته آنچنان که باید در نقطه شروع به کارش یعنی مجلس 
نهم جلوه گری نکرد و بیشتر به دستاویزی برای واکنش سیاسی به 
نطق و اظهار نظر نمایندگان تبدیل شد. اتفاقی که سر دراز دارد و در 

مجلس دهم نیز چندان تغییر ماهیت نداده است، چنانکه سخنگوی 
هیئت نظارت در این رابطه به خبرآنلاین می گوید: »بیشترین پرونده 
ها در مورد اظهار نظر نمایندگان است که برخی می آیند و می گویند 
فلانی به ما توهین کرده است. این افراد می روند دادگاه و شکایت 
می کنند. دادگاه نیز برای بررسی پرونده را  به هیئت نظارت می 
فرستد تا ما ببینیم که این گفته ها در راستای وظایف نمایندگی 

بوده است یا خیر.«
اما اولین قدرت نمایی هیئت نظارت در داستان نطق علی مطهری 
ظهور کرد. مطهری همان نماینده ای که با نظارت مستقیم مجلس 
بر رفتارنمایندگان مخالف بود اما در همان اولین سال های اجرای 
این قانون در مجلس نهم، طعم چتر حمایتی قانون نظارت بر رفتار 
نمایندگان را چشید. اواخر سال 92 بود که علی مطهری در نطق 
پیش از دستور خود، به انتقاد از قوه قضاییه و رفتار این قوه پرداخت، 
نطقی که موجب احضار او به دادگاه شد؛ اما هیئت نظارت در این 
زمان همچون فرشته ای نجات بخش ظهور کرد و با وارد ندانستن 
شکایت قوه قضائیه از مطهری اعلام کرد که سخنان او در راستای 

وظایف نمایندگیش بوده است.
اما در هیئت نظارت برای مطهری همیشه بر یک پاشنه نچرخید 
و همانطور که روزی در مجلس نهم راه حلی برای خلاصی مطهری 
از یک شکایت شد، روزگاری در مجلس دهم به دستاویزی برای عده 
ای از نمایندگان برای اعتراض به نطق مطهری در مورد فایل صوتی 
منسوب آیت الله منتظری مبدل شد. اعتراضی که با شکایت چند 
نماینده راهی هیئت نظارت شد تا روی دیگر سکه این نوع نظارت که 

همان محدود کردن نمایندگان بود را نشان دهد.
از جمله جدیدترین پرونده هایی که در مجلس دهم، راهی هیئت 
نظارت شد، به نام نادر قاضی پور نماینده مردم ارومیه مهر و موم شده 
است. درگیری فیزیکی این نماینده مجلس با خبرنگار روزنامه ایران 
موضوعی بود که واکنش مجلس و اهالی رسانه را در پی داشت و 
سرانجام با شکایت خبرنگار روزنامه ایران، پرونده برای بررسی راهی 
هیئت نظارت شد تا نمایندگان حاضر در این هیئت بالاخره در رابطه 

با شکایتی به جز اظهار نظر نماینده، تصمیم بگیرند.
جمالی سخنگوی هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان در رابطه با 
پرونده شکایت از قاضی پور و علی مطهری به خبرآنلاین  گفت: آقای 

قاضی پور شاکی خصوصی دارد که آقای بداغی روزنامه نگار روزنامه 
ایران است و پس از تعطیلی مجلس این موضوع بررسی می شود. 
موضوع آقای مطهری هم مربوط به ماده 26 آیین نامه داخلی 
مجلس- شکایت نمایندگان از هیئت رئیسه- است اما آقای لاریجانی 
این پرونده به هیئت نظارت فرستادند. شکایت از علی مطهری در 

نوبت هست و هنوز نوبتش نشده است.
در کنار این پرونده ها، بودند و هستند پرونده های دیگری که بنا 
بر گفته علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات به خبرآنلاین »به دلیل 
محرمانه بودن تمام مذاکرات امکان بیان آنها وجود ندارد.« در واقع 
محرمانه بودن روند بررسی شکایت در هیئت نظارت چنان امر مهمی 
تلقی میشود که خواسته یا ناخواسته بر سئوالات و عمل ابهام آمیز این 

هیئت بیش از پیش می افزاید.
شکایت دولتی ها از مجلسی ها

روال ارسال شکایت به هیئت نظارت همیشه از صحن یا لابی 
 های مجلس شروع نشده اند، گاهی بوده اند پرونده هایی که جرقه 
اولیه شان از سوی قوه مجریه با اشاره به اظهارات نمایندگان مجلس 

زده شده است.
شکایت حمید بقایی و محمدرضا رحیمی معاونان دولت احمدی 
نژاد از نمایندگان مجلس، جز چندین پرونده مجلس نهم بوده اند که 
در مجلس دهم مورد بررسی قرار گرفتند. براساس بررسی های هیئت 
نظارت شکایت این دو چهره دولت احمدی نژاد از نمایندگان به دلیل 
آنکه اظهارات بیان شده در راستای وظایف نمایندگی بود، وارد دانسته 
نشد. البته این قبیل شکایت در دولت یازدهم نیز رویت شده است، 
چه آنکه پس از اظهار نظرهای یک نماینده مجلس دهم در رابطه با 
حسین فریدون، شکایتی از جانب برادر رئیس جمهور راهی هیئت 

نظارت شد تا مورد بررسی قرار گیرد.
اما این شکایت ها تنها بخشی از مجموع 121 پرونده دوره نهم و 
دهم مجلس بوده اند. پرونده هایی که محمدجواد جمالی سخنگوی 
هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس در گفت و گو با خبرآنلاین  
در رابطه با آنها گفت: از 111 پرونده ای برای مجلس نهم بوده است، 
100 مورد در همان دوران بررسی شد و 11 مورد به این دوره رسیده 
است. همچنین از ابتدای شروع به کار مجلس دهم نیز 10 شکایت 

جدید راهی هئیت نظارت شده است.
وی بدون آنکه نامی از فردی ببرد، افزود: یکی از پرونده ها که 
مربوط به مجلس قبل بوده است صحبت های یک نماینده در مورد 
دیگری است که جز وظایف نمایندگی به حساب نمی آید و شکایت 
وارد دانسته شد. باید بدانیم که هر فردی میتواند از نمایندگان شکایت 
کند. هرکسی که احساس کند که نماینده ای در حق آنها اجحاف 
کرده است، می تواند به شعبه دادگاهی رفته و شکایت کند تا پرونده 
برای بررسی به دست هیئت نظارت برسد. خوانش روایت های 
مختلف از هیئت نظارت، این نکته را گوشزد میکند که در واقع هیئت 
نظارت به شمشیر دو دمی برای اهالی مجلس تبدیل شده است، 
شمشیری که از یک سو به عنوان مرجع انحصاری رسیدگی شکایت 
از نمایندگان، در نقش حامی از غلاف بیرون می آید و از سویی 
دیگر برای کوتاه کردن زبان منتقدان به ابزاری در دست بهارستان 
نشین ها مبدل می شود. شمشیری که با پیچیده شدن در صندوقچه 

محرمانه ها و سری ها چندان مجال ظهور و بروز نیافته است.
شاید از همین روست که فردی مثل پزشکیان معتقد است 
»قانونی که نوشتیم قانون جامع و شاملی نیست. واقعاً تنها نامش 
نظارت است و چیزی از نظارت از این قانون در نمی آید. نظارت یعنی 
برنامه را بدانید و طرف می داند چه باید بکند و شما می دانید چه 
چیزی را باید ببینید. نه این که اگر شکایتی شد به جای این که قوه 
قضائیه رسیدگی کند اول مجلس رسیدگی کند. به نظر من هم این 

قانونی جامع و شامل نیست.«

نایب رییس مجلس اگرچه می گوید مداحان هم مانند 
سایر اقشار جامعه حق اظهارنظر درباره مسائل سیاسی روز 
را دارند و حتی ارائه لیست جداگانه مداحان در انتخابات 
را بلامانع می داند، اما معتقد است ورود مداحان به مسائل 
سیاسی که پیوند مستقیم با کسب قدرت دارد، ممکن است 

از میزان تاثیرگذاری آنها بکاهد.
مداحان در سال های اخیر نقش پررنگ و جنجالی در 
مسائل سیاسی روز داشته اند. نقشی که مخالفان و موافقانی 
و  دارد  مذهبی  ذات  منبر،  که  باورند  این  بر  عده ای  دارد. 
استفاده سیاسی از آن، سوءاستفاده از عرق و ارادت مذهبی 
پامنبری هاست ولی برخی دیگر معتقدند نمی توان سیاست 
را از مدح و مرثیه گویی برای ائمه جدا کرد و به اعتقاد آنان، 
این دو رابطه ای تنگاتنگ با یکدیگر دارند. علی مطهری اما 
رویکرد میانه ای دارد. او ضمن آنکه می گوید نمی توان حق 
ورود به مسائل سیاسی را از مداحان سلب کرد، معتقد است 

»مداحان نباید ابزار دست گروه های سیاسی واقع شوند.«
نایب رییس مجلس حتی به مداحان حق استفاده از نفوذ 
خود به منظور تغییر نگاه سیاسی طرفدارانشان را نیز می دهد 

و حتی حق ارائه لیست مجزا برای انتخابات را.
وی در ضمن همین بحث، بر این مطلب که منبر " بیشتر 
رسانه اصولگرایان شده است و شبکه های اجتماعی " بیشتر 
رسانه اصلاح طلبان، مهر تأیید می زند. مشروح گفت وگوی 
خبرگزاری خانه ملت با علی مطهری درباره سیاسی شدن 

مراسم مذهبی و مجالس عزاداری در ادامه می آید:

و مجالس مذهبی   سیاسی شدن هیأت های عزاداری 
یکی از مسائل مهمی است که به آن نقد وارد می شود. به نظر 
شما این امر مصداق »استفاده بهینه از ظرفیت منبر است« یا 

»سوءاستفاده«؟
ما نمی توانیم بگوییم مداحان حق ورود به مسائل سیاسی و ارتباط 
دادن موضوع مداحی با مسائل روز را ندارند. مهم این است که مداحان 
ابزار دست گروه های سیاسی واقع نشوند و استقلال خودشان را حفظ 
کنند. مداحان هم مانند سایر اقشار جامعه حق دارند درباره مسائل 
سیاسی روز اظهارنظر کنند و از نفوذ خود در برخی اقشار جامعه 
استفاده کنند؛ منتهی مهم این است که موضع آنها درست است یا 
نه و کارشان برای خداست یا برای هواهای نفسانی. تشخیص این 

امور با مردم است.

وابستگی فکری مداحان به جریان های سیاسی خاص 
قابل انکار نیست و آنها هم ابایی از این موضوع ندارند. نظر 
شما درباره طرح این وابستگی سیاسی در مجالسی که ذات 

مذهبی دارند، چیست؟
اگر مداحی بلندگوی یک گروه سیاسی شود از میزان تاثیرگذاری 
او کاسته می شود. هدف از مدیحه سرایی و زنده نگاه داشتن واقعه 
کربلا و مصائب اهل بیت پیامبر )ص( که توسط ائمه اطهار )ع( توصیه 
شده است، ابلاغ پیام حادثه کربلا و احیای اسلام راستین و نخستین 
است. طبعاً وسیله قرار دادن واقعه کربلا برای رسیدن به هدف های 
سیاسی و اجتماعی فردی و گروهی خلاف منظور اولیای دین است.

مداحان در سال های اخیر این قدرت و نفوذ را در میان 
طرفداران خود داشته اند که توانسته اند تجمعاتی را علیه فرد، 
فکر یا نهادی شکل دهند. آیا این امر در چارچوب قانون قابل 

تعریف است؟   
نمی توان مداحان را از ورود در کارهایی که به عقیده آنها درست 

است و باید اقدام کرد، منع کرد. رشد فکری و اجتماعی مخاطبان آنها 
باید به میزانی باشد که مواردی را که مداحی احیاناً ابزار دست یک 
گروه سیاسی واقع شده است، تشخیص دهند و گمراه نشوند؛ و الا 
مادام که مداحی از روی عقیده و با حسن نیت دست به یک اقدام 
سیاسی یا اجتماعی می زند، نمی توان او را نکوهش کرد. اکثر آنها از 
روی عقیده کار می کنند منتها گاهی اطلاعات آنها ناقص است و 

گاهی هم ابزار دست افراد و گروه های سیاسی واقع می شوند.
کاهش میزان تاثیرگذاری مداحان در صورت ورود به مسائل 

سیاسی که پیوند مستقیم با کسب قدرت دارد

در آستانه مسائل سیاسی مهم داخلی همچون انتخابات، 
بازار بحث سیاسی در منبرها و مجالس مذهبی داغ می شود؛ 
گاه حتی شاهد ارائه لیست جداگانه مداحان در انتخاباتی نظیر 

مجلس بوده ایم. نظر شما درباره چنین اقداماتی چیست؟ 
با توجه به صحبت های قبلی ام ارائه لیست جداگانه مداحان در 
یک انتخابات از نظر من مانعی ندارد؛ منتهی ورود مداحان به مسائل 

سیاسی که پیوند مستقیم با کسب قدرت دارد، ممکن است از میزان 
تاثیرگذاری آنها بکاهد.

به نظر می رسد جریان اصولگرا از منبر به عنوان یک 
رسانه سنتی بهره گیری می کند که می تواند از طریق آن، قشر 
متدین و مذهبی جامعه را با خود همراه کند. عملکرد جریان 
اصلاح طلب را در استفاده از ظرفیت مجالس مذهبی و منبرها 

تا چه حد موفق می دانید؟
از آنجا که مناصب امامت جمعه و امامت جماعات کمتر در دست 
روحانیون اصلاح طلب است، طبعاً آنها در این زمینه و ایجاد ارتباط با 
توده متدین و مسجدی توفیق کمتری دارند و باید این نقص خود را 

برطرف کنند. البته اگر طرف مقابل به آنها میدان بدهد.

جریان  که  حال  که  کرد  استنباط  چنین  می توان  آیا 
اصلاح طلب امکان بهره برداری از مجالس مذهبی و برگزاری 
اجتماعی  پیام رسان  شبکه های  ظرفیت  از  ندارد،  را  آنها 
همچون تلگرام، اینستاگرام، توییتر و... استفاده می کند تا 

کمبود رسانه ای خود را بدین وسیله پوشش دهد؟
بله حرف درستی است؛ هرچند که طرف مقابل هم از این امکانات 
استفاده می کند. این هم راه موثری است و از این طریق می توان با همه 
اقشار جامعه اعم از قشر متدین و قشر سهل انگار در مورد مذهب ارتباط 
برقرار کرد و پیام ها را رساند و بر جامعه تاثیر فکری و تربیتی و دینی 
گذاشت. البته تاثیر منبر و خطابه که در تاریخ شیعه سابقه طولانی دارد 

و با حادثه کربلا هم مرتبط است، تاثیر ویژه دیگری است.

درخصوص کیفیت کار مداحان چه نظری دارید؟
به نظر من مداحان باید از مراجع رسمی یعنی مراجع مرتبط با 
روحانیت مجوز کار بگیرند. حتما باید دوره های آموزشی را طی کنند 
و برای کار خود مجوز داشته باشند. اینطور نباشد که در هر مسجدی 
و هر محفلی، هر کس که دلش خواست پشت بلندگو قرار گیرد و 
شروع کند به نوحه خواندن و گاهی هم با آهنگ های سخیف مناسب 
با مجالس لهو و لعب. مطلب دیگر اینکه حجم برنامه های مداحی در 
کشور بیش از اندازه لازم است و مداحی تا حد زیادی جای سخنرانی 
و تحلیل وقایع و بیان معارف اسلامی را گرفته است و به همین جهت 
تاثیر بسیاری از مجالس مذهبی ما کم شده و کمتر اثر آن را در رفتار 
و کردار مردم می بینیم، چون بیشتر به پوسته و ظاهر پرداخته ایم و از 

هسته و محتوای اسلام غافل مانده ایم.

خود نظارتی مجلس؛ مصونیت همراه با محدودیت

شمشیر دو دم هیئت نظارت بر نمایندگان؛ حامی یا ناهی؟

علی مطهری:

مداحان ابزار دست گروه های سیاسی نشوند

چهره های جدیدی که فقط پُز اصلاح طلبی می دهند

چالش چپ گراها
 با نوآمدگان به سیاست

 اگر اصولگرایان مجلس دهم در تلاش برای حفظ نیروهایشان و ممانعت از پیوستن شان 
به فراکسیون مستقلین هستند، فراکسیون امید مجلس که برچسب اصلاح طلبی خورده 

است، در یک ابهام به سر می برد »اعضای فراکسیون اصلاح طلب واقعی هستند؟«
اوضاع در جناح اصلاح طلبان این روزها متفاوت شده با آنچه که در برون داد رسانه ای 
آنها دیده می شود. این خفای درونی و بروز بیرونی البته در جایی مانند پارلمان اکنون بیش 
از هر جای دیگری نگاه ها را به خود جلب کرده؛ سوال این است »آنهمه دل آشوبگی که با 
صدای بلند به گوش همه رسانده شده حالا چرا آرام گرفته و هیچ خبری از اصلاح طلبی در 
بهارستان نیست؟« قبل از ورود به بحث حتما باید تکلیف یک سوال دیگر را مشخص کرد 
»آیا منظور از اصلاح طلبی در پارلمان، »دگر« بودن و تولید اپوزیسیون از پارلمانتاریست 

هاست؟« پاسخ این سوال حتما منفی است.
مبنای تحلیل پیش رو، خاصه آنجا که درباره اصلاح طلبی بحث می شود با »دگر« 
بودن و »هم صدایی« با اپوزیسیون زمین تا آسمان توفیر دارد. اینجا اصلاح طلبی به 
معنای تلاش برای رفرم و شعارهایی است که قبل از انتخابات توسط این طیف سیاسی 
داده شد. ساده تر بگوییم؛ همه بحث بر سر همان سخنانی است که اصلاح طلبان در 
انتخابات مجلس سر دادند، البته بدون قضاوت درباره درستی و نادرستی آن شعارها. به 
یک معنا سخن اینجا بر سر این گزاره شکل می گیرد که چرا اصلاح طلبان درون پارلمان 
شباهتی به اصلاح طلبان بیرون پارلمان ندارند. آیا تئوری و تاکتیک »نو« شدن، پوستی 
از اصلاح طلبان انداخته که قامت آنها را بی شباهت ترین شکل به صورت روزهای قبل 
از اسفند 94 کرده است؟ آیا همان سندروم شورای شهر است که آنها را در پارلمان هم 

به این روزگار دچار کرده است؟ 

این متهم، مجرم نیست...
دیگر عادی شده؛ همه کاسه و کوزه ها را بر سر عارف می شکنند. می گویند او چندان 
همچسبی و قرابتی با اصلاح طلبی در مقام عمل ندارد. عارف را محافظه کاری می دانند 
که خود را با شرایط موجود وفق داده و حرف نزدن و سکوت را همراه کرده با فقدان تحرک 
سیاسی. می گویند تنها در حوزه نظر گاهی اکتیو است و البته هیچگاه نخواسته که یک 
همپوشانی میان نظر و عمل پدید آورد. نخواسته که عامل تحرک و فعالیت باشد برای 

فراکسیونی که رییسش شده است.
این ها را مخالفانش با صدای بلند می گویند؛ نکته اما این است که هر بلندی صدا مبنای 
درستی صدا نیست. بی پیرایه بگوییم محمدرضا عارف یا متهم این وضع اصلاح طلبان 
نیست یا اگر هم باشد نمی توان او را در صف اول متهمان نشاند. اشکال در جای دیگری 

قابل رویت است؛ کنکاش کنیم به خوبی آن را خواهیم یافت.

گام های اصلاح طلبانه از شورا تا مجلس
وقایع سال 88 برای اصلاح طلبان بسیار گران تمام شد. آنها از روزگار خوششان آنقدر 
دور شدند که کسی گمان نمی برد این زاویه نشینی تا سال های نزدیک به اتمام برسد. 
همین هم شد، همبستگی سیاسی میان آنان چنان آسیب دیده بود که ترمیمش برای 
بازگشت به عرصه قدرت رسمی آن هم با نسبتی که میانشان با حاکمیت شکل گرفته 
بود بسیار سخت و حتی ناممکن به نظر می رسید. »زمان«؛ آنها به این فاکتور نیاز داشتند، 

راه دیگری نبود.
ناگهان یک انتخابات به یاری آن ها آمد. پارلمان شهری که رقیب یک بار از آن برای 
رسیدن به قدرت بهره ای حیاتی برده بود حالا مقابل آن ها هم قرار داشت. هدف این 
بود »باید روزگار خوش سابق را به امروز بکشانیم«. تلاش ها برای ترمیم همبستگی های 
آسیب دیده آغاز شد و اراده »هم پیوندی« عنصری برای کنار گذاشتن دلخوری های 

داخلی شان شد.
حالا اما یک مساله اصلی وجود داشت، چهره های شاخص قبلی، مجال سیاست ورزی 
نداشتند. آنها در سطح حاکمیت با چالش »عدم اعتماد« و در سطح اجتماع با چالش 
»ریسک شکست« مواجه بودند. تصمیمشان این شد؛ از »چهره های در راه« بهره می 
گیریم. آنها تاکتیک »نو شدن« را برگزیدند. به چهره های جدید مجوز رویت پذیری دادند 

تا برایشان جنبش ایجاد کنند.
همه »شهر« را نگرفتند اما گمانشان این بود که آنچنان کرسی دارند که شهردارشان را 
راهی ساختمان بهشت کنند. این سرخوشی اما عمر زیادی نداشت. »چهره های در راه« 
جدای از اینکه رسم سیاست نمی دانستند چندان هم اصلاح طلب نبودند. روز انتخاب 
شهردار همه چیز برای تصمیم سازان معلوم شد. نکته اما این بود که آنها راهی جز تاکتیک 
»نو، نو« نداشتند. باید از وضع حیات گیاهی به حیات نباتی سیاسی می رسیدند. شهرداری 

را دادند تا هزینه تاکتیک تازه شان را هم پرداخت کرده باشند.
همان زمان انتخابات ریاست جمهوری را هم داشتند، باز همان چالش های »عدم 
اعتماد«، »زمان« و »ریسک شکست« گریبانشان را گرفته بود. ریاست جمهوری را به 
اشتراک گذاشتند تا با حداقلی از عواید شراکت، صندلی هایی از پاستور را به دست آورند. 
همین هم شد؛ حالا آنها می خواستند »اعتماد سازی« با حاکمیت را درست در شرایطی 
که »زمان« هم سپری می شد آغاز کنند تا شاید بتوانند در روزگاری نه چندان دور با حضور 
شاخص تر در رقابتی دیگر حتی »ریسک شکست« را هم پذیرا شوند. انتخابات مجلس 

دقیقا همان موعد هدف گذاری شده بود.
ریزش آنها در مرحله تایید صلاحیت ها اگر چه که اصلاح طلبان را به ائتلافی با برخی 
اصولگرایان و جریان حامی دولت رساند اما هر چه بود چهره های قابل شماری از آنها راهی 
بهارستان شدند تا پارلمانتاریست شوند. آرزو بر آورده شد؛ راه بازگشت و حضور در قدرت 
رسمی حالا هموار بود. بر اساس فهرست منتشر شده اکنون اصلاح طلبان بخشی قابل 
توجهی از آرایش سیاسی مجلس دهم را شکل می دادند. به پارلمان که رسیدند شعاریشان 
یکی یکی مرور شد. »زمان« که گذشت خبری از تحقق آن حرف ها نشد. اتفاقات تازه هم 
که افتاد »بی عملی« بر جمعیت آنها توفیق یافت. برخی، بدبینانه می گویند سیر رفتار این 

اصلاح طلبان از حالت سینوسی به نزولی تغییر هم یافته است.
حالا تحلیگران در فضایی از رصد تحرکات این اصلاح طلبان در ماه های گذشته 
دنبال پاسخ این سوال می گردند که چرا این اصلاح طلبان پارلمنتاریست، اصلاح طلب 

نیستند.
چندان دور از واقعیت نیست که گفته شود اصلاح طلبان در فقر چهره های اصلاح 
طلب مجوزدار که یک دلیلش عدم زایش و رویش در سال های بعد از دوم خرداد است و 
دلیل مهم دیگرش ریزش های سال های منتهی به دهه نود به »چهره هایی تازه« متوسل 
شدند که از اصلاح طلبی تنها »پُز« آن را یدک می کشیدند. آن چهره های در راه که به 
یکباره مجوز رویت پذیری یافته بودند، نشدند آن چهره های آلترناتیوی شدند که انتظار 
تصیم سازانشان بود. فراکسیون امید که محل همنشینی این اصلاح طلبان شده است حالا 
بی رمق تر از همیشه، آشفتگی سامان خود را به نظاره نشسته است. انتقاد برخی این است 
که این ضعف از کادر رهبری فراکسیون نشات می گیرد حال آنکه تحلیل شرایط موجود به 
رصدگران مسایل سیاسی می گوید آنچه دقیقا رخ داده این است که پارلمانتاریست های 

اصلاح طلب چه با عارف و چه بی عارف، بروندادی بیش از این ندارند.
هر چه هست اکنون یک زمزمه، تصمیم سازان اصلاح طلب را می آزارد. آن زمزمه این 
است: »آنها که امروز سکوت کرده اند ممکن است روزی خودمختارانی شوند که یا برای 
لیدرهایشان پدیده گریز از مرکز را برجای می گذارند و به مستقل هایی با هویت تازه تبدیل 
می شوند یا حتی شاید کسانی از آنها چمدانشان را بسته به جایگاه جناح رقیب کوچ کنند.«

شاید منصفانه این باشد که بگوییم جز این پوست اندازی راهی برای تصمیم سازان 
جناح باقی نمانده بود؛ اما باید این را هم گفت: »صاحبان تصمیم در جناح رو دست خورده 

اند، این پارلمانتاریست ها اصلاح طلب نیستند!«

نه روحانی، احمدی نژاد است 
و نه علی جنتی، متکی!

آن زمان که منوچهر متکی به عنوان وزیر امور خارجه کشورمان در سفری خارجی و در 
حال رایزنی با مسئولان کشور سنگال بود احمدی نژاد، در غیاب او، او را عزل کرد!

این روزها شایعه عجیب استعفای علی جنتی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به طرز 
مشکوکی در شبکه های اجتماعی و برخی رسانه های دلواپس منتشر شده و علی رغم 

تکذیب سخنگوی ارشاد، بازهم ادامه یافته است.
نکته قابل تامل در خبری که منتشر شده، عدم حضور جنتی در روزهای ابتدای هفته در 
وزارت فرهنگ است؛ خبری که در کذب بودنش، تنها می توان به حضور جنتی در جلسه 

صبح دوشنبه هیات نظارت بر مطبوعات اشاره کرد.
یکی از اعضای هیات نظارت بر مطبوعات گفت: علی جنتی به شایعه استفعایش با 

لبخند واکنش نشان داد و جلسه را اداره کرد.
علی جنتی عصر دوشنبه عازم اندونزی شد تا در اجلاس وزرای مجمع جهانی فرهنگ 
شرکت کند با این حال، شایعات آنقدر بالا گرفت که امروز تسنیم با حسام الدین آشنا گفتگو 
کرده؛ او هم در پاسخی زیرکانه، هم خبرنگار را بی پاسخ نگذاشته و هم بی اطلاعی اش را 

به شیوه جالبی پاسخ داده است.
مشاور فرهنگی رئیس جمهور گفته است: استعفای وزیر ارشاد را نه تائید می کنم نه 
تکذیب. اگر استعفای آقای جنتی روی میز رئیس جمهور باشد، با شروع هفته آینده به این 

موضوع رسیدگی می شود.
این پاسخ زیرکانه یعنی اولا خبری از استعفا نیست و ثانیا در صورتی که برخی معتقدند 
جنتی استعفایش را تقدیم کرده! این استعفا باید بررسی شود! و همین نکته یعنی کابینه 

دولت روحانی فعلا قصد تغییر ندارد آنهم در فاصله کمتر از 7 ماه تا انتخابات.
نکته مهمتر در این قضیه، داستان سرایی رسانه هایی است که تجربه حضور احمدی 
نژاد در راس دولت مطلوبشان را برای این دولت تصور می کنند، آن زمان که منوچهر متکی 
به عنوان وزیر امور خارجه کشورمان در سفری خارجی و در حال رایزنی با مسئولان کشور 

سنگال بود و احمدی نژاد، در غیاب او، او را عزل کرد!
مساله خیلی ساده است؛ نه روحانی، احمدی نژاد است و نه جنتی، متکی!

»علی مطهرنیا« تحلیلگر مسایل بین المللی در گفت وگو با ایرنا، به تحلیل و ارزیابی 
همکاری های ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی پرداخت و اظهار کرد الزام های پیش 
روی 2 قطب اصلی گفت وگوهای هسته ای یعنی تهران و واشنگتن مانع شکنندگی برجام 

خواهد شد. مشروح گفت و گو را در ذیل بخوانید:
 مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی چند روز پیش در مصاحبه ای با 
خبرگزاری آلمان گفت که اجرای توافق برجام هنوز شکننده است. تحلیل و 

ارزیابی تان از این اظهارنظر چیست؟ 
آن چیزی که آمانو می گوید یک واقعیت گریز ناپذیر در حوزه ادبیات سیاسی است. تمام 
تعهدات در حوزه نظام بین الملل ناشی از متون پُرنوسان روابط بین الملل هستند. از این رو 
مساله ای که همواره در پرونده هسته ای مطرح بوده است، تعامل ایران و 1+5 با مرکزیت 
آمریکا و پنج قدرت بین المللی دیگر است که به تنهایی حداقل 50 درصد از قدرت جهان 
را در اختیار دارند. از طرف دیگر هنوز بین 2 بازیگر اصلی این بازی یعنی ایران و آمریکا 
دیوارهایی از بی اعتمادی وجود دارد و اصطکاک و درگیری در میان اراده این 2 بازیگر در 
کنش های منطقه ای و بین المللی دیده می شود. از این رو آمانو به این نکته اشاره می کند 
که پیمان و قاعده بین المللی که ناشی از اراده مشترک 6 کشور جهان با جمهوری اسلامی 
ایران است از شکنندگی برخوردار است. البته این مساله نباید موجب نگرانی باشد بلکه باید 

آن را به درستی مدیریت کرد.
به نظر شما مهمترین عاملی که آمانو را به بیان چنین اظهارنظری واداشته 

چیست؟ 
 ایران به تعهدات خود عمل کرده است، از این رو عمل و مسیر تحرکات ایران از سوی 
آمانو و دیگر مراجع بین المللی مورد تایید قرار گرفته و رسانه ها نیز به آن اذعان دارند. 
همچنین پس از حضور آقای روحانی در اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل متحد و گله 

مندی او از طرف مقابل، ما شاهد حرکت سریعتر آمریکا در راستای عمل به تعهداتش در 
برجام هستیم. در واقع سخنان آمانو بیشتر متوجه ایالات متحده آمریکا است. 

 چه دلیلی برای بیان این دیدگاه در شرایط زمانی کنونی وجود دارد؟ 
 آمانو روزهای آخر مسوولیت خود را می گذراند، از این رو تلاش می کند به عنوان یک 
مرجع رسمی چنان سخن بگوید که بتواند در پرونده کاری خود موضع گیری های عادلانه 
ای در ارتباط با موضوع های مهم بین المللی داشته باشد. از یک طرف آمانو اعتقاد دارد که 
دولت واشنگتن یعنی اوباما و تیم نئودموکرات او خواهان عملیاتی کردن برجام هستند. از 
طرفی دیگر آن ها زیر تاثیر فشارهای نئوکان ها در کنگره آمریکا هم قرار دارند که همین امر 
می تواند ایجادکننده بستر مناسبی برای عملیاتی شدن بسیاری از مسایل مندرج در برجام 
باشد. همچنین، بانک های بین المللی با وجود برداشته شدن تحریم های ایران خواستار 
تضمین های عینی تری از آمریکا هستند تا در صورت اصطکاک بیشتر بر سر مسایل دیگر 
با تهران، تحریم ها بازنگردد. در این میان اما واشنگتن حاضر به دادن این تضمین ها نیست. 
 با توجه به همکاری های ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی، شما موضع 

گیری این نهاد را طی ماه های گذشته چگونه ارزیابی می کنید؟ 
مواضع آژانس با توجه به دیپلماسی تعاملگرا و سازنده دولت روحانی بسیار واقع گرایانه 
تر شده و تا حدود زیادی از فشار قدرت ها و سازمان های بین المللی بر ایران کاسته است. 
ایران توانست در چارچوب دکترین تعامل سازنده و موثر در دولت روحانی تا حدود زیادی 
هزینه های ملی خود را برای دستیابی به انرژی هسته ای صلح آمیز کاهش بدهد. اگر ایران 
با رفتارهای پیشین حرکت می کرد امروز بسیاری از تندروی ها در فضای رسانه ای و در 

چارچوب رفتارهای عینی بازیگران دیگر متوجه تهران می شد. 
با توجه به تجربه تاریخی رفتارهای آمریکا که با فراز و فرودهای بسیار همراه 
است، شما چه پیش بینی درباره آینده برجام دارید. آیا امکان دارد که پایبندی 

ایران به برجام خاتمه یابد؟ 
هر یک از کشورهای ایران و آمریکا، اگر برجام را به انجام نرسانند باید جوابگوی دولت 
های 1+5 و بالاتر از آن افکار عمومی مردم جهان باشند. برجام میزی است که جهان آن 
را تضمین کرده، پس برهم زدن برجام هزینه های گزافی را برای برهم زننده آن به دنبال 
خواهد داشت. موضوع اصلی این است که هم اکنون 2 تفسیر متفاوت از برجام وجود دارد؛ 
تفسیری که در تهران معتقد است با امضای برجام همه مشکلات ایران حل می شود، در 
حالی که در آمریکا گفته می شود تنها تحریم های معطوف به بحث هسته ای است برداشته 
می شود. به نظر می رسد این 2 تعریف موسع و مضیق از برجام هم اکنون تاثیر خاص 

خودش را برجای گذاشته است. 

نتایج انتخابات آینده ریاست جمهوری آمریکا چه تاثیری بر برجام خواهد 
داشت؟ 

 ورود ترامپ به انتخابات و 2 قطبی شدن سیاست در واشنگتن طی ماه های گذشته 
تا حدود زیادی بر نگرانی ها افزوده است. علیرغم همه شعارهای ساختارشکنانه ترامپ اگر 
او رای بیاورد مجبور است در ساختار موجود آمریکا حرکت کند. برجام برای واشنگتن یک 
الزام بود و تهران را نیز به سمت مرزهای جبر در پذیرش برجام پیش برد اما باید این نکته 
را مدنظر قرار دهیم که آمریکایی ها یک الزام عملیاتی گریزناپذیر در رابطه با پذیرش برجام 
دارند. آمریکا با جبرهای درونی حاکم بر اقتصاد و روابطش با اتحادیه اروپا و دیگر کشورهای 
جهان به ویژه در منطقه خاورمیانه روبرو است. پس کلینتون و ترامپ باید به برجام متعهد 
باشند. البته ممکن است با انتخاب ترامپ که به نظر شانس کمتری برای پیروزی دارد، ما 
شاهد ایجاد یک فضای شعارگونه و پوپولیستی پیرامون مسایل ایران در سال نخست ورود 

احتمالی ترامپ به کاخ سفید باشیم.

علی مطهرنیا؛

الزام های پیش روی تهران و واشنگتن مانع شکنندگی برجام خواهد شد

دریــچه



مفقـودی
سندمالکیت سواری پژو پارس مدل 1388 رنگ مشکی متالیک 

به شماره شاسی NAAN21cA29E410419 بنام محمدصادق 
اسدی فرزندرجبعلی شماره شناسنامه 21128 محل صدورتهران 

شماره ملی 0078722810 وبه شماره پلاک خودرو
 16/775 ط  54 مفقود گریده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

معاون سیاسی امنیتی استانداری 
قم گفت: مسئولان باید شور و نشاط 
انتخاباتی و سیاسی را خارج از هرگونه 

تنش بین مردم حفظ کنند.
و  تودیع  آیین  در  جمالی  احد 
به  اشاره  با  کهک،  بخشدار  معارفه 
انتخابات  افزود:  رو،  پیش  انتخابات 
در  که  ریاست جمهوری  و  شوراها 
29 اردیبهشت ماه سال آینده برگزار 
می شود از ماموریت های مهم دولت 
یازدهم است. وی اضافه کرد: اقدام 
برای زمینه سازی برگزاری باشکوه و 
پرشور این انتخابات و همچنین آماده 
اکنون  هم  از  جامعه  فضای  سازی 
آغاز شده است. وی در ادامه گفت: 
امروز که استکبار جهانی برای تامین 

منافع خود از یک طرف و شیوخ متحجر و نادان از طرف 
دیگر به دنبال ناامن کردن منطقه هستند، ایران جزو امن 
ترین کشورهاست. جمالی افزود: حتی کشورهای فرانسه، 
آلمان و آمریکا نیز از حملات تروریستی مصون نیستند، در 
حالی که به برکت خون شهیدان و همبستگی مردم ایران، 

کشورمان در امنیت است.
وی همچنین ایجاد آرامش روحی و روانی حاکم بر 
جامعه را از بزرگ ترین دستاوردهای دولت تدبیر و امید 
عنوان و بیان کرد: دولت یازدهم برای برقراری این آرامش 
اقدامات بسیاری در بخش های مختلف انجام داده و در 
همین راستا از طرح های اقتصاد مقاومتی و اشتغالزایی 

حمایت می کند.
وی تکریم مردم را اولویت نخست وظایف مسئولان 
دانست و افزود: باید در راستای ارائه خدمات مناسبت به 
اقشار مختلف مردم بکوشیم، خدمتگزاریمان را به مردم 

ثابت و برای رفع مشکلات جامعه تلاش کنیم.
معاون سیاسی استانداری قم با تاکید بر رسیدگی 
ویژه به مشکلات مردم روستاها، گفت: روستاها بیشترین 
زحمت را برای پیروزی انقلاب اسلامی و همچنین در 8 

سال جنگ تحمیلی کشیده اند ولی کمترین رفاه شامل 
حال ساکنان این مناطق شده است.

وی گفت: کسانی که توفیق خدمت پیدا می کنند به 
طور یقین کارهای خیری کرده اند ودعای خیر بزرگانی 
پشت سرشان بوده که این توفیق برای آن ها حاصل شده 

است.
وی افزود: مسئولان باید خداوند را شاکر باشند که 
توفیق خدمت به مردم نصیبشان شده است و باید در هر 
سنگری که خدمت می کنند از حداکثر توان خود بهره 

ببرند و کارها را عقلانی پیش ببرند.
جمالی تاکید کرد: موفقیت هایی که یک مسئول 
کسب می کند فردی نیست، بلکه جمعی و با کمک تمام 

مردم و دستگاه های اجرایی بوده است. 
وی افزود: اگر همه دستگاه های اجرایی با هم متحد 
و تعامل هدفمند و نظام مند داشته باشند ماموریت های 

نظام و حاکمیت معنا پیدا می کند.
وی به ویژگی های بخش کهک اشاره کرد و گفت: این 
بخش 600 شهید تقدیم انقلاب اسلامی کرده که افتخار 
بسیار بزرگی است و اندیشمند صاحب نامی همچون 

ملاصدرا را در خود پرورانده است.

 فرماندار قم نیز در این آیین گفت: 
تغییر هر مدیری برای توفیق و بهبود 

است نه برای ایستایی و عقب گرد.
رضا سیار افزود: انتظار و توقع مردم 
بخش کهک این است که مسئولان در 
ارائه خدمات و رسیدگی به مشکلات 

سرعت عمل داشته باشند.
با  باید  مسئولان  داد:  ادامه  وی 
به مردم  خدمت صادقانه و بی منت 
باعث آبادانی منطقه شوند و خون صدها 

شهید این منطقه را حفظ کنند.
وی با بیان این که ایجاد آرامش در 
جامعه خط مشی دولت است، گفت: 
خط مشی دولت تدبیر و امید سرلوحه 

کار و ملاک عمل کارگزاران است.
سیار افزود: ایجاد محیط امن و آرام 
برای مردم با همکاری نیروهای امنیتی و قضایی مهم ترین 

وظیفه بخشداران است.
وی همچنین با تاکید بر اشتغالزایی، گفت: در شرایط 
حاضر به ابتکارات، خوداتکایی و استفاده از ظرفیت های 

منطقه نیاز است.
وی افزود: در حوزه های گردشگری، اشتغال و مشاغل 
خانگی ظرفیت های بسیاری وجود دارد و جوانان باید طرح 

هایی نوین در این راستا ارائه دهند.
سیار تاکید کرد: از هر طرح نوآورانه ای که زمینه های 
رشد اقتصادی و اشتغالزایی را فراهم کند حمایت می کنیم.

وی گفت: هر کدام از روستاهای بخش کهک ظرفیت 
اشتغال جوانان آن منطقه را دارد که باید هماهنگی بین 
دستگاه ها و حمایت ستاد اقتصاد مقاومتی، طرح های 

زودبازده و اشتغالزا عملیاتی شود.
وی بر تلاش دستگاه ها در ارائه خدمات در حوزه های 

عمران، راه، آبرسانی و بهداشت و درمان تاکید کرد.
در این جلسه که در بخشداری کهک از توابع قم برگزار 
شد، ابوالفضل خوبرو به عنوان بخشدار کهک معرفی و از 

خدمات رضا جعفری کافی آباد تقدیر شد.

معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم:

شور و نشاط انتخاباتی و سیاسی بین مردم حفظ شود

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هر گاه قائمِ ما به پا خیزد، خداوند، آفت را از پیروان ما برطرف 
مى كند و دل هاى آنان را همانند پاره هاى آهن، ]محكم و قوى[ 

قرار مى دهد و توان یك مرد آنان را به اندازه چهل مرد مى 
گرداندَ و آنها، حاكمان زمین و بلنداى آن مى شوند
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اخبــار
خاکی خبرداد

پیش بینی توسعه 6 هکتاری 
حرم مطهر در افق 1420

اطراف حرم مطهر  زیباسازی  و  نوسازی  بهسازی،  مدیرعامل سازمان 
حضرت فاطمه معصومه )س( گفت: در طرح توسعه حرم مطهر حضرت 
معصومه )س( که با حضور تولیت  آستان مقدس و مدیران استان تصویب شد، 
توسعه 6 هکتاری برای این مکان مقدس در افق 1420 پیش بینی شده است.

علیرضا خاکی با اشاره به تدوین طرح جامع توسعه حرم مطهر حضرت 
معصومه )س( اظهار کرد: شهرداری همزمان با تهیه طرح تفصیلی، تدوین 
طرح جامع توسعه حرم مطهر را نیز متناسب با جایگاه قدسی و آینده نگری 
آغاز کرد. وی با بیان اینکه یکی از مشکلات گذشته در تدوین طرح های 
توسعه نگاه از بیرون به جایگاه قدسی حرم مطهر بوده است، گفت: در این طرح 
سعی شده نیازها و امکانات احصاء شده و طرحی با عنوان نگاه حرم مطهر به 
شهر تدوین شود. مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم 
مطهر حضرت معصومه )س( با تاکید بر اینکه ظرفیت ها و الزامات توسعه حرم 
مطهر تا افق 1420 در این طرح توسعه دیده شده است، افزود: نگاه گرو ه های 
مشاور در تدوین این طرح و مطالعات انجام شده برای آن بر مبنای جایگاه 
قدسی این مکان مقدس بوده است. وی به برگزاری جلسه مشترك مدیران 
شهری با تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( و مدیران استان 
برای تصویب این طرح خاطرنشان کرد: در این جلسه جزئیات طرح توسعه 
حرم مطهر تشریح، مطالعات انجام شده برای تدوین آن بررسی و نهایتا با نظر 
تولیت آستان مقدس و مدیران تصویب شد. خاکی با بیان اینکه طی این جلسه 
طرح تفصیلی منطقه هفت نیز بررسی و تصویب شده است، خاطرنشان کرد: 
در این طرح پیش بینی توسعه 6 هکتاری برای حرم مطهر حضرت معصومه 
)س( در افق 1420 شده است. وی با تاکید بر اینکه فضاهای پیش بینی شده 
و زیرساخت های حرم مطهر که در این طرح تدوین شده باید تا افق 1420 
محقق شود، گفت: در طرح تفصیلی هم بسترهای لازم برای تحقق این طرح 

از جمله جزئیات و تراکم های لازم دیده شده است.

شهردار منطقه چهار قم عنوان کرد

ترمیم جداره های پل بلوارامین
شهردار منطقه چهار قم گفت: با توجه به فرسودگی دیوارها و جداره های 
کناری پل بلوار امین عملیات ترمیم و مرمت در حال انجام و به مدت سه ماه 

به طول می انجامد.
مجید متین فر با اشاره به اجرای عملیات ترمیم و مرمت دیوارهای پل بلوار 
امین، اظهار کرد: در اثر فرسایش و هوازدگی بخشی از سنگ های قسمت 
های جنبی پل بلوار امین به مرور زمان از حالت اصلی خود خارج شده است.

وی با اشاره به امکان خطرآفرینی سنگ های جداره ها در اثر سقوط و یا 
تخریب، گفت: در این راستا پروژه ای در منطقه برای ترمیم و مرمت این بخش 
و زیباسازی جداره ها در نظر گرفته شد و اقدامات مرتبط با آن در حال انجام 
است. شهردار منطقه چهار قم با اشاره به هماهنگی صورت گرفته با مجموعه 
معاونت زیربنایی شهرداری قم برای اجرای پروژه مرمت جداره های پل بلوار 
امین، گفت: این منطقه با هماهنگی واحد نگهداری و تعمیر پل ها و تونل های 
معاونت زیربنایی شهرداری مرکز نسبت به عقد قرارداد ترمیم و مرمت دیواره 
پل اقدام کرده است. وی با تاکید بر اینکه در قالب این پروژه 300 مترمربع از 
جداره پل بلوار امین تعویض و مرمت می شود، خاطرنشان کرد: همچنین در 
قالب این پروژه عایق کاری جداره با مواد نگهدارنده نیز پیش بینی شده است.

متین فر با تاکید بر شستشوی کامل جداره و زیباسازی پل، گفت: مجموعا 
برای این پروژه با تمام آیتم های پیش بینی شده در آن یك میلیارد و 350 

میلیون ریال اعتبار اختصاص داده شده است.

سرپرست اداره کل فنی و طراحی شهرداری قم خبرداد

تصویب طرح فاز یك 
دریاچه مصنوعی بوستان غدیر

سرپرست اداره کل فنی و طراحی شهرداری قم از تهیه و تصویب طرح 
فاز یك دریاچه مصنوعی بوستان غدیر توسط کمیته بررسی و تصویب طرح 

ها خبر داد. 
رضا خانه زاد یزدی با اشاره به مراحل پیگیری طراحی دریاچه مصنوعی 
بوستان غدیر، خاطرنشان کرد: طرح فاز یك دریاچه مصنوعی بوستان غدیر 
به مساحت 4/5 هکتار با کاربری های مختلف  تهیه و تصویب شده است. 
وی گفت: این طرح با کاربری های دریاچه 1/5 هکتاری با قابلیت قایقرانی، 
2 رستوران مجزا، پیست موتور سواری و... آماده برای طی مراحل اجرایی 
شده است. سرپرست اداره کل فنی و طراحی شهرداری قم با بیان اینکه طرح 
این دریاچه توسط اداره طرح های معماری تهیه شده است، افزود: کمینه و 
بیشینه تأمین آب دریاچه از منابع مختلف از جمله حق آب های رودخانه، 
چاه ها و سیلاب های فصلی، بررسی مکانیکی انتقال آب از حوضچه رسوب گیر 
به دریاچه با سیاست تقویت بهره برداری فراغتی از آن، ایجاد تفریحگاه هایی 
برای شهروندان و ایجاد فضاهای خلاق و پویا با توجه به جذب سرمایه گذاران 
عمومی از جمله مواردی است که در طراحی این رودخانه توسط شهرداری 
قم در نظر گرفته شده است. وی راهبرد اصلی در طراحی دریاچه مصنوعی 
بوستان غدیر که از نظر بهینه سازی و کاهش هزینه های اجرایی کاملا سازگار 
با وضع موجود است را برنامه ریزی نوین تفریحی فراغتی خواند و خاطرنشان 
کرد: رویکرد اصلی طرح این مجموعه، ارتقاء ظرفیت تفریحی شهر قم، استفاده 

از فرصت های سرمایه گذاری، اشتغال زایی و احیاء منظر شهری است. 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد

جمع آوری بیش از 1300 تن زباله
 در تاسوعا و عاشورا

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: همزمان با تاسوعا و 
عاشورای حسینی با فعالیت های فوق العاده نیروهای مدیریت پسماند و خدمات 

شهری بیش از هزار و 300 تن زباله از سطح شهر جمع آوری شد.
سیدعبدالله میرابراهیمی با اشاره به فعالیت های صورت گرفته در ایام 
تاسوعا و عاشورای حسینی در راستای حفظ پاکیزگی و نظافت شهر اظهار 
کرد: همزمان با این ایام تمام نیروهای خدمات شهری برای حفظ نظافت 
شهر و همکاری با هیئات و دسته جات عزاداری در حالت آماده باش بودند تا 
هیچ گونه خدشه ای در پاکیزگی شهر خصوصاً در هسته مرکزی و محدوده 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( وارد نشود. وی با اشاره به افزایش تولید 
زباله های خشگ به دلیل افزایش نذورات مردمی در این ایام خاطرنشان کرد: 
نیروهای مجموعه مدیریت پسماند در مناطق مختلف به صورت 24 ساعته 

برای جمع آوری پسماند شهری فعال بودند.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به میزان زباله 
جمع آوری شده در روزهای تاسوعا و عاشورا گفت: روز سه شنبه مصادف با 
تاسوعای حسینی بیش از 711 تن زباله از سطح شهر با همکاری نیروهای 

خدمات شهری و متولیان هیئات جمع آوری شد.
وی افزود: همچنین تا غروب روز چهارشنبه مصادف با عاشورای حسینی 
نیز بیش از 615 تن زباله از سطح شهر جمع آوری شد که هم چنان اقدامات 
برای جمع آوری زباله های شهری ادامه دارد. میرابراهیمی خاطرنشان کرد: 
روز قبل از تاسوعای حسینی نیز با فعالیت 24 ساعته و فوق  العاده نیروهای 

مدیریت پسماند بیش از 694 تن زباله از سطح شهر جمع آوری شد.

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم:

تکدی گری در شهرقم 
به حداقل رسیده است

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم گفت: در ایام 
تاسوعا و عاشورا 30 اکیپ رفع تخلفات شهری تامین نظم و انضباط در مناطق 

هشت گانه را بر عهده داشتند.
احمدرضا شفیعی با تاکید بر برنامه ریزی گسترده اداره کل پیشگیری 
و رفع تخلفات شهرداری قم برای جلوگیری از هرگونه سد معبر و ایجاد 
بی نظمی شهری در ایام محرم و تاسوعا و عاشورای حسینی اظهار کرد: 
خوشبختانه امسال با تدابیری که از قبل از ایام اندیشیده شد کمترین مشکل 
در تامین نظم و انضباط شهری خصوصا در محدوده حرم مطهر و هسته 

مرکزی شهر داشتیم.
وی با تاکید بر اینکه امسال برای حفظ نظم و انتظام بخشی به شهر سه 
شاخص در ایام عزاداری تعریف شد، اظهار کرد: با همکاری سیستم قضایی و 
انتظامی برای رفع سد معبر، جلوگیری از ساخت و ساز غیرمجاز و جمع آوری 

متکدیان برنامه ریزی و اقدامات ویژه ای صورت گرفت.

نوه حضرت امام خمینی )ره( گفت: قیام امام خمینی )ره( 
برخاسته از نهضت عاشورا بوده است و نباید گذاشته شود 

انقلاب از عاشورا جدا شود.
حجت  الاسلام  و المسلمین سید علی خمینی در سخنرانی 
پیش از خطبه های نماز جمعه قم، روز 12 محرم را آغازگر 
قیام حضرت امام خمینی )ره( دانست و اظهار داشت: در 
این روز امام توسط رژیم شاهنشاهی دستگیر شد و قیام 15 
خرداد شکل گرفت و ثمره این دستگیری منجر به پیروزی 

انقلاب اسلامی شد.
وی با اشاره به شباهت های قیام سیدالشهدا و امام خمینی 
)ره( افزود: در شرایط نامناسب اجتماعی، سیاسی و اقتصادی 
حضرت سیدالشهدا و حضرت امام )ره( قیام کردند که در 

نخستین مورد شباهت این قیام ها باید خالی شدن اسلام 
از محتوا را مدنظر قرار داد، به نحوی که شاید حاکم اسلامی 
بر سرکار بوده ولی جامعه هیچ گونه بویی از اسلام نبرده 
بوده است. نوه حضرت امام خمینی )ره( ادامه داد: یزید و 
محمدرضا شاه به آیین اسلام بی مبالات بوده اند و با شرب 
خمر و برخورد با زنان عیاش احکام اسلام را رعایت نمی 

کردندکه به مرور زمان کل احکام اسلام مندرس شده بود.
وی بابیان اینکه در زمان شاه پای غرب و شرق به کشور 
بازشده بود و برخی می گفتند که سیاست از دیانت جداست 
و نباید روحانیت در امور سیاست دخالت کنند، تصریح 
کرد: یزید و شاه خلافت را موروثی کرده بودند و محور آنها 
ثروت اندوزی شده بود و اینکه بارها حضرت امام )ره(  و 

مقام  معظم رهبری تأکید دارند که مسئولان انقلاب باید 
زندگی شان در چارچوب زندگی متوسط باشد  برگرفته از 

این موضوع است.
حجت الاسلام خمینی خاطرنشان کرد: توقف اشرافی گری 
دومین شباهت قیام سیدالشهدا و امام خمینی )ره( به حساب 
می آید، البته این بدین معنی نیست که اسلام با ثروت مخالف 
است ولی آنچه دنیای سرمایه داری را با مشکل روزی روبه رو 
خواهد کرد اختلاف طبقاتی،  تبعیضات اجتماعی و سیاسی 

خواهد بود.
مردم تبعیض ها را تحمل نمی کنند

 وی با تأکید بر اینکه مردم فقر و مشکلات را تحمل 
خواهند کرد ولی تبعیض را نخواهند پذیرفت، گفت: 99 
درصد ثروت دنیا در اختیار یک درصد مردم جهان است، 
این یعنی اکثر مردم دنیا قشر ضعیف و آسیب پذیر هستند و 

زندگی اشرافی نتیجه اختلاف طبقاتی و تبعیض است.
نوه حضرت امام خمینی )ره( اقشار متوسط و ضعیف 
را پای کار انقلاب دانست و اظهار داشت: کسانی که حقیقتاً 
پای انقلاب و امام )ره( ایستاده و شهید داده اند همین قشر 
متوسط و ضعیف بوده  و این افتخاری است که رؤسای 

جمهور این کشور همه از اقشار مختلف مردم بوده اند.
وی با بیان اینکه  پیشرفت غرب را می پذیریم ولی این 
را طی  آنها  راه  نمی شود کورکورانه  و چشم بسته  دلیل 
کنیم، ادامه داد: برای خدا بودن، پرهیز از مصلحت اندیشی 
راحت طلبانه و ولایت مداری سه رکن اصلی قیام سیدالشهدا 

و امام خمینی )ره( بوده است.
حجت الاسلام  خمینی خاطرنشان کرد: قیام امام خمینی 
)ره( برخاسته از نهضت عاشورا بوده  و نباید گذاشته شود 
انقلاب از عاشورا جدا شود  و این انقلاب و آرمان هایش با 

عاشورا حفظ خواهد شد.

امام جمعه قم گفت: محور اصلی نهضت 
عاشورا و کربلا امر به معروف و نهی از منکر 
بود و همه عزاداری ها و دسته هایی که راه 
افتاده در ادامه هدف اصلی امام حسین)ع( 
برای به پا داشتن این فریضه الهی بوده است.

آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری ظهر 
دیروز در خطبه های نماز جمعه قم که در 
مصلی این شهر برگزار شد، با تاکید بر اهمیت 
امر به معروف و نهی از منکر در جامعه، اظهار 
کرد: محور اصلی نهضت عاشورا و کربلا امر به 
معروف و نهی از منکر بود. وی اهتمام مردم 
به تحقق فریضه الهی امر به معروف و نهی 
از منکر را خواستار شد و تصریح کرد: همه 
عزاداری ها و دسته هایی که راه افتاده در ادامه 
هدف اصلی امام حسین)ع( برای به پا داشتن 

امر به معروف و نهی از منکر بوده است و همه 
ما باید نسبت به تحقق این فریضه در جامعه 
تلاش کنیم. امام جمعه قم تجلیل از آمران 
به معروف و ناهیان از منکر را امری ضروری 
دانست و گفت: همه مردم باید بدانند که 
آمران به معروف و ناهیان از منکر جایگاه 
ویژه ای در جامعه دارند و نسبت به تحقق این 
امر اهتمام ورزند. وی با اشاره به ایام عزاداری 
امام حسین)ع( خاطرنشان کرد: امسال در 
ایران و دیگر کشورهای جهان در فضایی 
مملو از منطق، اخلاق و دین مداری عزاداری 
برگزار شد؛ عاشورای حسین بن علی)ع( امروز 
برای جامعه مظهر وحدت است و ما باید زیر 
چتر عاشورا مسیر پر فراز و نشیب امام)ع( 
را ادامه دهیم. حسینی بوشهری با تاکید بر 

اینکه همانطور که دل ها با حسین)ع( پیوند 
دارد ظاهر نیز با ایشان پیوند داشته باشد، به 
برگزاری مسابقه فوتبال ایران و کره جنوبی در 
شب عاشورا اشاره کرد و افزود: این برنامه ها 
از قبل باید پیش بینی می شد هرچند مردم 
حرمت  و  هستند  بیت)ع(  اهل  عاشق  با 
اباعبدالله را خوب حفظ کردند ولی این موجب 
نمی شود که مسوولان از قبل پیش بینی 
دقیق نداشته باشند. وی تصریح کرد: امید 
است در برنامه های آتی با وجود نگرانی هایی 
که در خصوص این برنامه وجود داشت دقت 
بیشتری صورت گرفته و مسوولان از قبل 
تدبیر لازم را بیندیشند. امام جمعه قم با اشاره 
به برگزاری مراسم شیرخوارگان حسینی در 
داخل و خارج کشور خاطرنشان کرد: 4 هزار 

نقطه در داخل و خارج کشور مراسماتی با 
این عنوان برگزار شد که این ظرفیت عظیم و 
شگرف عاشورا را نشان می دهد که باید مورد 

استفاده قرار گیرد. 
وی با بیان اینکه برخی سیاست مداران 
شیرخوارگان  مراسم  به  نسبت  خارجی 
حسینی موضع گرفته اند، گفت: این نشان 
اقدامات  این  تاثیرگذاری  عمق  دهنده 
در  وی  است.  ما  آینده  نسل  تربیت  برای 
ادامه سخنان خود با اشاره به نظرات امام 
امام  عزاداری  خصوص  در  خمینی)ره( 
حسین)ع( خاطرنشان کرد: امام خمینی)ره( 
تاکید ویژه ای بر گره خوردن جریان کربلا با 
سیاست داشتند و با برخی روشنفکرنماها در 

این زمینه مبارزه کردند.

حجت  الاسلام  و المسلمین سید علی خمینی در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم

 نباید انقلاب از عاشورا جدا شود

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم:

امر به معروف و نهی از منکر محور نهضت عاشورا بود

 امام جمعه قم با صدور پیامی اظهار داشت: سعادت و 
نجات ما در پیروی عملی از شعار »هیئات منا الذله« شهید 

کربلاست.
به پایگاه خبری آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه 
)س(، آیت الله سید محمد سعیدی با صدور پیامی از تمامی 
کسانی که در برپایی عزای حضرت اباعبدالله الحسین )ع( 

تلاش کرده اند، تقدیر و تشکر کرد. 
پیام متن پیام تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه 

معصومه )س( به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

با سلام بر ملت شریف ایران اسلامی و مردم عزیز شهر 
مقدس قم خداوند بزرگ را شاکرم که ملت انقلابی ایران 
اسلامی، عاشقان و همیشه در صحنه بار دیگر شور و شعور 
حسینی خود را در تعظیم شعائر حسینی به رخ عالمیان 
کشاندند و سایه یأس و ناامیدی بر دل سیاه دشمنان عاشورا 

انداختند و انشاءالله به کوری چشم وهابیون، تکفیری ها و 
داعش هر سال بر ارادتمندان مولای شهیدمان و مراسم عزای 

او افزوده خواهد شد.
اینجانب به عنوان خدمتگزار حرم اهل بیت در شهر 
»جهاد و اجتهاد« بر خود لازم می دانم از جوار ملکوتی فاطمه 
معصومه سلام الله علیها خالصانه ترین مراتب سپاس خود را 
تقدیم آحاد مردم شریف و انقلابی قم، همه دستگاه ها، هیئات 
مذهبی و خادمان بارگاه ملکوتی حضرت فاطمه معصومه 
سلام الله علیها که در برگزاری هرچه با شکوه تر عزاداری 
سید و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین علیه السلام 

تلاش خود را مبذول داشته اند، تقدیر و تشکر کنم.
دنیا بداند که برای حسینی شدن ما، زینب کبری سلام 
الله علیها بی حسین علیه السلام شد و خود به اسارت رفت 
و هرگز نخواهیم گذاشت که رنج بی حسین علیه السلام 
شدن زینب کبری سلام الله علیها و اسارتش فراموش گردد.

ما از امام راحل و مقام معظم رهبری آموخته ایم که 
سعادت و نجات ما در پیروی عملی از شعار »هیئات منا 
الذله« شهید کربلاست، همان شعاری که شهیدان و جانبازان 

ما برای تحقق آن جان و جسمشان را تقدیم خداکردند.
ما از »انی احامی ابدا عن دینی« قمر بنی هاشم علیه 
السلام آموختیم که باید با بصیرت و قاطعیت مقابل فتنه ها 
و فتنه گرها ایستاد، همان گونه که ملت قهرمان ایران در 
فتنه 88 مقابل دسیسه های شیطانی فتنه گران دست از 
حمایت امام و انقلاب بر نداشتند. خداوند را قسم می دهم 
که همه مظلومان عالم را از چنگال ستمگران و جنایتکاران، 
به خصوص امریکا، رژیم صهیونیستی، آل سعود و آل خلیفه 
نجات عنایت فرماید. در جوار مضجع نورانی حضرت فاطمه 
معصومه سلام الله علیها برای فرج مولایمان حضرت ولیعصر 
)عج( و طول عمر مقام معظم رهبری و سربلندی ملت شریف 

ایران و مردم عزیز قم دعا می کنم. 

 امام جمعه موقت تهران به کسانی که در فضای مجازی 
فعال هستند، هشدار داد، چنانچه مطالبی را بدون تحقیق 

منتشر کنند، حق الناس را زیرپا گذاشته اند.
در خطبه  تهران  خاتمی خطیب جمعه  احمد  سید 
نخست آیین عبادی - سیاسی نماز جمعه در محل دانشگاه 
تهران افزود: در عرصه سیاسی نیز رای مردم و خروجی آرای 
آنان حق الناس است. اینکه خروجی 40 میلیونی رای مردم 

را به آتش بکشیم، همان زیر پا گذاشتن حق الناس است.
وی تقوای الهی را آخرین توصیه حضرت ابا عبدالله 
الحسین )ع( در ساعت های پایانی عمر شریفشان ذکر کرد 
و گفت: حق الناس، محور اصلی سخنان آن حضرت در روز 
عاشورا بود؛ به طوری که فرمودند »آن کس که حق الناس 

بر گردن داشته و برنامه ای برای ادای دینش نداشته باشد، از 
اردوگاه اسلام خارج است«. 

آیت الله خاتمی گفت: عزادار سیدالشهدا)ع( باید توجه به 
حق الناس در عرصه های مختلف سیاسی، اجتماعی، مالی 

و غیره داشته باشد.
عضو مجلس خبرگان رهبری ادامه داد: کسی که امروز 
در فضای مجازی فعال است و هر شایعه ای را بدون تحقیق 

منتشر می کند، حق الناس را زیرپا گذاشته است.
خطیب موقت جمعه تهران در ادامه با اشاره به فرمایش 
دیگر حضرت امام حسین)ع( در روز عاشورا که »ظلم بد 
است و سرنوشت انسان را تباه می کند«، تصریح کرد: هر آن 
کس که ظلمی روا می دارد، دیری نمی پاید که سرنگون می 

شود و این، اثر طبیعی ظلم است.
)ع(  حسین  امام  عاشورا،  روز  عصر  کرد:  تصریح  وی 
مظلومی بی پناه بود که همه عزیزانشان را در خون غلطاندند؛ 
زیرا اگر چه دشمنان کشتند، اما لب تشنه کشتند، خیمه ها 
را به آتش کشیده و به غارت بردند، بچه های یتیم سه ساله 
را سیلی زدند و به اسارت بردند و کسی حق نداشت حتی بر 

سرهای بریده گریه کند.
خاتمی با اشاره با حادثه عاشورا و قیام امام حسین)ع( 
افزود: سالار شهیدان ابی عبد الله الحسین در لحظات پایانی 
عمر شریفشان این خطبه را برای مردم خواندند که »عباد الله 
اتق الله و کونوا من الدنیا حذر« برای دنیا حریم نگهدارید و از 
فریب دنیا برحذر باشید، دنیا برای هیچ کسی ماندگار نیست.

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه )س(:

سعادت و نجات ما در پیروی عملی از شعار »هیئات منا الذله« است

هشدار خطیب جمعه تهران 

حق الناس در فضای مجازی زیرپاگذاشته نشود

نامحــرمانه

خبـــر

اعلان قرمز برای »خاوری« به قوت خودباقی است
دفتر سخنگوی نیروی انتظامی پیرو انتشار خبری مبنی بر خروج نام خاوری از لیست اینترپل، اعلام کرد: 
حذف نام »محمودرضا خاوری« از این فهرست به معنای حذف وی از لیست تحت تعقیب یا اعلان قرمز 
نیست و اعلان قزمز این فرد به قوت خود باقی است. به گزارش ایرنا از دفتر سخنگو، اعلان قرمز خاوری به 
قوت خود باقی است و از لیست اینترپل حذف نشده است و از نظر قانونی و حقوقی در سیستم های داخلی 
پلیس اینترپل که با یکدیگر ارتباط دارند تحت تعقیب بودن ایشان پابرجا است. متهمینی که تحت تعقیب 
بوده و محل اقامتشان معلوم نیست از سوی سازمان اینترپل برای آنها اعلان قرمز صادر و مشخصات آن ها بر 
روی پورتال عمومی سازمان اینترپل ثبت می شود. براساس این گزارش، به محض اینکه محل اقامت آن ها 
مشخص و بین پلیس اینترپل دو کشور ارتباط برقرار شد، بطور خودکار نام این افراد از روی پورتال عمومی 
برداشته می شود و این به معنی حذف نام متهم تحت تعقیب از لیست تعقیب سازمان اینترپل نیست. محمود 
رضا خاوری )زاده 1331 در خرم آباد(، از بانکداران سابق ایرانی درگیر در اختلاس سه هزار میلیارد تومانی 
است که مدیر عامل بانک ملی ایران بود در هفته اول مهر 1390 به بهانه »مشکلات عصبی حادث شده و 

بیماری مزمن« از مقام خود استعفا داد و به کشور کانادا که تابعیت آن را دارا بود، گریخت.

هشدار در خصوص سوء استفاده از سهام عدالت
مشاور رئیس کل سازمان خصوصی سازی گفت: مرجع اصلی انتشار خبرهای مرتبط با موضوع سهام 
عدالت، فقط سایت رسمی این سازمان به نشانی www.ipo.ir است و سایر سایت ها و پایگاه های اطلاع 
رسانی هیچ گونه وجاهت قانونی ندارند. سید جعفر سبحانی افزود: در روزهای گذشته در فضای مجازی خبری 
مبنی بر اینکه »دارندگان سهام عدالت نسبت به ثبت مشخصات خود باید به فوریت در سایتی به نشانی 
www.sahamedalat.com اقدام کنند« منتشر شده که کذب محض است. به گفته این مقام مسئول، هرگونه 
اطلاع رسانی درباره سهام عدالت فقط توسط رئیس کل سازمان خصوصی سازی در رسانه های دیداری و 
شنیداری و یا در پایگاه اطلاع رسانی این سازمان به نشانی www.ipo.ir درج خواهد شد. سبحانی تصریح 
کرد: سازمان خصوصی سازی این حق را برای خود محفوظ می دارد که هر گونه اقدام غیرقانونی با اهداف 
سودجویانه تحت عنوان سهام عدالت را از مراجع قانونی پیگیری کند. رئیس کل سازمان خصوصی سازی 
پیش از این اعلام کرده بود ارزش واگذاری های انجام شده در 15 سال گذشته، یک هزار و 420 میلیارد ریال 

بود که 300 میلیارد ریال آن در قالب سهام عدالت بوده است.

برگرداندن یک مداح از فرودگاه زاهدان به قم
 دادستان عمومی و انقلاب اسلامی زاهدان گفت: گروه انحرافی مذهبی همزمان با تاسوعای حسینی در 
زاهدان پیش از هر اقدامی از سوی نیروهای اطلاعات سپاه شناسایی و اعضای آن دستگیر شدند. به گزارش 
ایرنا، محمد مرزیه روز پنجشنبه با بیان اینکه فتوای هوشمندانه رهبر معظم انقلاب ترسم کننده خط قرمز نظام 
جمهوری اسلامی و دستگاه قضایی کشور است اظهار داشت: یک هیات مذهبی در زاهدان که از طریق دعوت 
از مداح حاشیه ای از قم و توزیع کتب و جزوات انحرافی و وحدت ستیزانه در ایام تاسوعا و عاشورای حسینی به 
دنبال منحرف کردن افکار مردم این شهر بودند با هوشمندی نیروهای اطلاعات سپاه سلمان و دستگاه قضایی 
شناسایی و منحل شد. دادستان عمومی و انقلاب زاهدان افزود: دراین راستا یک مداح با طرز تفکر افراطی، 
اهانت به مقدسات و حاشیه ای از قم که برای اجرای برنامه های این هیات دعوت شده بود با پیگیری دستگاه 
قضایی و مرکز اطلاعات سپاه سلمان در فرودگاه زاهدان قبل از وارد شدن به این شهر شناسایی و بلافاصله از 
همان فرودگاه دوباره به قم بازگردانده شد. وی تصریح کرد: همچنین یک نفر از کسانی که در این هیات قصد 
اقدام به توزیع و پخش جزوات و کتب انحرافی و وحدت ستیزانه داشت بازداشت و بقیه افراد فریب خورده این 

هیات نیز بعد از دستگیری و ارشاد و اخذ تعهد آزاد شدند.

21 درصد جامعه کارگری معتادند 
رییس کمیته مستقل مبارزه با مواد مخدر دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین به شیوع 
اعتیاد در جامعه کارگری اشاره کرد و گفت: طبق گزارشات ستاد مبارزه با مواد مخدر، 21 درصد معتاد در 
جامعه 13 میلیونی کارگری وجود دارد. علی هاشمی با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری با سران قوا 
و مسئولان نظام در خصوص آسیب های اجتماعی؛ اظهار کرد: مقام معظم رهبری، اعتیاد، حاشیه نشینی، 
فقر، بیکاری و طلاق را اصلی ترین آسیب های اجتماعی دانستند. وی همچنین ضمن اشاره به 3 جلسه 3 
ساعته مقام معظم رهبری با حضور سران سه قوه و مسئولان نظام در خصوص آسیب ها افزودند: ایشان در 
شروع این جلسات معتقد بودند که این جلسات 20 سال با تاخیر برگزار شده است. وی در ادامه بیکاری را 
ام المفاسد جامعه دانست و با تاکید برآنکه بیکاری و تاهل را نمی توان به عنوان عوامل اصلی گرایش به اعتیاد 
در نظرگرفت، اما از عوامل تاثیرگذار بر آن هستند گفت: براساس آمارهای رسمی 11 میلیون و 200 هزار 

نفر جوان مجرد داریم؛ نرخ واقعی بیکاری نیز در بعضی شهرهای کشور به 70 تا 80 درصد رسیده است.

 دستگیری 11 تروریست داعشی در استان فارس
دبیر شورای تامین استان فارس با بیان اینکه برخی از این افراد طی چهارروز گذشته دستگیر شدند، 
خاطرنشان کرد: خوشبختانه هر 11 عضو این گروه قبل از انجام هرگونه عملیات خرابکارانه ای به همراه بیش 
از 100 کیلوگرم مواد منفجره، دستگیر شدند. هادی پژوهش معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری 
فارس با تصریح اینکه اکنون منطقه جنوب فارس کاملا امن و از لوث وجود معاندین و تکفیری ها پاک شده 
است،  وابستگی این افراد به گروهک داعش را تایید و اضافه کرد: این افراد هیچ کدام ایرانی نیستند. پژوهش 
گفت: هدف این افراد انجام عملیات انتحاری در یکی دو حسینیه و محل تجمع مردم در روزهای تاسوعا و 
عاشورای حسینی در جنوب استان فارس بوده است. معاون سیاسی استانداری فارس با قدردانی از تمام 
نیروهای اطلاعاتی،  امنیتی، انتظامی، سپاه پاسداران، بسیج، گفت: همراهی و تعامل مطلوب اعضای شورای 
تامین استان و همکاری خوب مردم با مسئولان، در شناسایی و دستگیری به موقع این افراد معاند تاثیرگذار 

بوده است.

تکذیب ورود آنفلوآنزا  به کشور 
مدیر پیشگیری و مبارزه با بیماریهای دانشگاه علوم پزشکی مشهد ورود آنفلوآنزا از مرز شرقی کشور را 
تکذیب کرد و گفت: مورد خاصی از ورود این بیماری به خراسان رضوی گزارش نشده است. دکتر محمد جعفر 
صادقی صادقی افزود: ورود آنفلوانزا از مرز افغانستان به مشهد که در فضای مجازی منتشر شده، صحت ندارد. 
وی بهترین زمان برای تزریق واکسن آنفلوانزا را مهرماه هر سال دانست و اظهار کرد: واکسن آنفلوانزا پس از 
تزریق حدود دو تا سه هفته زمان می برد تا فرد را در برابر این بیماری ایمن سازد. وی خاطر نشان کرد: دوره اثر 
واکسن آنفلوانزا بین شش تا هفت ماه است و این واکسن برای افراد در معرض ابتلا مانند کودکان، کهنسالان و 
افراد با بیماریهای مزمن توصیه می شود. وی بیان کرد: واکسن آنفلوانزا در بخش دولتی برای گروههای هدف 

و از طریق بخش خصوصی در داروخانه ها برای متقاضیان در دسترس است.

شرط عربستان برای سوریه و بشار اسد 
رئیس جمهور سوریه می گوید نبرد در حلب، نبردی سرنوشت ساز خواهد بود و پیروزی در این میدان، 
تروریست ها را مجبور می کند بین فرار به سمت ترکیه یا کشته شدن، یکی را انتخاب کنند. به گزارش فارس، 
»بشار اسد« رئیس جمهور سوریه در مصاحبه با یک روزنامه روسی، از تبعات نامطلوب پیروزی نیروهای ارتش 
کشورش در برابر تروریست های حلب برای همسایه شمالی یعنی ترکیه سخن گفت. رئیس جمهور سوریه 
در این مصاحبه از پیشنهادهای یکی از دشمنان اصلی این روزهای دولتش یعنی عربستان برای حمایت 
مشروط از دمشق هم خبرهایی داشت. بشار اسد گفت: »آنها )سران عربستان سعودی( خیلی ساده و صریح 
به من گفتند که اگر از ایران دور شوی و اعلام کنی که همه روابط سوریه با ایران را قطع کرده ای، به تو کمک 

خواهیم کرد.«

سردار مجتبایی:

پایداری امنیت حاصل درهم آمیختگی 
نیروی انتظامی و مردم است

فرمانده انتظامی استان قم گفت: برقراری و پایداری نظم و امنیت در جامعه حاصل در هم آمیختگی و 
انس نیروی انتظامی و مردم و در سایه عمل به رهنمودهای فرماندهی معظم کل قواست.

سردار کاظم مجتبایی در دیدار فرماندهان و مسئولان رده های نیروهای مسلح و زیرمجموعه های 
مربوطه در استان قم، با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای نیروهای مسلح بخصوص شهدای عرصه تامین 
امنیت در کشور و نیز تسلیت ایام تاسوعا و عاشورا و عزاداری سرور و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله 
الحسین )ع(، ابراز کرد: لازمه اجرای صحیح و بی دغدغه برنامه های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی و 

مراسمات مذهبی و... وجود امنیت است و همه باید در تحقق آن سهیم و شریک باشند.
وی با بیان اینکه همگان به نوعی متولی ایجاد نظم و امنیت در جامعه هستند، افزود: بخش عمده تامین 
نظم و امنیت اجتماعی در داخل کشور ماموریت نیروی انتظامی است که البته با حضور و همراهی مردم 
محقق می شود و این ماموریت مقدس، مکمل نقش آفرینی غرورآفرین سایر قوای مسلح در تامین امنیت 

مرزهای دریایی، زمینی و هوایی می باشد.
فرمانده انتظامی استان قم مانایی و ثبات امنیت را در جامعه نتیجه ایمان و توکل نیروها به خداوند 
متعال، امتثال اوامر و رهنمودهای مدبرانه فرماندهی معظم کل قوا و درهم آمیختگی نیروی انتظامی با بدنه 
مردم دانست و خاطرنشان ساخت: همه نیروهای مسلح در استان برای پیشرفت و اعتلای کشور و نظام 
اسلامی یکدل و یکزبان هستند و تشکیل چنین جلسه ای که از ابتکارات بنیادین بنیاد حفظ آثار است، 

بهترین مدعا برای این همدلی و همزبانی است.
مجتبایی خدمت موثر و موفق در استان قم را نه صرفا بر پایه همت و تلاش بلکه بر اساس دعوت و 
عنایت کریمه اهل بیت )س( حضرت فاطمه معصومه )س( برشمرد و افزود: باید قدر این افتخار بزرگ 
را بدانیم و از تمام لحظات آن برای خدمت به حرم اهل بیت )ع( و زائران و مجاوران آن نهایت استفاده 

را بنماییم.
احمد حسینی مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان نیز با گرامیداشت یاد و خاطره 
13 هزار شهید عرصه تامین امنیت در کشور گفت: مقام معظم رهبری بر سرآمد بودن قم در همه زمینه 
ها تاکید فرموده اند و نیروی انتظامی، به سبب تلاش شبانه روزی برای تامین نظم و امنیت و کسب رتبه 

برتر کشوری در رضایتمندی مردم، از جمله دستگاه های پیشتاز در سرآمدی قم محسوب می شود.
وی با اشاره به اینکه در دوران آغاز جنگ تحمیلی، اولین شهدا متعلق به نیروی انتظامی بودند، ابراز 

کرد: شهدا و ایثارگران ناجا جزو پیشگامان عرصه جهاد و شهادت هستند.
محمد قراباغی مدیرکل تامین اجتماعی نیروهای مسلح استان قم نیز با ارائه گزارشی از برنامه ها و 
خدمات این اداره کل، گفت: در استان قم حدود 60 هزار بیمه شده شاغل و بازنشسته نیروهای مسلح که 
یک چهارم آنها از پرسنل ناجا هستند، داریم و در تمام زمینه ها با کانون های بازنشستگان نیروهای مسلح 

همکاری و هماهنگی کاملی وجود دارد.


